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Slovenija 
bo 

svobodna 
jutri je 
nov dan 
če je hila osrednja sloves-
ustob razglasitvi samostoj-
fgli in neodvisnosti Slove-
«1 v Ljubljani že v sredo 
jiier motena z nizkimi pre-
4 vojaških letal, je bilo 
Celja in na našem širšem 
toočju spokojno, praznič
en slovesno. 
^3 slovesnostih ob osamo-
^itvenem dejanju je bilo, 
\tatko rečeno, veselo in 
vnično. V Celju, odkoder 
\^snetki na 8. strani, se že 
igo ni zbralo toliko ljudi. 
\wične slovesnosti so mi-
raJe v duhu pozdravnega 
mčila slovenskega pred-
inika Milana Kučana: 
Koj SO dovoljene sanje. 
In je nov dan.« In tisti ju-
M dan, prejšnji četrtek, 
m je prinesel vojno. Dru-
iče/ie moremo reči oboro-
m spopadom med jugo-
mnsko armado in pripad-

teritorialne obrambe 
slovenske vojske, v kateri 
'padaie smrtne žrtve na 

straneh, prizanešeno 
"li bilo niti civilistom, 
^veselja, očitkov, da gre 
^(vforijo, smo padli v ža-
^ Žalost zaradi življenj, ki 
P ^ o , in zaradi sporov, ki 
poglabljajo. Le-ti nas ne 

"^c pripeljali v tako želeno 
boljšo in svetlejšo pri-

"^ost, ki si jo želimo ali pa 
^^glašamo na obeh stra-
^ iz prve pretresenosti, 
Jfofovosfi in strahu raste 
^^nost. Ljudje ravnajo 
^^no, čeprav smo pre-

panike ni bilo opa-
med alarmom za ne-

. -̂ ĵ it zračnega napada. Se 
J^oveicu trga srce, ko po-
^ starejše, ki so eno voj-

doživeli, in gleda naj-
ki (k sreči) strahot 

sebe ne razumejo, 
^^^s potrebno, da zaradi 
^["^Pravijenosti na pogo-
^^^^S^janjain vsajposku-
^plomatskih reše-
^ političnih sporov umi
ti Jj^^j^- Ljudje, ki si želi-
^If^Sa, varnega in bolj-
•- l^ijenja zase in za svoje 

''• 3 namesto tega do-
''Jz dneva v dan večje 

•^''Va ugašajo tudi za 
*̂  th °̂- s a m o v Sloveni-
liflj;̂ ^ v ostalih delih nek-
%rj "^^goslavije - zato: 
k^^^^^ljena, Slovenija« 

^da^ P^^^bite - jutri je 

. ^^ANA STAMEJČIČ 
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dogodki 

Učinkovita mobilizacija 
Med prostovoUcI ptlpatlnlkl ¥seh narodov - Pri preskrbi še brez težav 

v celjski občini so ob vpo
klicu pripadnikov teritori
alne obrambe beležili izred
no dober odziv - takšnega, 
ki se ga nikakor ne da pri
merjati s prejšnjimi vpokli
ci v primerih orožnih vaj. 

Vodja vojaškega odseka 
pri celjskem občinskem se
kretariatu za Ljudsko 
obrambo Branko Krajnc 
nam je povedal, da so se ob 
vpoklicu odzvali tudi tisti, ki 
bi bili sicer po zakonu oproš
čeni sodelovanja v enotah 
T O (gre za primere nujnih 
službenih obveznosti, težke
ga oziroma neprimernega so
cialnega položaja, očetje-sa-
mohranilci oziroma tisti, ki 
skrbijo za dojenčke ipd.). 

Občinskim upravnim or
ganom se j e javi lo tudi izred
no vel iko prostovoljcev, ki 
sicer niso razporejeni v teri
torialno obrambo. O števil
kah j e težko govoriti - a po 
besedah Branka Krajnca je 
iz celjske občine kar dobršen 
del od 260 prostovoljcev iz 
81. območja teritorialne 
obrambe. Če vzamemo pod 
drobnogled narodnostno se
stavo - so se v Celju prosto
voljno prijavljah pripadniki 
vseh narodov nekdanje Ju
goslavije. Največ j e bilo se
veda Slovencev, ob njih pa 
Hrvati, Albanci in tudi. Mu
slimani, Makedonci, Črno
gorci in dva Srba. S prosto
voljci so se dogovorih, da 
ostanejo v pripravljenosti in 
jih ob morebitni potrebi vpo-
kličejo, nekatere pa so takoj 
razporedili v enote T O . 

Ob tem pa se v celjski ob
čini vse bolj oglašajo občani, 
ki slovenski vojski ponujajo 
materialno pomoč - občani 
so pripravljeni pomagati 
z osebnimi avtomobili in to
vornjaki, ponujajo pa tudi 
opremo (npr. daljnoglede), 
denar in ostalo pomoč. 

Težave sproti 
uspešno rešujejo 

čeprav je dostop do Sloven
skih Konjic močno otežen, 
življenje v kraju tako kot tudi 
sicer v občini poteka dokaj 
normalno. S preskrbo ni te
žav, zato tudi niso potrebne 
nikakršne omejitve pri naku
pih. Težave, ki so jih prinesle 
spremenjene razmere, uspeš
no rešujejo. 

Ena izmed takšnih težav so 
bili na primer starejši kmetje 
s posestvom in živino v hlevih, 
ki so zaradi vpoklica mladih 
v enoto teritorialne obrambe 
ostali sami doma. Njihove te
žave je reševal sekretariat za 
ljudsko obrambo v dogovoru 
z enoto teritorialne obrambe. 
V takih primerih smo dodatno 
vpoklicali druge obveznike in 
omogočili mladim kmetom vr
nitev domov. Prepričan sem, 
da smo take probleme dolžni 
reševati na človeško razume
vajoč način,« nam je dejal ob
činski sekretar za ljudsko 
obrambo Janko Kovač. 

Takšen način reševanja te
žav je možen tudi zato, ker se 
je vpoklicu odzvalo več kot 90 
odstotkov poklicanih. Njim se 
je pridružilo tudi 25 prostovolj
cev, ki so bili sicer prej razpo
rejeni v druge enote. Zaradi 
svojih specialnih znanj so bili 
v teritorialni obrambi še pose
bej dobrodošli. 

Iz občine Slovenske Konji
ce služi vojaški rok v enotah 
Jugoslovanske armade še 
vedno 15 konjiških fantov. 
Občinski sekretariat za ljud
sko obrambo nima stikov 
z njimi, vendar imajo vsi raz
en enega stike s starši. 

Od nedelje v občini delujejo 
tudi štabi civilne zaščite. Ne
deljski alarm je razkril, da pre
ko 2 tisoč zaklonilnih mest 
v občini sicer za silo zadošča, 
vendar so odkrili precej po

manjkljivosti - predvsem pa 
so bila potrebna čiščenja. 

Učinkovito 
in uspešno 

Božidar Preskar, pomočnik 
sekretarja za upravne in go
spodarske zadeve občine La
ško, odgovoren za delo LO: 

»Naša ocena na odziv vpokli
canih v enote TO je odlična. 
Fantje so pokazali maksimal
no pripravljenost sodelovati 
v hranjenju mlade, svobodne 
in neodvisne Slovenije. Res
nično nismo imeli nobenih te
žav. Resno so izpolnjevali vse 
naloge, mobilizacija pa je bila 
opravljena v izredno kratkem 
času. Vse to nam vliva dosti 
poguma za podobne interven
cije, do katerih pa upamo ne 
bo prišlo. Tudi naši delavci, ki 
jih je malo, so delo dobro opra
vili. Hitro smo se ustrezno or
ganizirali in danes lahko pove
mo, da smo učinkoviti in 
uspešni. 

V času vojne se je javilo tudi 
deset prostovoljcev, med kate
rimi sta bila dva častnika, ki 
sta sedaj že v TO.« 

Šentjur - brez 
panilce 

Ko smo poklicali v ponede
ljek šentjurski občinski se
kretariat za ljudsko obrambo, 
so povedali, da se na Šentjur
skem doslej ni zgodilo nič po
sebnega. 

Povedali so, da posebne na
kupovalne mrzlice ni bilo, 
Šentjurčane ni zajela panika, 
občani pa so, lojalni in tudi ob
veščajo o sumljivih osebah. 
Enote teritorialne obrambe so 
vpoklicali nemoteno, izredno 
malo pa je bilo tistih, ki se niso 
ozdvali, pa še ti so imeli opra
vičljive razloge. Javili so se tu
di prostovoljci, povedali pa so 
nam tudi o pogumnem pobegu 
šentjurskega vojaka iz vojašni
ce v Dalmaciji, ki pa je v pone
deljek že bil na varnem. 

Stoodstoten vpoldic 
Na območju šmarske občine 

so pravočasno pripravili več 

blokad in cesta v Poljčane 
v ponedeljek, ko smo se pogo
varjali z občinskim sekretari
atom za ljudsko obrambo, še 
ni bila prevozna. 

V tej občini ni, z izjemo Bo-
ča, nikjer uniformiranih pri
padnikov agresorske armade. 
Vpoklic v enote slovenske Te
ritorialne obrambe je bil v tej 
občini stoodstoten, prijavilo 
pa se je tudi 32 prostovoljcev, 
ki so različnih narodnosti. 
V obmejno šmarsko občino je 
doslej prišlo iz vojašnic Jugo
slovanske armade 15 hrabrih 
domačinov, trije pa tudi iz dru
gih slovenskih občin. 

Ves čas so v pripravljenosti 
štabi civilne zaščite ter poseb
ne enote, na primer za uničeva
nje neeksplodiranih ubojnih 
teles. Med nedeljskim pričako
vanim zračnim napadom so 
občani pravočasno odšli v za
klonišča, pripravili pa so tudi 
zaklonilnike v vseh smereh, 
kjer je mogoče pričakovati 
vdor okupatorja. Ves čas so 
v polni pripravljenosti tudi ga
silska društva, ki so v nedeljo 
posredovali v požaru v Dek-
manci. V nekaterih krajevnih 
skupnostih so se za varovanje 
lokalnih infrastrukturnih ob
jektov organizirali že kar sami. 
Nekateri občani v šmarski ob
čini so ponudili pripadnikom 

slovenske vojske različno 
pomoč. 

Prestop v TO 
Nekoliko dru^gačen položaj 

je v mozirski občini, kjer je 
največ tesnobe povzročal ma
loobmejni prehod Pavličevo 
sedlo. Po besedah sekretarja 
za L O v občini Mozirje Nika 
Purnata, so z vojaki jugoslo
vanske armade, ki so stražili 
maloobmejni prehod, kmalu 
dosegh dogovorno predajo. 
Okrog karavle so mozirski teri-
torialci postavili blokado, ime
li so nasploh premoč, tako da 
vojakom JA ni preostalo dru
gega, kot predaja. Vojake so 
kmalu odvedli na določena 
zbirna mesta, komandir kara
vle pa je podpisal izjavo lojal
nosti in prestopil v vrste TO. 
S to izjavo ga tudi država Slo
venija ščiti in nudi pravno, ma
terialno in varnostno podporo. 
Purnat tudi meni, da je v obči
ni visoka stopnja organizirano
sti in pripravljenosti TO, saj 
kljub ogromnim premikom sil 
in tehnike ni prišlo do nikakrš
nih poškodb, nesreč ali žrtev. 
Ocenjuje tudi, da je bil med 
Mozirjani izreden odziv na 
vpoklic, ki so ga opravili tri
krat. Od vojakov TO se je na 

vpoklic odzvalo kar 91 odstot
kov vseh obveznikov, medtem 
ko so se starešine na vpoklic 
odzvale 100-odstotno. V nede
ljo zvečer so teritorialce na te
renu obiskali mozirski župan, 
izvršnik in sekretar za LO, vsi 
pa menijo, da je na terenu iz
redna pripravljenost, čeprav 
mozirski občini v tem času ni 
grozila neposredna nevarnost. 
Na mozirskem sekretariatu za 
L O so imeli tudi precej prosto
voljcev, vendar se je, tako kot 
v drugih občinah pojavil pro
blem zaradi pomanjkanja 
ustrezne opreme. Na vpraša
nje, kdaj bodo teritorialci lah
ko odšli domov, pa je Purnat 
odgovoril, da ne zaupajo več 
raznim besedam o premirju. 
Torej mora priti do daljšega 
premirja, odhod domov pa bo 
možen, ko bodo ustrezni orga
ni na republiški ravni ocenili, 
daje minila nevarnost v Slove
niji. 

Nenehno pripravljeni 
v občini Velenje, kjer je se

kretar za LO Viki Robnik, raz
en nedeljskega alarma za ne
varnost zračnega napada, ni 
bilo hudih pretresov. 

Ljudje so v nedeljo takoj od
šli v zaklonišča, upoštevali vse 
oznake, vendar pa je tudi v ve
lenjski občini prišlo do težav 
zaradi zaklonišč. Ponekod so 
ta neprimerna, jih je premalo, 
ponekod pa so v nedeljo zaklo
nišča ostajala prazna. Nasploš-
no so vsi v občini v nenehni 
visoki pripravljenosti, čeprav 
v tej občini strel še ni padel. 
Tudi odziv na vpoklice v vrste 
teritorialne obrambe je bil zelo 
dober, na prvi vpoklic se je ja
vilo 80-90 odstotkov naborni
kov, pozneje pa so enote terito-
rialcev še dopolnjevali. V teh 
vrstah ni prostovoljcev, ki jih 
je bilo v velenjski občini veli
ko. Zaenkrat so jih le evidenti
rali, saj zanje ni bilo dovolj po
trebne opreme. 

Zaenicrat še brez 
težav 

Razmeram v žalski občini 
v dnevih vojne je bila posveče
na izredna seja izvršnega sveta 
občinske skupščine. Anton 

Vesolak, član izvr^rie^ 
in sekretar občinskeg^̂  
tariata za ljudsko ob^^ 
povedal, da je oskrba?^ 
zadovoljiva in da kh\i\.'^ 
nakupom v četrtek in"'* 
pomanjkanja osnov 
gih živil. Tudi osk 
skih podjetij je kljut. 
kacijskim oviram še 
va, zato ni potrebna 
panika. ^ 

Dobili smo tudi nekaî  
kov o vpoklicu. Odziv 
več kot devetdesetodi 
nihče od pripadnikov uS 
alne obrambe ni poškoZ 
oskrbovanje enot je br^ 
Tistih nekaj odstotkov^ 
se jih ni odzvalo na vpok 
imelo opravičljive razloj; 
vilo se je tudi precej ps 
voljcev, vendar niso , 
sprejeti vseh, ker zatou 
potreb ali pa je šlo zaljuii, 
sebnimi znanji. Vse soe\i 
tirali in jih bodo vpoklicj 
jih bodo potrebovali,Gtfp 
vsem za pirotehnike. 

V ponedeljek je proizvo 
v tovarnah in drugod p« 
normalno, razmeram pii 
pač. Največji problem] 
manjkanju delavcev, ki 
vpoklicani v različne 
vsaj do ponedeljka pa 
mov z oskrbo s surovi 

repromateriali še ni bilo 
jo pa se, da se to utegi 
kmalu zgoditi. Tudi vtis 
mah, ki opravljajo tako i 
vane lohn posle za tuje 
nerje. 

Kot zanimivost zapižii 
to, da je v enote terito 
obrambe hotel vstopiti 
JA, sicer Slovenec - S 
čan, vendar je že upoki? 
njegove ponudbe zaenb 
so sprejeli. Promet po( 
zaenkrat normalno p< 
V enotah JA služi trenut 
41 mladih fantov iz obbi 

foveijnik » i . območja 
torialne obrambe AdiVi 
jer: »Odziv na vpoklicu 
šem območju j e bil 841 
ten, število prostovolja 
tem območju j e okoli 2* 
vilo prebeglih vojakov 
slovanske armade pase| 
med 70 in 80.« 

Odprto pismo generalpolkovniku Konradu Kolšku 
Spoštovani komandant V. 

armadnega območja dobra 
dva meseca je od tega, kar 
smo se srečali na Dobrni, na 
8. Celjskem večeru. S posre
dovanjem Iva Tominca, ge-
neralpodpolkovnika, sem 
v aprilu ponovil decembrsko 
povabilo, da pomembni čla
ni ožjega vrha JLA sodeluje
te na pogovoru o JLA danes 
in jutri. Večkrat sem se na
mreč spomnil srečanja z Va
mi v uredništvu Dela, bilo je 
pred dvema letoma, ko ste 
povsem brez ovinka izrazili 
nestrinjanje s politiko Slobo-
dana Miloševiča. Takrat se 
mi je zdelo, da sem spoznal 
liberalnega in demokratične
ga človeka, generala, ki ven
darle ne sprejema v celoti fi
lozofije beograjskega voja
škega vrha. 

Ko sem se z Vami in 
z Ivom Tomincem v hotelski 
sobi na Dobrni pogovarjal, 
kakšen naj bo v grobem sce
narij 8. Celjskega večera, ni
sem skrival dvojega: simpa
tij do Vas kot liberalnega ge
nerala, ki realno presoja po
ložaj JLA v novih odnosih 
v Jugoslaviji, ter mojega zna
nega nestrinjanja s potezami 
nekaterih strank in sloven
ske vlade pri urejanju razme
rij z Juogslavijo v procesu 
slovenskega razdruževanja 
oziroma osamosvajanja. 

Pred zbranim avditorijem 
na Dobrni sem Vas nato med 
drugim zavestno in ho^i 

vpraševal o funkciji zdaj že 
znamenitega štaba vrhovne
ga poveljstva JLA, o Vašem 
stališču do osamosvojitve 
Slovenije, o odnosih Slove
nije z JLA, posebej s V. ar-
madnim območjem, soglašal 
pa sem tudi, da natančno po
jasnite, kako je JLA poma
gala prebivalstvu našega ob
močja ob katastrofalnih po
plavah. Dejali ste namreč, da 
so bila nekatera dejstva v na
ših medijih zamolčana, kar 

je bilo res. Želeli smo torej 
odkrit pogovor in jasne od
govore. Tako se je tudi zgo
dilo. Z Ivom Tomincem se 
nista izmotavala. In čeprav 
je bilo že takrat nekaj razlo
gov za napet in netoleranten 
pogovor, je večer minil v ko
rektnem in kulturnem ozrač
ju. Ni bilo provokacij. 

Takrat, na Dobrni, ste bili 
povsem nedvoumni, ko ste 
odgovorih, da bo JLA spo
štovala plebiscitno odločitev 
državljanov Slovenije - ste 
pa, to priznam, tudi dodali, 
da bo JLA zavarovala inte
griteto in zemeljsko celovi
tost Jugoslavije. Paradoks te 
izjave je bil takrat manj raz
poznaven, ker ste pač zago
tavljali in to na prvem me
stu, da bo JLA spoštovala 
odločitev o samostojnosti in 

neodvisnosti Slovenije. Saj, 
kaj naj počnemo z državo, ki 
jo morajo pri življenju ohra
njati nasilje, tanki, žrtve. Ta
ko lahko rečem danes. Tisti 
petek na Dobrni pa sem bil 
prepričan, da sicer sloven
ska država ne bo nastala brez 
zapletov, vendar sem upal, 
da bodo vseeno zmagovali 
razuma, dialog in zgodovin
ski spomin s pogledom v pri
hodnost. O dialogu in mirni 
demokratični rešitvi jugoslo

vanske krize ste govorili tudi 
Vi. 

Zmota. 
In na čelu te zmote ste Vi, 

spoštovani komandant V. ar
madnega območja, naš sa
vinjski rojak, generalpolkov-
nik Konrad Kolšek. 

Od prvih spopadov v Slo
veniji razmišljam, kaj bi lah
ko spremenili Vi, če bi se 
uprli ali zoperstavili ukazu 
štaba vrhovnega poveljstva. 
Vedeli ste, da državnega 
predsedstva ni, potemtakem 
nimate vrhovnega koman
danta. Naše zahodne meje 
niso ogrozili zunanji sovraž
niki. Vaš vojaški vrh je rav
nal protiustavno in samo
voljno ne glede na to, da po
skuša zdaj vojaški poseg 
v Sloveniji opravičiti s sklepi 
zvezne vlade in zveznega 

zbora jugoslovanske skup
ščine. Navsezadnje sploh ne 
gre več za razglasitev neod
visne države Slovenije, mar
več gre za nekaj, kar že ve 
vsak povprečen politični 
analitik - Jugoslavija, kakrš
no hoče srbska politika, pač 
ni vsem narodom po njihovi 
meri. In če hočejo Slovenija, 
Hrvaška in katerakoli repu
blika živeti po svoje, pri tem 
brezuspešno ponujajoč po
gajanja in sporazum za dru
gačno sožitje na Balkanu, se 
lahko samo najbolj kratko
vidni politiki in generali od
ločajo za brezobzirno, nečlo
veško in necivilizacijsko vo
jaško agresijo. Ob tem ne
spornem dejstvu je povsem 
brezpredmetno, ali je tudi 
v posameznih krogih v Slo
veniji nekoliko preveč mili-
tarističnega duha. 

Zakaj ste izponili ukaz? 
Zakaj se niste raje tisti hip 
odločili za upokojitev, saj ste 
to možnost napovedovali na 
Dobrni? Zakaj niste najprej 
razmišljali kot človek in Slo
venec, šele nato kot general 
oziroma vojak? Ali ste mor
da pomislili na to, da ste bili 
glavni izvajalec okupatorske 
vojaške akcije v Sloveniji? 
Ali zdaj že veste, da ste sood
govorni za žrtve in da so vaši 
vojaki neprizadeto zadevali 
celo civiliste in civilne ob
jekte? Povejte, kako boste 
lahko to, dokler boste živi, 
nosili v sebi, kako boste to 

pojasniU Vašim nafd 
in kako nam, državi} 
Slovenije? Ali ste zdn 
paj z Blagojem Adact 
Veljkom Kadijevičet 
spoznali, da ste med & 
dokončno razbili J^^ 
dolgo zakopali upe. * 
Balkanu, v bivši Ji^Š^i 
vsaj še malo zaupanji 

Vem, rekli boste, d^^^ 
nija ni ravnala p r a v ' 
onem, navajali boste ^ 
drugačne ugovore, s PJ 
boste pokazah na po^^ 
še vojske v spopadil^ ^ 
Z vso pravico lahko |^ 
te, toda pri tem nikof^ 
zabite, kdo je začel J 
Ijem in vojaško zaseo^ 
venije, potem koje^ 
publika razglasila 
nost in samostojnost, ̂  
tem ko je še zmer^ ^ 
vso pripravljenost^^ 
nje dogovore o r^'-
nju in o novi skup'^' 
renih držav. 

Spoštovani koj^ff 
ravnah ste sicer ko^j 
toda ravnali ste /le^^] 
nehumano. Unifor^^ 
more opravičiti. 
pravita Vaša človeS^^-
cionalna vest in za^ 

S spoštovan^em^Q^ 

P.S. Z zamenjavo,'^ 
na to, k^j je njet^". ^ 
vam vojaški vrh ^ 
nobene usluge. ^ 
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Ha CeljsKem hrez žrtev 
1̂  pdeljo zvečer je tlskov-

^" ferenco sklical Viki 
^ nic poveljnik teritori-

obrambe in vodja ope-
il̂ n̂e skupine za Zahodno 
^'irsKo pokrajino, sode-
•%a pa načelnik 
^̂ k̂torata milice Franc 
% in Mladen Mrmolja iz 
'Iretariata za ljudsko 
Irainbo in ki je koordina-
, obrambnih priprav za 

Jodno Štajersko pokra-

jDO. 
i^upna ocena vseh j e bila, 
'o se teritorialci, pripad-

;i, jnilice in upravnih orga-
\,. iz omenjene pokrajine 
'h dneh okupacije Slo-

izkazali za zelo uspeš-
, disciplinirane. 

Ijitjvne priprave TO 
Ijod jeseni 
Viki Kranjc j e dejal, da so 

jeintenzivne priprave terito

rialne obrambe pričele že je
seni lani, maja letos pa se j e 
to reorganizirala. Na uspo
sabljanje so v drugi polovici 
maja poklicali precejšnje 
število teritorialcev, zato da 
bi bil del enot v neprestani 
pripravljenosti za primer in
tervencije Jugoslovanske ar
made. Zadnje dni so v Za
hodni Štajerski pokrajini an
gažirali več tisoč pripadni
kov teritorialne obrambe kar 
pomeni, da j e aktiviranih 
okoli osemdeset odstotkov 
vseh pripadnikov teritorial
ne obrambe. »Nekatere eno
te T O so bile sprva brez orož
ja, zanemarljivo malo orožja 

j e imela že prej T O shranje
nega v skladiščih Jugoslo
vanske armade, upam pa si 
trditi, da je bila vsemu nav
kljub T O v naši pokrajini 
morda od vseh ncybolje obo
rožena,« j e dejal Vik i Kranjc. 

Žrtve in ranjeni tudi 
v TO 

D o torka j e bilo v Zahodno 
Štajerski pokrajini v bojih 
petnajst oseb ranjenih (štiri 
na Koroškem, šest v Zasav
ju, ob bombardiranju o d d ^ -
nika na Kumu, ter pet pri
padnikov mihce), trije pa so 
umrli (dva pripadnika milice 
in pripadnik T O ) . Nihče od 
žrtev in ranjenih ni s Celjske
ga. Organom za ljudsko 
obrambo se j e do ponedeljka 
prostovoljno javi lo 366 Slo
vencev, 3 Hrvati in 2 Alban
ca, ki se želijo včlaniti v eno
te T O . 

Viki Kranjc j e na tiskovni 
konferenci dejal, da so na 
Celjskem zasedli teritorialci 
skladišči v Pečovniku in Bu-
kovžlaku, po dvodnevnih 
pripravah pa še skladišče 
v Zaloški Gorici. Povsod se 
j i m j e straža brez boja pre
dala. 

» I z tistega dela skladišča 
Bukovžlak, kjer j e imela T O 
svoje orožje, in ki ga j e Jugo
slovanska armada maja lani 
prepovedala uporabljati T O , 
smo vse izpraznili. Zajeli 
smo za dvajset kamionov 
municije in orožja. V nedeljo 
smo zasedli še eno največjih 
skladišč minsko-eksploziv-
nih sredstev v Sloveniji, ki 
j ih j e imela armada na našem 
območju, v Zaloški Gorici. 
Teh rezerv j e bilo za petdeset 
kamionov samo za T O , za 
korpusne rezerve pa še goto
v o dvakrat v e č . « 

Vik i Kranjc se je večkrat 
srečal tudi s komandantom 
vojašnice Jože Menih Rajko, 
Niko lo Poznanom. Vsa sre
čanja so bila na komandan-
tovo zahtevo. »Postavljal j e 
pogoj , da deblokiramo pro
stor okoli kasarne, da j im vr
nemo elektriko, omogoč imo 
preskrbo ter telefonske zve
ze. M i m o ukazov in ukrepov, 
k i j ih izvajamo, nismo mogli , 
zato sem mu lahko zagotovil 
le zdravniško pomoč, če bi 
bila potrebna. T o dobro vo
ljo smo v nedeljo skušali po-
keizati, vendar j e bila odklo

njena. K e r Nikola Poznan že 
dalj časa živi v Celju, se j e 
zavzemal za to, da se stvari 
rešijo na miren način, brez 
žrtev. N i se hotel primerjati 
s kolegi iz drugih vojašnic, ki 
so ostreje nastopali in se 
brezkompromisno spuščali 
v boj s teritorialno obrambo. 

P o informacijah, ki j ih ima
mo, ni zadrževal nikogar, ki 
j e želel pobegniti . V s ^ tako 
zagotavlja. Dejstvo je , da j e 
nekaj vojakov in oficirjev vo
jašnico zapustilo, imamo pa 
tudi podatke, da si j ih večina 
želi čim prej rešiti nastalo si
tuacijo. Zakaj se ne odločijo 
za predajo, kljub našim pozi
v o m in propagandi, ki j o vr
šimo okoli kasarne, j e ta tre
nutek težko reči. Imamo po
datke, da j e prišlo znotraj vo 
jašnice do sporov med njimi. 
Poz ivamo j ih naj se predajo 
in da j im bomo omogoči l i va
ren odhod v rojstni kraj,« j e 
dejal Vik i Kranjc. 

VIVICR deiuje 
v izrednih razmerali 
normaino 

Teritorialci so blokirali 
vojno medicinski center 
v Rimskih Toplicah v sobo
to, vendar drugače kot vse 
ostale. Prisotni so v bližini 
tega medicinskega, vojaške
ga objekta, pustili pa so j im 
vodo, elektriko, telefonske 
zveze, tudi oskrba j e normal
na. Nekateri vojaki in oficirji 
so se iz tega centra odločili 
oditi in se predaU teritorial-
cem. Civilne osebe, zaposle
ne v tem centru, so to storile 
že prejšnje dni, niso se vrača
li več v V M C R . Kakšna bo 
usoda tega centra v prihod
njih dneh, še ne v e m o , « j e 
dejal Vik i Kranjc, ki tudi me
ni, da občanom ne sme biti 
žal denarja, ki so ga prispe
vali za novo slovensko vo j 
sko. »Prepričan sem, da smo 
povsod po Sloveniji, in tudi 
v naši pokrajini, upravičili 
svojo v logo in opravili tiste 
naloge, ki so jih od nas priča
kovali občani.« 

Izpolnjujejo 
ukaze! 

P o besedah Vikija 
Kranjca izpolnjujejo teri
torialci iz Zahodno Šta
jerske pokrajine ukaze 
nadrejenih, zato nismo 
mogl i izvedeti, zakaj so 
še v ponedeljek vztrajali, 
naj se preostanek voja
kov in starešin v celjski 
vojašnici, ki j e že več dni 
blokirana, vda. Precej je 
bilo namreč tistih, ki so 
nas klicali in menili, da 
to ni v skladu z dogovor
jenim premirjem in pozi
vom, naj se pripadniki 
Jugoslovanske armade 
vrnejo v vojašnice oziro
ma se predajo teritorialni 
obrambi. 

Dobre želje Iz 
Grevenbroicha 

župan mesta Grevenbro-
ich Hans Gottfried Bern-
rath je partnerskemu mestu 
Celje v petek, 28. junija, po
slal telegram z dobrimi že
ljami. 

V njem j e zapisano: » V 
imenu prebivalcev mesta 
Grevenbroich vam žel imo 
skup^ z rnestnim upravite
ljem gospodom Kvepper jem 
sporočiti naše dobre želje ob 
na novo zakoračeni poti 
v slovensko neodvisnost. 
Skupaj z vami smo prepriča
ni, da ta pot ne bo lahka. 

Danes zjutraj (v petek, 28. 
junija) sem s telegramom 
sporočil nemškemu zunanje
mu ministru gospodu Han-

su-Dietrichu Genscherju za
skrbljenost naših slovenskih 
someščanov in someščank 
o reakciji v Evropski gospo
darski skupnosti. N e glede 
na pravico ljudstva, j e trud, 
da se zadrži enotna država, 
po vdoru vojske utrpel težek 
udarec. Zato vam žel imo iz
recno sporočiti naše simpati
j e in vam ter vašim vojakom, 
posebej še vsem v Celju, pre
nesti dobre želje. 

Celjskemu županu Antonu 
Rojcu je to pismo poslal 
Hans Gottfried Bernrath, žu
pan partnerskega mesta Gre
venbroich in poslanec nem
škega Bundestaga. 

I . S. Anton Roječ, predsed-
lik skupščine občine Ce-
je in republiški posla-
lec v zboru občin RS: 
»V teh dneh so bile raz-

nere v Celju ves čas nor-
nalne, stanje j e bilo mir-
«0, če seveda izvzamemo 
napetosti okoli vojašnice 
lože Menih-Rajko. 
Dbrambne naloge na na-
Sem območju suvereno« 
Kajajo pripadniki Teri-
^rialne obrambe in 
i.'NZ. Vsa naša pričako-
'̂anja so h^la v tem času 

presežena, kajti nismo 
Jričakovali takšne profe
sionalnosti in požrtvoval
nosti. Ves del državne 

ki ga pokrivaj_o teri-
'̂ nalci zahodne Stajer-
'•'f. je pod nadzorom, 
"tem času pa je seveda 

"loteno gospodarstvo, 
"̂ lo in življenje v števil-
^ ustanovah in delov-
^ kolektivih. Pričaku-

da se bodo ljudje 
' «h okoljih č im bolj sa-
Jjorganizirali in poskr-

da se poslovni in 
stiki ohranijo in na-

^Jujejo. Slovenija j e ta 
j7 v težki preizkušnji, 
^^'^lostjo, s katero se je 
upI ̂ ' ^^^^ ̂  svetu raste 

Mislim, da bodo na 
Ĵo usodo v bodočnosti 
^liki meri vpl ival i zu-

JJ' faktorji, zato j e po-
fj/̂ ĵ o težo problemov 
fĵ "0lj internacionaliži-

""aicem 
V5̂ ^̂ 'ilka N T . ki je pred 
j3;je nastajala v pone-
l j l ^ - l . i n v t o r e k 2 . j u l i -
afJ^^. ure. K e r se situ-
iJ"* izredno hitro menja 

st '^hko berete N T , da 
'̂rn?k '""^^ držimo, pro-

tiĵ ^ bralce za razumeva-
^Č, upoštevanje tega, 

številka nastajala 
Ĵ d̂nih razmerah. 

Javna zaklonišča v občini Celje 

Vprašali smo za vas 
Kot je običaj na tiskovnih 

konferencah novinarji za
stavljajo vprašanja. J<Jekaj 
najzanimivejših smo se od
ločili povzeti in zapisati, saj 
bi odgovori utegnili zani
mati širši krog bralcev. 

»Rekli ste, da ste zasedli 
več skladišč, nazadnje tiste
ga v Zaloški Gorici. Ali ne 
gre pri tem za kršenje pre
mirja, ki je bilo sklenjeno?« 

Kranjc: » S tem mi premir
ja nismo krših, saj nismo 
uporabili ognja, nasilja. 
Skladišča smo zavzeli brez 
enega samega strela. Celotna 
straža v Zaloški Gorici se 
nam je samodejno predala. 
Prevzeli smo j o in ker j e ob
jekt potrebno zavarovati, ga 
od sobote ustrezno tudi va
rujemo. 
»Celje naj bi imelo 18 tisoč 
mest v zakloniščih, ali ni to 
premalo za tako veliko me
sto, ki ima mnogo več prebi
valcev?« 

Mrmolja: »Verjetno j e to 
premalo. Če se spomnite, so 
Skupščine pred dobrim le
tom sprejele sklep, da se za
klonišč ne gradi več. Ž e prej 
pa se j e marsikdaj k^j spre
gledalo, ker ni nihče računal, 
da bo prišlo do takšnih bar
barskih dejanj, kakršna se
daj izvaja okupatorska vo j 
ska. V nedeljo j e bilo nekaj 
urgenc v zvezi s tem, vendar 
mislim, da s e j e tekom nede
lje marsikaj postorilo. Zaklo
nišča so bilo marsikje v iz
redno slabem stanju, sedaj 
so pripravljena za sprejem. 
Ponekod so iz njih prebival
ci napravili kar skladišča, če
prav smo preko civilne zašči
te imele vaje in podobno, ta
krat tega občani niso vzeli 
dovolj resno, oziroma pred

vsem po vajah se j e na skrb 
za zaklonišča kar pozabilo.« 

- » A l i so pripadniki teri
torialne obrambe s Celjske
ga razmeščeni le na Celj
skem območju ali jih je kaj 
odšlo, todi na Koroško?« 

Kranjc: » V območni štab 
Koroške smo poslah dve 
enoti iz celjskega območja 
na pomoč, žrtve in ranjeni pa 
so le iz Koroškega dela.« 

- » A l i je prišlo na Celj
skem do kakšnih inciden
tov s strani specialcev jugo
slovanske armade v ci-
vilu?« 

Bevc: » D o konkretnih pri
merov ni prišlo, čeprav smo 
preveijaU vsa obvestila, ki 
smo jih prejeli, v smislu po
sameznikov, oboroženih, ki 
naj bi ponekod hodili okoli 
blokov. Registrirali smo vo
zilo v mozirskem koncu, 
v katerem, smo sumili, da se 
vozijo specialci. Dejstvo je , 
da gre za tovrstne aktivnosti 
v Ljubljani, Ptuju in Maribo
ru, zato gotovo njihove poti 
vodi jo tudi skozi naše ob
močje .« 

- »Al i bi lahko predvide
li, če bi se sedanja eskalaci
ja nadaljevala, kdaj pride 
na vrsto Celje?« 

Kranjc: » N e da bi Celje in 
okolico podcenjeval, vendar 
glede na načela, po katerih 
se armada še vedno ravna, 
Celje ni bilo nikoli v glavnih 
smereh napada ali obrambe. 
Glede na sile, ki j ih ima ar
mada v Sloveniji, so te tako 
majhne, pa čeprav bi j ih mo
rebiti še okrepila, da Celje ne 
bi prišlo kmalu na vrsto, ker 
je tu manj strateško po
membnih, vitalnih objektov, 
ki bi bili za armado zanimivi. 
T o pa seveda ne izključuje. 

da ne bi bilo aktivnosti. Bolj 
so na udaru Maribor, Ljub
ljana, Postojnska v r a t a . . . « 

- »Če bi dejansko pričeli 
spoštovati premirje, kako 
dolgo bi teritorialna 
obramba v svojih vrstah še 
obdržala pripadnike, ki ste 
jih vpoklicali te dni?« 

Kranjc: » Č e pride do pre
mirja aU do rešitve, ki si j e 
vsi želimo, bo teritorialna 
obramba še kar lep čas anga
žirana. N e s tako močnimi 
silami kot trenutno, vendar 
j e vse te objekte treba prev
zeti, zavarovati, urediti, orga
nizirati novo življenje v njih 
in pričakujemo lahko, da bo
mo del teritorialne obrambe 
morali še angažirati preko 
poleta in ostati na teh mestih 
kjer smo (-gre predvsem za 
stražarnice na meji, za neka
tere pomembne objekte kot 
so skladišča in podobno) , 
vse dokler ne bomo normali
zirali življenja v teh objektih 
oziroma zagotovili popolne 
varnosti. Kako dolgo bo to 
trajalo, j e težko predvidet i .« 

- »Rekli ste, da je bilo 
prebeglih 368 vojakov in 
starešin jugoslovanske ar
made. Koliko je prebeglih 
in koliko jih je zajetih?« 

Krajnc: »Natančnih po
datkov nimamo, vendar pa 
j e večina prebeglih. Slovenci 
so večinoma pripravljeni 
vključiti se v enote teritorial
ne obrambe, od pripadnikov 
drugih narodnosti pa sta iz
razila to željo dva Albanca in 
trije Hrvati. Imamo tudi na
vodila republiškega vodstva, 
da pripadnikom hrvaške na
rodnosti dovoljujemo, vklju
čevanje v enote teritorialne 
obrambe, če to želi jo.« 

N A T A Š A G E R K E Š 
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Obvestilo zavarovalnice Triglav 
o škodah, nastalih zaradi vojnih operacU, 
z napadom jugoslovanske 
armade j e v Republiki Slove
niji dejansko nastalo vojno 
stanje. Že doslej je bilo uni
čeno premoženje velikih raz
sežnosti; na obeh vojskujočih 
se straneh in tudi med prebi
valstvom že imamo prve žrtve 
v Sloveniji. Prebivalci Slove
nije se upravičeno sprašuje
jo , kdo in kako j im bo povr
nil nastalo škodo. 

Glede na to, da je marsika
tera žrtev vojaških spopadov 
in uničeno premoženje zava
rovano pri naši zavarovalni
ci,^dajemo tole obvestilo: 

Škodnih posledic vojnih 
dogodkov praviloma zavaro
vanje nikjer v svetu ne krije. 
Škode so namreč tako veli
ke, da jih ne more prevzeti 
nobena še tako velika zava
rovalnica. Za odškodovanje 
prizadetih je potrebna anga
žiranost celotne družbe, obi
čajno celo mednarodne. T e m 
načelom sledi tudi naša za
konodaja, ki iz zavarovalne
ga kritja izključuje vse škod
ne primere, nastale zaradi 
vojnih dogodkov. Zato tudi 
Zavarovalnica Triglav teh 
škod ne krije. 

Seveda pa bo Zarovalnica 
Triglav plačnik za vse škod
ne primere, ki nastanejo 
v času vojne, pa niso v nepo

sredni vzročni zvezi z vojni
mi operacijami. 

Delavci Zavarovalnice Tri
glav bomo vsem oškodovan
cem, ne glede na to, ali so 
zavarovani ali ne, pomagali 
tako, da j im bomo na njiho
vo željo ogledali poškodova
no premoženje kot so npr. 
avtomobili in druga vozila, 
stavbe, infrastruktruktumi 
objekti, poljščine in ostalo 
ter ocenili nastalo škodo, kar 
j im bo lahko služilo pri uve
ljavljanju povračila vojne 
škode. T o bomo storili takoj 
oziroma čim bodo dovoljeva
le okoliščine. 

Iz celjske enote Zavaro
valnice Triglav so temu 
isporočilu dodali, da bodo 
na našem območju dajale 
informacije posebne komi
sije, ki bodo po potrebi obli
kovane pri izvršnih svetih, 
v teh komisijah pa bodo tu
di cenilci zavarovalnice 
Triglav. 

Oškodovance prosimo, da 
se za podrobnejše informaci
je obrnejo na najbližjo orga
nizacijsko enoto Zavaroval
nice Triglav, ki so v vseh 
večjih krajih Republike Slo
venije. 

Povpraševanje tudi po denarlu 
Povsem razumljivo je, da so se 

v teh dneh povečale tudi vrste pred 
bančnimi okenci, do bistvenih mo
tenj pri plačilnem prometu pa ni 
prišlo. 

Veliko povpraševanje po denarju 
je bilo zlasti v četrtek in petek. Da bi 
vsem občanom zagotovili določeno 
količino denarja, so v Ljubljanski 
banki omejih izplačilo oziroma dvi
ge na 5 tisoč dinarjev s tekočega ra
čuna ter na 10 tisoč dinarjev s hranil

nih knjižic. Kako bo potekal plačilni 
promet v gospodarstvu, pa je po be
sedah direktorja Ljubljanske banke 
Nika Kača težko napovedovati. 
V zadnjih dneh so se povsem ustavi
li prilivi iz sosednih republik, na
daljnji ukrepi pa bodo odvisni od 
dogovorov bodisi z Narodno banko 
Jugoslavije aU z Narodno banko Slo
venije. 

P o besedah direktorja S D K Duša

Protest libojskih keramiko 
Okoli 500 delavcev Kera

mične industrije Liboje se 
je pred tednom dni zbralo 
pred stavbo žalske občine, 
toda tudi po tem shodu uso
da podjetja še ni znana. 

S protestnim shodom so 
delavci želeli izraziti nezado
voljstvo nad predlogom o sa
naciji podjetja s stečajem. P o 
programu, ki ga j e po bese
dah predsednika stavkovne
ga odbora in sindikata Ivana 
Podpečana izdelal Razvojni 
center Celje, naročila pa 
Ljubljanska banka kot glav
ni upnik, je predviden stečaj 
podjetja in ustanovitev pri
vatnega podjetja. T o podjet
j e naj bi najelo delavce in 

prostore Keramične indu
strije Liboje , po odplačilu 
dolgov pa naj bi to podjetje 
imelo 51-odstotni delež. De
lavci se s takšnim predlo
gom ne strinjajo, še zlasti, 
ker naj bi zaposlili le 250 de

lavcev, nihče pa j im ni pred
stavil socialnega programa 
za preostaUh 250 delavcev, ki 
bi ostali brez dela. Ivan Pod-
pečan j e na protestnem sho
du še dejal, da naj bi Ljub
ljanska banka spremenila 
dolg v dolgoročno posojilo 
ter pomagala s kratkoročni

mi premostitvenimi krediti. 
Na shodu pred skupščino sta 
govorila tudi župan žalske 
občine, ki j e predlagal, da 
naj se oblikuje posebna sku
pina, s katero se bodo pogo
varjali predstavniki občine, 

ter predsednik svobodnih 
sindikatov Dušan Semolič. 
Dejal je , da je v teh časih 
težko vladati, da pa oblast ni 
odgovorna le za demokracijo 
temveč tudi za gospodarski 
razvoj in perspektivo brez
poselnih. 

Na pogovorih predstavni

kov občine ter pod,.,, 
vodilni v žalski o b S ' 
novno zagotovili, da li 
niso zahtevali stečaja^ 
skušajo najti, ustrezne i ' 
P o shodu v Žalcu so -
bojah sestah še pre 

V večini podjetij 
deiaii normaino 

Celjsko območje na srečo doslej ni 
bilo izpostavljeno direktnim vojaškim 
posegom, kljub temu pa bo zaradi na
stalih razmer v gospodarstvu utrpelo 
veliko škodo. 

P o oceni predsednika celjskega izvrš
nega sveta Mirka Krajnca nastaja veli
ka škoda zaradi zmanjšane storilnosti 
v podjetjih, prekinitev dela, zaostankih 
pri izvozu ter onemogočenih transpor
tih. Kakšna je in kakšna še bo škoda, je 
v tem trenutku nemogoče oceniti, bo pa 
go tovo velika, je menil Krajnc. 

V Medobčinski gospodarski zbornici 
so ob zaključku redakcije povedali, daje 
največji problem dobava surovin v po

djetja, zaradi cesarje ponekod proizvod
nja bila prekinjena že v začetku tedna. 
V ponedeljek je proizvodnja stekla nor
malno v zreškem Uniorju, čeprav so 
sprva napovedovali, da delavci ne bodo 
delaU. Na delo v ponedeljek ni prišla 
samo prva izmena. Za torek in sredo je 
bila napovedan dopust v konjiškem K o 
nusu, zaradi večjih zalog pa j e v začetku 
tedna obstala proizvodnja tudi v laški 
pivovarni. Najbolj so bile v začetku ted
na zaostrene razmere v okolici celjske 
kasarne, vendar so v okoliških podjetjih 
po informacijah gospodarske zbornice 
še v ponedeljek delali povsem nor
malno. I B 

Brez težav pri preskrbi 
Pri preskrbi z osnovnimi živili večjih 
težav ob koncu tedna ni bilo, večjih 
zapletov pa ni pričakovati tudi ob 
morebitni ponovni zaostritvi - tako 
zatrjujejo republiški in občinski 
možje, ki skrbijo za preskrbo. 

Podsekretar republiškega sekretari
ata za tržišče Roman Kladošek oce
njuje, da je vsakršna panika med pre
bivalstvom odveč. Ob zadnjih dogod
kih v Sloveniji so na tržišče dali blago 
iz rezerv, predvsem olje, sladkor in sol, 
osnovnih živil pa je na zalogi dovolj še 

za naslednjih nekaj mesecev. Do mo
tenj prihaja predvsem zaradi blokad 
na cestah. P o besedah Romana Klado-
ška vlada tudi ne razmišlja o delitvi 
kakršnihkoli bonov za bencin in os
novna živila. 

Na Celjskem smo bili priča nakupo
valni mrzlici zlasti minuh četrtek in 
petek. V podjetju Klasje so v petek 
napekli 12 ton kruha več kot običajno, 
medtem ko je bilo v nedeljo povpraše
vanje že povsem normalno. Prodaja 
moke se j e konec minulega tedna po

večala skoraj za osemkrat. P o informa
cijah direktorja Klasja Edija Stepišni-
ka doslej še niso načeli niti občinskih 
niti republiških rezerv. Oskrba pekarn 
s kvasom je zaenkrat zadovoljiva, do
bivajo ga od dveh dobaviteljev. 

V Blagovnem centru v Celju so v ne
deljo preklicali omejitve pri prodaji 
osnovnih živil. Zatrjujejo, da je blaga 
dovolj na zalogi, v ponedeljek so pri
peljali od dobaviteljev tudi večje koh-
čine suhega kvasa, po katerem je bilo 
izredno veliko povpraševanje. I B 

Gorenje in rudnilc ustavila delo 
V dveh največjih velenjskih podjetjih v zate^' 

tedna niso opravljali svojega dela. Tako so v končen̂ ; 
Gorenje v ponedeljek in torek ustavih delo, k̂ *̂ 
proizvodnja vezana na tekoči trak, vel iko delavcev P 
je v teritorialni obrambi, zato bi bila proizvod 
motena. P o drugi strani pa v Gorenje prihaja vd* 
delavcev s Koroške, ki jih v teh dneh niso vozili Ij 
delo. Zato so v Gorenju ustavili proizvodnjo, pr^J. 
doma včeraj pa naj bi ponovno pričeli z delom-
v velenjskem Rudniku lignita ne delajo, ker so vecj; 
delavcev poslali na kolektivni dopust, ki naj bi pr̂ "̂  
doma trajal do ponedeljka. V vseh ostalih velenjs^ 
podjetjih pa j e proizvodnja v teh dneh bolj ali m 
normalna. 



l̂OVNI SLOVENSKI KONGRES 4. JULIJ 1991 - STRAN 5 

Slovenstvu je 
BOlrehna ljubezen 

smo do konca, prav-
V pa začetku, 

uf* jaj, ko se ustanovno za-
'̂ "nje končuje, se Svetovni 
*̂ ?nski kongres začenja,« je 
ii", liljučku sklepnega ple-
"^eea zasedanja v petek 
Mubljani poudaril novoiz-

' Heni Prv* predsednik Sve-
nezi slovenskega kongre-

" idoslej predsednik inici-
-ega odbora za ustanovi-
SSK) Bojan Brezigar. 

'''onast^a".)" in pomenu ide-
Svetovnega slovenskega 

* gresa, ki naj bi ga ta nad-
.̂.jnkarska ustanova imela za 

•'ivence doma in po svetu, 
'^0 obširno pisali v prejšnjih 
v̂iikah Novega tednika, 

; zadnji pa smo najavili tudi 
l̂ binski potek kongresa in 
l̂teli vse spremljajoče prire-

^•e. A razmere v Republiki 
jjjveniji so sam kongres moč-
U (nekoliko manj po vsebin-
^ plati) okrnile. V Ljubljani 
jse srečali gospodarstveniki, 
pil so delegati iz dv^setih 
Jiav. štiri dni, kolikor naj bi 
ĵ alo ustanovno zasedanje 
jrttovnega slovenskega kon-
iresa, pa so prepolovili. Tako 
e odpadlo tudi zaključno sre

čanje delegatov in gostov Sve
tovnega slovenskega kongresa 
s sejo novoizvoljenih organov, 
ki je bilo napovedano za nede
ljo, 30. junija, v Celju. 

Ob slavnostnem začetku 
Svetovnega slovenskega kon
gresa prejšnji četrtek v Ljub
ljani so udeležence pozdravili 
predsednik Predsedstva Slo
venije Milan Kučan, ljubljan
ski župan Jože Strgar, pred
sednik iniciativnega odbora za 
ustanovitev SSK Bojan Brezi
gar, ljubljanski nadškof in me-

tropolit dr. Alojzij Šuštar ter 
predsednica Konference SSK 
za Slovenijo Spomenka Hri
bar. Milan Kučan je ob uvod
nem pozdravu udeležencem 
zaželel: »Želim, da bi bil Sve
tovni slovenski kongres usta
nova, ki nas bo povezovala 
v eno, naše ustarjalno obče
stvo, ustanova, ki bo pomaga
la, da postane slovenski nairod 

pojem kulture in duha, ustano
va, ki bo pomagala, da Sloveni
ja pride na politični zemljevid 
sveta - torej ustanova, s katero 
bomo postali moderna, uspeš
na in ustvarjalna nacija, po 
lastni meri, v razumevanju 
z okoljem, v sozvočju 
s svetom.« 

Predsednica Konference 
SSK za Slovenijo Spomenka 
Hribar, ki je ves čas svojega 
delovanja v duhu vsesloven
ske ideje snovala na pojmih ra
dost do življenja, sprava, ljube

zen, sodelovanje in razumeva
nje, pa je ob tem razmišljala: 
»Ljubezen nas zbira in odpira 
za svet, za naravo, ki nam je 
darovana, presega strah in 
zbuja upanje. Ljubezen ne poz
na ultimatov, tuji so ji očitki, 
za razločke v mišljenju se ne 
meni; vsakogar mara. Je rado
darna in pravična - saj nikogar 
ne zametuje.« 

A vse dobre želje niso mogle 
spremeniti dejstev, da usta
novni kongres poteka v razme
rah, ki so bile vse prej kot mir
ne, zaupanje vzbujajoče. Tanki 
na slovenskih ulicah, oborože
ni spopadi in smrtne žrtve na 
obeh straneh, blokirani med
narodni mejni prehodi in na
daljnje zaostrovanje razmer 
v Sloveniji je udeležence SSK 
še bolj prepričalo v veri, da je 
mesto za ustanavljanje vseslo
venske ustanove prav sredi 
Slovenije. Slovenije, ki po be
sedah Bojana Brezigarja, prav 
zdaj začenja najteže poglavje 
državne osamosvojitve, po
glavje, ki ni več odvisno zgolj 
od volje in moči Slovencev sa
mih. Ob tem je dejal: »Tu se 
začenja pot, pri kateri bodo od
ločitve padale v drugih drža
vah, kjer bomo odvisni od stra
teških odločitev velesil, od blo
kovske delitve interesnih sfer, 
morda od trenutkih medna
rodnih razmer - torej od tistih 
dejavnikov, ki jih spremembe 
v Evropi v magičnem letu 1990 
še zdaleč niso odrinile z med
narodnega prizorišča. L e neka
tera merila za vrednote so se 
spremenila, igra pa je ostala 
ista.« To pa med drugim tudi 
pomeni, da se bodo zamejski 
Slovenci in ostali, ki živijo si
rom sveta, pri svojih državnih 
oblasteh prizadevali za prizna
nje Slovenije v svetu. 

Slovenec Iz 
zamejstva 
Prvi predsednik Svetovnega 
ôvenskega kongresa (delega-

t izvolili v petek zvečer) 
Brezigar je bil do usta
va srečanja predsednik 
•nega odbora za usta-

SSK in priprave na 
s je vodil vse od jeseni 

Takrat se je na Opčinah 
^ Trstu ustanovil iniciativni 
l̂ lbor in Brezigarja so izvolili 
2 predsednika. 

'̂cer pa ima Bojan Brezigar 
poklicu novinar - delal je 

; Primorskem dnevniku in 
;;̂ ej sodeloval z Delom) pre-
•^^ izkušenj s tovrstnim de-

Leta 1985 so ga kot pred-
'̂nika Slovenske skupnosti 

,'Ojli za župana občine De-
."•Nabrežine, tri leta kasneje 
JĴ  postal še deležen svetova-

.f̂ ^upščini avtonomne de-
..^^urlanije-Julijske krajine. 

Br ^^veda pa tudi prej, 
w^^'gar deloval v duhu po-
jltj:̂ 'Na in sožitja med večin-
!i(|yl"'^ijanskim narodom in 
p̂ f̂̂ sko zamejsko manjšino, 
rjjjjJ' to smer - v sožitje in 

/nevanje - pa je usmerjeno 
' jegovo delovanje v Sve-

' slovenskem kongresu. 

Kongres je ustanovljen 
v petek so se v Ljubljani 

delegati Svetovnega sloven
skega kongresa odločili, da 
pospešeno nadaljujejo s svo
jim delom in ustanovni kon
gres zaradi vse bolj zaostre
nih razmerah v Sloveniji za
ključijo že zvečer drugega 
dne zasedanja. 

V dopoldanskih urah so de
lali v komisijah za statut, pro
gram ter kongresne dokumen
te, ob tem pa še v štirinajstih 
tematskih sekcijah. Popoldne 
so nadaljevali delo s plenarno 
gejo in proti večeru izvolili za 
prvega predsednika Svetovne
ga slovenskega kongresa Boja
na Brezigaija iz Trsta. Ob njem 
je svetovni slovenski kongres 
dobil še štiri podpredsednike 
in častni ter nadzorni odbor. 
Z močnim ploskanjem so dele
gati kongresa pozdravili in 
podprli poslanico mednarodni 
javnosti, v kateri Svetovni slo
venski kongres poziva k za
ustavitvi prelivanja krvi in se 
zavzema za takojšnje medna
rodno diplomatsko priznanje 
Slovenije. 

Vse kongresne razprave in 
sprejemanje kongresnih doku
mentov so izražali strpnost in 
dokajšnjo usklajenost v mišlje
nju delegatov, nekoliko se je 
zapletlo le pri pobudi predsed
nika argentinske konference, 
ki je načel vprašanje domo-
branstva. Govoril je o vaških 
stražah in domobranstvu, ki ju 
je imel »večji del slovenskega 
ljudstva za podpornike proti 
boljševiški revoluciji«. Menil 

je še, da j im ne gre očitata kola-
boracionizma in da se te vrste 
sodelovarvje z okupatorjem ne 
sme ocenjevati niti za objektiv
no narodno izdajstvo. Zavrnil 
gaje delegat Samo Pahor, k i je 
menil, da mora biti SSK obr
njen v prihodnost, vsekakor pa 
ni mesto, kjer bi se tehtale zgo
dovinske resnice. Te naj raziš
čejo zgodovinarji, ljudje, ki so 
poklicani in usposobljeni za to, 
ob tem pa je treba paziti, da 

ene monopolne resnice ne bo 
zamenjala druga, prav tciko 
monopolna. 

Sicer pa je bilo vsem razpra
vam o polpretekli zgodovini 
skupno to, daje bilo to obdob
je čas slovenskih travm. O njih 
se ne sme molčati - treba je 
govoriti, ob tem pa se zastavlja 
le eno vprašanje: »Kako?« 
Vsekakor ne žolčno in živčno, 
pač pa čimbolj strpno, počasi, 
spravno in pomirjujoče. 

Slovenci v svetovnem gospodarstvu 
Približno 400 gospodarstve

nikov slovenske narodnosti iz 
vsega sveta, ki se je prejšnjo 
sredo sestalo v okviru prire
ditev Svetovnega slovenske
ga kongresa v Ljubljani, je za 
geslo svojega srečanja izbralo 
dejstvo, da je slovenski go
spodarski prostor ves svet. 

Srečanje je vodil predsednik 
Gospodcirske sekcije SSK Igor 
Omerza, v pogovorih pa sta so
delovala tudi slovenski pred
sednik Milan Kučan in zuna
nji minister dr. Dimitrij Ru
pel. Slišati je bilo vrsto zanimi
vih pobud, kako oživiti sloven
sko gospodarstvo v matični 
domovini - v veliki meri pa jih 
je vzpodbudil Bojan Brezigar, 
ki je zbranim povedal, da se 
Slovenije ne bo dalo graditi sa
mo s srcem. Med najbolj 
vzpodbudnimi razpravami ve
lja omeniti predstavitev pro
jekta Razvojni partnerji Slove
nije, ki gaje zbranim v Ljublja

ni orisal Marjan Kovač iz A v 
stralije. Gre za združenje, ki se 
bo s svojimi člani vključevalo 
v razvoj Slovenije in razvijalo 
različne komercialne in neko
mercialne oblike sodelovanja. 

Sicer pa so gospodarstveniki 
slovenske narodnosti iz vsega 
sveta prisluhnili še temu, 
kakšno je stanje doma in ob 
tem spoznali tudi poslovanje 
nekdanje Jugoslovanske borze 
vrednostnih papirjev, ki se od 
srede naprej imenuje le še 
Ljubljanska borza. 

Srečanje gospodarstvenikov 
je potekalo v dveh deUh, na 
dopoldanskem so skupaj raz
pravljali o splošnih gospodar
skih zadevah, popoldne pa so 
se razdelili v več interesnih 
skupin. Sodeč po udeležbi je 
bilo največ zanimanja za indu
strijo in gradbeništvo, pa tudi 
za turizem, bančništvo in zava
rovalništvo, trgovino, kmetij
stvo in obrt. 

OKNO V JUGOSLAVIJO 
Piše: VLADO ŠLAMBERGER 

v krožnik fižola potoplleno 
živllenle 

Kako dolg je lahko mesec za 41.600 nezaposlenih, koli
kor so jih evidentirali na zagrebški borzi dela konec aprila 
in ki prejemajo z zakonom zajamčenih 3560 dinarjev na 
mesec, nazorno dokazujejo naslednje številke: za stanova
nje mora odšteti tričlanska družina (z enim šoloobveznim 
otrokom) 1550 dinarjev (za 35 kvadratnih metrov), za kilo
gram kruha in liter mleka vsak dan 31 dinarjev, enkrat na 
mesec pa za po kilogram moke, sladkorja in piščančjega 
mesa 184,10 dinarjev. Zato pa si tričlanska družina, 
v kateri sta oba zaikonca zaposlena v podjetjih, katerih 
usoda je negotova, dvakrat na teden privošči po kilogram 
fižola in trikrat na teden po kilogram zelja in krompirja. Za 
to odšteje 190 dinarjev. 

K o plača stanovanje, ostane za vsakega od tričlanske 
družine po 1856 dinarjev za ves mesec. Seveda niti ne 
pomislijo na avtomobil, telefona nimajo, dopolnilnega 
dela tudi ne, časopisov ne berejo. Pa bi jih, toda raje dajo 
16 dinarjev za mleko kot za časopis. Kadijo ne in tudi 
alkohola ne pijejo. V kino ne hodijo, hišna zabava pred 
malimi ekrani pa jim še stanjša denarnice za 270 dinarjev. 

Otrok bi kdaj jedel tudi čokolado, toda kako naj mu 
roditelja, ki skupaj dobita 7120 dinarjev, razložita, da ju 
stane samo kilogram polbelega kruha in liter navadnega 
mleka 900 dinarjev na mesec. Moka, olje, sladkor in vsak 
teden 10 dkg kave stane dodatnih 150 dinarjev na mesec. 
O kakšnem zrezku lahko samo sanjajo, hranijo se 
izključno s piščanci, ki stanejo približno 90 dinarjev za 
kilogram žive teže. 

Na družinskem jedilniku se ob piščancih, ki jih lahko 
jedo le ob nedeljah, redno menjata fižol in zelje, krompir in 
JaJca. Tudi za tako cenene obroke morajo odšteti vsak 
mesec 350 dinarjev. Redko zadiši po palačinkah, zato pa 
obvezno vsaj enkrat na teden kuhajo zelje, ki stane le 20 
dinarjev, vsaj trikrat na teden pa je na mizi krompir. 
Največkrat pa je na vrsti fižol. 

Mestni sindikati so izračunali, da je prejšnji mesec zna
šal eksistenčni minimum štiričlanske družine 14.310 
dinarjev. To pomeni, da bi morala zakonca zaslužiti vsak 
po 7000 dinarjev. Ob tem pa mnogi nimajo niti eksistenč
nega minimuma. 

Težave Srbov zunaj Srbije 
Ministrstvo za zveze s Srbi zunaj Srbije pa objavlja 

informacijo o tem, kako so Srbi na Hrvaškem izgubili še 
tiste nacionalne pravice, ki so jih imeli pod Avstro-Ogrsko. 
V Sloveniji se čutijo nemočne. V Makedoniji nameravajo 
ustanoviti prvo združenje Srbov in Črnogorcev, v BiH pa 
je glavna politična borba Srbov namenjena enakopravni 
republiki v demokratični federativni Jugoslaviji. Zato 
vodi srbski narod v Jugoslaviji, ki živi zunaj republike 
Srbije, organiziremo in intenzivno politično borbo, ki j e 
v posameznih sredinah celo oborožen boj, za uresničitev 
svojih nacionalnih in državljanskih pravic. Pri tem v prvi 
vrsti zahtevcoo, da se secesionistične težnje posameznih 
jugoslovanskih narodov, da se odcepijo iz Jugoslavije, ne 
uresničijo na škodo srbskega naroda. 

Tako so s prihodom Demosa na oblast v Sloveniji Srbi in 
drugi Neslovenci resno zaskrbljeni za svoj obstoj, ker se 
jim zdi, da so izgubiU prav vse pravice, ki so jih imeli 
poprej. Pritožujejo se tudi nad nacionalno nestrpnostjo do 
Neslovencev pri nas. Ob vseh načrtih za slovensko odcepi
tev ni znano, ali bodo Neslovenci dobili položaj enako
pravnih državljanov ali pa bodo proglašeni za ekonomsko 
emigracijo. Skrbi jih, če j im bo sploh izplačano minulo 
delo. V Sloveniji delajo na tem - pravi informacija, da bi 
Srbi in drugi državljani dobili vtis nemoči, da bi jih laže 
asimilirali ali prisilili, da bi se izselili iz dežele. 

Nič bolje se jim ne godi v drugih republikah. Tako je 
H D Z na Hrvaškem po prihodu na oblast, po ugotovitvah 
informacije, s »politično neprimerno hitrostjo« spreme-
nila«Srbe v nacionalno manjšino in sploh vlada v tej repu
bliki protisrbska usmeritev. Posebno težak se zdi položaj 
v tistih delih Hrvaške, kjer prevladuje hrvaški živelj. Tudi 
Srbska pravoslavna cerkev je izpostavljena nenehnim pri
tiskom in napadom. Nadaljuje se »čiščenje Srbov« v orga
nih državne uprave, medtem ko je ministrstvo za notranje 
zadeve postalo ministrstvo za Srbe. 

Tudi v Makedoniji narašča protisrbsko razpoloženje, ki 
ga je posebej opaziti med izobraženci in nezaposleno mla
dino. Za to pa so krive po informaciji nekatere nacionalne 
stranke in sredstva javnega obveščanja. 

Vsaj drobec lepega. . . 
Škoda, da bere Novi tednik na tujem le malo ljudi. 

V poplavi slabih vesti o Jugoslaviji zadnje čase bi nas 
postavilo v lepšo luč prijazno pismo, ki gaje poslala pred
stavništvu Bemextoursa na Nizozemskem gospa A . de 
Reus Herik iz Vlaardigena, ki je bila na počitnicah od 21. 
maja od 4. junija na otoku Katarini. V pismu so same 
pohvalne besede tako o lepoti otoka kot o prisrčnem spre
jemu. Piše, da sije ekipa Bemextoursa ves čas prizadevala 
samo za to, da bi uresničila vse njihove želje. Sporoča tudi, 

' da bo o tem obvestila vse svoje znance, ki jim namerava 
povedati, da skupina iz Nizozemske ves čas počitnic ni 
opazila nobenega nemira, da niso videli nobenega vojaka 
ali puške. V pismu nadaljuje, da so že večkrat potovali 
k nam s to turistično agencijo, da pa je bilo tokrat najlepše 
in da bodo še letos potovamje ponovili. Da to pismo le ne bi 
ostalo i^ema! Za vse pa le ni slabo, če nam teče voda 
v grlo. 

Da nam res teče, dokazuje strah pred panično razpro
dajo turističnih zmogljivosti. Kar se še rešiti da, skušajo 
v Pulju rešiti z domiselno marketinško strategijo. Ena od 
Eikcij za animiranje domačih gostov bo stekla ta teden 
v zagrebški Nami in ljubljanskem Maximarketu, kjer bodo 
razdelili 20.000 letakov, ki zagotavljajo vsaki družini 20-
odstotni popust. V znanih Vodicah blizu Šibenika, kjer je 
vedno dopustovalo veUko Slovencev je trenutno 130 
gostov. V Babinem Kuku dveh od petih hotelov ne bodo 
niti odprli. Hoteli na reški rivieri so znižali cene do take 
mere, da komaj pokrivajo stroške. V Dalmaciji ne upajo 
več, da bi se položaj še lahko popravil, saj je trenutno na 
celotne zadarskem področju vsega 500 turistov in sta 
odprta le dva hotela v Zadru, medtem ko je autokamp 
Zaton skoraj prazen. 

^Ije - knežje mesto nI gostilo SSK 
i4ltl-*J*̂k, drugi (ni se še vedelo, da tudi 
koJ dan Svetovnega slovenskega 
^'Wu' vodstvo Podružnice SSK za 
^ e r ^ '̂"'o ĵe sklicalo novinarsko 
Hrir Jf/»co, na kateri so odpovedali vse 
ki ' ' V e in veselico na Starem gradu, 
Uit nameravali pripraviti za dele-
"Maiĵ ^ t̂e in obiskovalce ob zaključku 
"'Sani* srečanja nadstrankarske 

'̂ *c»je Slovencev. 
Po k 

•"Ua M^^^^h sekretarja podružnice To-
'Ha ^^SUča sta bila za odpoved dva 
"»0̂  •? "Tioralni, saj si v Celju ne more-

"'shti v času, ko okrog nas ugašago 

življenja, kakršnekoli veselice, in drugi 
čisto praktične narave, saj udeležencem 
ne bi mogli zagotoviti varnosti. Sicer je 
bilo za pripravo zaključnih prireditev 
v Celju vse pripravljeno (tudi prireditve
ni prostor na Starem gradu), pa tudi dele
gati Svetovnega slovenskega kongresa 
so izrazili željo, da obiščejo Knežje me
sto. Pri tem sta najdlje vztrajala novoiz
voljeni predsednik SSK Bojan Brezigar 
in predsednica Konference SSK za Slo
venijo Spomenka Hribar. 

V Podružnici Svetovnega slovenskega 
kongresa za celjsko območje so se odloči
li, da s posebnimi pasicami (»Odpade za

radi okupacije«) prelepijo vse plakate, ki 
so vabili na prireditve. Sprva so namera
vali v nedeljo točno opoldne na celjskem 
Tomšičevem trgu pripraviti komemora-
cijo v spomin ubitim v oboroženih spo
padih, vendar se zaradi nevarnosti ob 
zbiranju na javnih mestih potem za to 
dejanje niso odločili. Je pa bilo v Celju za 
sprejem gostov (in tudi sejo novoizvolje
nega odbora SSK v Celjski mestni hranil
nici) vse pripravljeno, na celjski pošti pa 
so imeli tudi spominska pisma z žigom 
SSK ter približno 6 tisoč spominskih raz
glednic z motivi Celja. 

I V A N A STAMEJČIČ 



K O M E N T I R A M O 

Slovenija in Kuvajt 
Ali je Slovenija država, ki 

je predmet nedokončane 
kupčije svetovnih gospodar
skih in političnih središč 
moči? 

Veliko ljudi v tej nekdaj 
cvetoči, visoko civilizirani in 
demokratični deželi se je 
moralo odeti v črnino ali 
drugače občutiti vojno na 
lastni koži, preden seje odlo
čujoči svet sploh zganil in je 
šele svetovna javnost opazila 
grozote in tudi podobnosti 
z nedavno vojno v Zalivu. 

Tokrat v državi sredi Evro
pe, ne pa v oddaljenem Ku-
v^jtu, v Aziji. Slovenija je 
s Kuvajtom po številu prebi
valstva in velikosti ozemlja 
delno primerljiva, nima pa 
toliko nafte. Denar je sveta 
vladar, zato se za razliko od 
Kuvajta ni zgodilo, da bi vo
ljo prebivalcev Slovenije in 
mir v srcu Evrope z orožjem 
vzpostavilo več kot dvajset 
najpomembnejših držav sve
ta. Včasih prav njegovim na-
jostrejšim nasprotnikom ne 
smrdi niti očitni boljševizem 
in bi žrtvovali tudi komaj le
to dni staro večstrankarsko 
demokracijo. Po mednarod
nih pravilih so neodvisnost 
Slovenije, način njenega po
vezovanja z Jugoslavijo in 
drugimi državami sicer do
mena občanov Slovenije, za
to pa se jih je odločilo pri
bližno 90 odstotkov. V »naj
bolj demokratični državi na 

svetu«, ki bi lahko najbolj 
odločilno in tudi neposredno 
prispevala k prenehanju pre
livanja krvi v osrednji Evro
pi, se še zato niso odločili. 
Možnosti je veliko, volje pa 
(še) malo. 

To je končno država pred
sednika Wilsona in njegove
ga načela samoodločbe naro
dov, po katerem seje Slove
nija po razpadu Avstro-Ogr-
ske odločila za »državo Sr
bov, Hrvatov in Slovencev'<. 
Veljajo zdaj dvojna merila ah 
pa so Wilsonovo načelo in 
človeška življenja Evropej
cev zgolj potreba dnevne po
litike in kapitala? Amerika 
ne izgublja le med prebivalci 
Slovenije. 

BRANE JERANKO 

Spominsko 
obeležje 
Ignaciju 
Orožnu 

Skupščina občine La
ško in Nadžupnijski urad 
Laško pripravljata prijet
no slovesnost z odkritjem 
spominskega obeležja ro
jaku Ignaciju Orožnu. 
Spominsko obeležje je iz
delal akademski kipar 
Mirsad Begič . odkrili pa 
ga bodo predvidoma v so
boto, 6. julija na Orožnovi 
rojstni hiši v neposredni 
bližini cerkve. Božja služ
ba v spomin Ignacija 
Orožna bo ob 10.30 in jo 
bo vodil pomožni škof dr. 
Jože Smej, pri odkritju, 
ki bo ob 11.30 pa bodo 
sodelovali moški pevski 
zbor Laško pod vod
stvom Lojzeta Šveca in 
godba na pihala Laško, ki 
j o vodi Anton Rojko. 
O Ignaciju Oožnu bo go
voril prof. Miloš Rybar. 

Mleko predelujejo v sir 
Razmere v zadnjih dneh so povzročile vel iko težav tudi 

v Mlekarni v Arji vasi. Od tam so namreč dnevno vozil i 
mleko v Split, Karlovac ter sosednjo Avstrijo. Mleko zdaj 
ostaja v mlekarni, viške pa poskušajo predelovati v sire. Če 
se bodo razmere še poslabšale, pričakujejo težave tudi 
z dobavo surovin, zlasti embalažo za mleko. Odkup mleka 
na Celjskem zaenkrat poteka normalno, največ težav imajo 
pri odkupu na Koroškem. 

V Mlekarni v Arji vasi že v teh prvih dneh ocenjujejo, da 
bodo nastale razmere povzročile vel iko gospodarsko škodo. 
Konec minulega tedna bi namreč preko Avstrije morali 
izvoziti prve količine sira v Turčijo, tega dogovora pa seveda 
niso mogU izpolniti. Petega julija naj bi v Arjo vas prišh tudi 
predstavniki Japonske, kamor naj bi letos izvozili okoli 500 
ton sira. P o zadnjih dogodkih pa je najbrž nesmiselno priča
kovati, da bi Japonci jutri prišli v Mlekarno. j g 

Vrli gore list 
Kadar kaže na dobro leti

no, znajo povedati starejši, 
se rado zgodi, da pridelke 
obere kdo drug. 

In če v prenesenem smi
slu besede postavimo to 
modrost na kulturno polje 
tega časa, se ovemo, da toli
ko kulturnih prireditev, 
kot jih je bilo že uresniče
nih in načrtovanih na na
šem območju že dolgo ni 
bilo. Po napovedih organi
zatorjev pa bi bilo poletje 
pravi kulturni eldorado 
v starem jedru mesta. Vse 
te prireditve so pripravile 
poklicne in ljubiteljske 
kulturne ustanove v poz
drav pomladi in poletju, 
mladi državi. Slovenskemu 
kongresu. 

Komaj pa so se nekatere 

od teh prireditev z zares 
eminentnimi deli in gosti 
pokazale na junijskem ne
bu kot kresnice, že so mo
rale umreti kot muha eno
dnevnica ali pa se niti rodi
le ne bodo. Tako pa so oz
nanila razstav, koncertov, 
predstav in drugih priredi
tev zamenjale odpovedi le-
teh, saj prazna dvorana ali 
prireditveni prostor nimata 
nobenega smisla. 

Imeli smo jih, te priredi
tve na Celjskem, imeli kot 
vrh gore list. Jih bomo zna
li, ali pa vsaj prizadevanja 
kulturnih ustvarjalcev, ki 
so jih pripravljali, bolj ceni
ti in jih prav zato bolj skrb
no obiskovati. Saj je tudi 
kulturna žeja v vsakem voj
nem času nepremagljiva. 

Karitas ^ 
pripravljena 
pomoč • 

Marija Kovačič v!? 
Ijica Dekanijske' 
v Celje ob agresij, 
venijo izjavlja: 
mesto naše dejavr 
stavljam pomoč š 
ku v besedi in ^ 
N a m j e potreben v i 
trenutkih notranji J 
ravnovesje, da bom^^ 
vladovali sebe in evJj 
elno paniko okoli 

Pr i nas imamo prjp^ 
Ijeno žensko ekipo,^ 
v vsakem trenutlcu 
segljiva, da gre na ^ 
ter pomaga ljudem,* 
sosedsko pomoč.'n 
pomoč se je že 
pri evakuaciji v Celĵ  
prostoru okoli vojaSi 
Obiščemo tudi osani 
ljudi, starejše in tudi 
de, ki so po vpo| 
v vojsko ostali samj 
ma. Naša organizac 
pripravljena pomagi 
di materialno, če bol 
trebno, predvsem pi 
na razpolago vsak h 

Zdravil je dovolj 
Oskrba z zdravili j e na celj

skem območju ta teden 
ustrezna. Ko t nam j e pove
dala direktorica Celjskih le
karn Herta Knavs, je bilo ne
kaj težav le prejšnji teden, ko 
je bila motena dostava zdra
vil. »Za loge smo sicer imeh 
precejšnje, vendar so ljudje 
postali preveč napeti, stresni 
in so terjali preveč,« pojas
njuje Herta Knavs. Prodaja 
se je povečala za 100 odstot

kov, zato so v lekarnah ome
jili prodajo nekaterih zdravil 
- odvisno od zalog posamez
ne lekarne. 

V ponedeljek so v vseh le
karnah popolnih zaloge, ta
ko da bi kljub popolni preki
nitvi prometnih tokov zadoš
čale za najmanj 10 dni. Ves 
čas pa so ostale tako imeno
vane » S L O zaloge« nedotak
njene. 

M B P 

DELd 
D e l o - vedno 

v središču 
dogajanj 

Potrošniška mrzlica na črpalkah 
Napolnimo rezervoarje (avtomobilske seveda) z bencinom! T o je rojilo po glavah' 

kom in hiteli so po gorivo za svoje konjičke ter tako ustvarjali potrošniško mrzlico, u 
j e stanje na bencinskih črpalkah umirilo, bencina pa je še tudi dovolj . 

Stranke so protestirale 
Nekatere stranke s Celj

skega so v prvih dneh oku
pacije Slovenije javnosti 
naslovile svoje protestne iz
jave v zvezi z razmerami. 

Skupno izjavo je sestavilo 
predsedstvo skupščine obči
ne in Demosa v Šentjurju, ki 
je ugotavljalo, da j e vojska 
z grobim posegom najresne-
je ogrozila slovensko državo, 
nasilje, ki ga izvaja, pa je iz
raz zaslepljenega brezumja, 
ki mu ni videti konca. Obe 
predsedstvi odločno podpi
rata ukrepe vodstva Sloveni
je za ustavitev agresije. Šent
jurčane pa pozivajo, da se iz
ognejo nepotrebnim konflik
tom in žrtvam, da so odločni 
in vztrajni v uporu tako, da 
se bodo okupatorji vrnili 
preko Ko lpe lačni, žejni in 
osramočeni. 

Iz Šentjurja j e prispela iz
java Socialistične stranke, ki 
med drugim izraža vel iko za
skrbljenost zaradi sedanjega 
nekulturnega in necivilizira
nega početja zveznih orga
nov in vojske in te pritiske 
odločno zavrača. Socialistič
na stranka zahteva, da se voj 
ska takoj vrne v vojašnice in 
da za vselej preneha biti de
kla politikantskim odloči

tvam in strastem ter provo-
kacijam jugoslovanskih cen-
tralistov. 

Šentjurski Uberalni demo
krati so med drugim v svoji 
izjavi zapisali, da morajo od
govorni storiti vse, da se do
seže takojšnje prenehanje 
uničujočega pohoda na Slo
venijo, ki ne ruši samo mate
rialnih dobrin, pač pa tudi 
medsebojno zaupanje in 
pristne človeške vezi, ki so 
bile skovane v času skupne
ga življenja v Jugoslaviji. 
Prav nanje so liberalni de
mokrati računali, da bodo 
najpomembnejše faktor pri 
uresničevanju mirnega raz
hoda in ureditvi novih raz
mer v Jugoslaviji. Zaradi na
stalih razmer v svoji izjavi 
tudi pozivajo vodstvo šent
jurske občine, da preneha 
s polarizacijo in da v teh tež
kih trenutkih strne sile za 
učinkovito obrambo Slove
nije. 

Zeleni Velenja so v izjavi 
za javnost odločno obsodili 
okupatorsko dejanje vojske 
v Sloveniji. Generaliteto so 
pozvali, da iz Slovenije takoj 
umakne vse enote in orožje 
in s tem prispeva k mirni re

šitvi položaja. 
Celjski mladi krščanski 

demokrati so v svoji izjavi 
prav tako ostro protestirali 
in zahtevali od armade, da se 
umakne tja, kamor sodi 
- v vojašnice. Mladi krščan
ski demokrati zahtevajo, da 
vojska popusti vse provoka-
cije za destabilizacijo države 
in da pospeši svoj umik iz 
samostojne Slovenije. 

Ob dogodkih v Sloveniji 
so svojo izjavo poslali tudi 
Svobodni sindikati Sloveni
je , ki protestirajo proti temu, 
kar počne vojska na naših 
tleh. » Ž e l i m o živeti v miru, 
želimo dobro delati in spo
dobno živeti v suvereni, svo
bodni državi Sloveniji, so za
pisali v svoji izjavi sindikati. 

Deset občinskih nagrajencev 
2. julija je praznik občine Laško. Tokrat j e bil spo

min na ta dan drugačen kot prejšnja leta. Ni bilo 
športnih in zabavnih prireditev, niti niso odprli kakš
nega novega objekta ali kaj novega začeli graditi. 
V spomin na 2. julij so pripravili samo sejo občinske 
skupščine v dvorani hotela Hum, ki je bila v torek 
popoldne ob 17. uri in na kateri j e govori l predsednik 
skupščine Miloš Veršec. 

Ob tej priložnosti so podelili deset občinskih nagrad, 
ki so jih tokrat prejeli: M P Z Papirničar Jagnjenica za 
20 letno uspešno delo. Krajevna organizacija R K Rim
ske Topl ice za 45 let dela. Julij Golič iz Laškega za več 
kot 50 letno vodenje različnih pevskih zborov, Majda 
Gospodaric iz Radeč, Jože Horvat iz Laškega. Jože 
Majcen iz Laškega, Leopold Pavčnik iz Rimskih 
Toplic . Vojko Pohar iz Radeč, Miloš Veršec iz Rimskih 
Toplic in Franc Žgajner iz Laškega. T V 

Bolnišnica se je kalila v poplavi 
Dnevno se prilagalalo političnim In vojaškim razmeram 

Zdravstvo, še posebej pa bolnišni
ca v Celju, so se na spremenjene raz
mere dobro pripravili. S tesnim med
sebojnim sodelovanjem so okrepili 
zdravstveno službo na območjih, ki 
bi lahko postala najprej ogrožena 
(Radeče, nato Rogatec), bolnišnica pa 
se je pripravila na morebitne poveča
ne potrebe po nudenju pomoči. 

Že prejšnji četrtek so odpustih 20 
odstotkov bolnikov in tako sprostili 
180 postelj. V soboto so povečali števi
lo prostih postelj na 300, v ponedeljek 
pa so spet pričeli normalno sprejemati 
bolnike. Število prostih postelj so 
zmanjšali, vendar so delo organizirali 
tako, da bi bilo mogoče hitro spet pri
dobiti dovolj postelj. Zaradi tega niso 
sprejemali bolnikov na naročene, torej 
ne nujne operacije, saj takšnih bolni
kov po operaciji ni mogoče na hitro 
odpustiti v domačo oskrbo. Ob spro
stitvi postelj so na vseh operativnih 
oddelkih vključno z ginekologijo in se
veda anestezijo podvojil i ekipe. V po
nedeljek j e stalno prisotnost podvoje

nih ekip zamenjalo dežurstvo doma. 
Poseben preizkus pripravljenosti je 

bil nedeljski alarm za zračni napad. 
Ko t nam j e povedal vršilec dolžnosti 
direktorja bolnišnice prim. dr. Jože 
Arzenšek, so v dobrih 10 minutah pre
mestili na varno v zaklonišče 519 bol
nikov in blizu 100 zaposlenih. V bolni
ških sobah so ostali le najtežji bolniki, 
ki j im pomagajo ohranjati življenjske 
funkcije aparature. Z njimi so ostali 
tudi zdravstveni delavci. V zaklonišču 
in kleteh novogradnje bolnišnice je za 
vse dovolj prostora, žal pa prostori po 
poplavi še niso na novo urejeni. Tako 
so morali električne in telefonske na
peljave urediti zasilno. Sicer pa je 
kljub temu lahko vse normalno delo
valo, saj so imeli vso potrebno medi
cinsko opremo in tudi kuhinjo. Težav 
praktično ni bilo - še največja je bil 
mlad pacient, ki ni hotel takoj ugasniti 
cigarete. Niti pri osebju niti pri bolni
kih ni bilo panike. 

V bolnišnici so tudi hitro rešili ne
deljske težave s prevozi dializnih bol

nikov. V času, ko normalnih 
jenih prevozov ni bilo, so vkljj" 
sebnega prevoznika in o tem 
vestili bolnike. ^ 

Poskrbeli pa so tudi za vse oSH 
besedah najodgovornejših D' 
bolnišnica normalno opravljar 
delo kljub popolni blokadi. Z J' 
sanitetnega materiala bi im^J^ 
primeru dovolj za teden dni, n*' 
za najmanj štiri. 

Obiske v bolnišnici so omeF 
v nedeljo, sicer j e bilo vse po 
Ves čas normalno opravlj^osj 
stične preglede, tako da bodo P| 
novi datumi samo za bolnike. ^ 
naročeni na operacije. Tudi ^ 
razmere v bodoče normalni' 
nih operacij ne bodo delali 
njem razporedu, ampak ^9°° | 
novega, o čemer bodo bolnil^ 
h. Sicer pa se dnevno pri|f^ jjj 
meram, sami pa pravijo, 
poplavo pridobljene izkušnji . 
liko pomagajo. „ p( 

M I L E N A B-*̂  



premalo urejenih zaklonišč 
Hladen Mrmolja je koor-

fnr za obrambne pri
tličje zahodno Štajerske 
P̂ JraJine, kjer skrbi za pet-

ist občin od Zasavja pre-
" celjskega območja do 
''"roške. Področje je resnič-
'^"obširno, zato je vedno tu-
;f dovolj dela, zlasti pa na 

ko pomembnem področ-
' kjer je zraven tudi skrb 
'".zaklonišča, da so ljudje 

orimeru vojne v njih lah-
L na varnem. Prav gotovo 
o zaklonišča v obrambi in 

• ščiti zelo pomembna, ki 
L smo jo v upanju in veri, 
L se nam nikdar ne more' 
nič zgoditi, mnogokje zane
marili-

Xo se nam bi lahko zdaj 
hudo maščevalo. Pred leti j e 
bilo mnogo akcij (se še 
spomnimo N N N P ? ) , ki pa 
jih žal nismo jemah preveč 
resno. RekU smo, da j e to 
igra, mnogi so celo trdih, tu
di zapravljanje denarja. Zdaj 
na vse to marsikdo gleda 
drugače. Takšnega mnenja 
je tudi Mladen Mrmolja: 

„Prva ugotovitev je , da 
smo področje zaščite in za
klonišč v mnogočem zane
marili. Naša sreča je , da za
enkrat brez večjih posledic. 
Eden izmed razlogov j e tudi 
moratorij nad gradnjo zaklo
nišč. Ljudje so po sprejetju 
moratorija misUli, da ni no
bene realne možnosti za upo
rabo zaklonišč. Enostavno 
večjih napadov nismo priča-

Prav tako smo opazili, da 
imamo premalo zaklonišč, 
kar zopet izhaja iz tistega, da 
jih nismo gradili. V občinah 
so v zadnjem obdobju gleda
li na vsak dinar in niso gradi
li zaklonišč, češ, saj j ih ne 
bomo potrebovali. Resnično 
se j e naredilo premalo. Pro
blem je tudi z večnamenski
mi zaklonišči, ki j ih j e bilo 
treba sprazniti in pripraviti 
za sprejem ljudi. V glavnem 
ni nihče pričakoval, da bo 
naša vojska udarila po civil
nem prebivalstvu.« 

Kako so ljudje reagirali 
na alarm? 

» N a vso srečo brez pretira
ne panike, ki j e bila prisotna 
v posameznih primerih. Zal 
alarmiranje povsod ni bilo 
uspešno, ugotovili pa smo 
tudi, da ljudje kljub opozori
lom ne poznajo alarma. Mno
gi tudi menijo, da so alarmni 
znaki prekomplicirani in jih 
bomo poskušali v prihodnje 
poenostaviti in številčno 
zmanjšati.« 

Opremljenost zaklonišč? 
» V zakloniščih, ki so bila 

grajena v zadnjih desetih le
tih, je sicer standardna opre
ma, ki pa je bila slabo vzdr
ževana. Na našo žalost pa ta 
oprema tudi ni najboljše 
kvalitete.« 

Pomankljivosti? 
»Slaba prezračenost, praz

ni rezervoarji za v o d o , po-
mankljiva tesnila in podob
no. Na videz drobnarije, ki 
pa so lahko odloči lne.« 

Odziv ljudi? 
»Najboljši j e bil tam, kjer 

se ljudje poznajo in med se
boj sodelujejo. Najtežje pa je 
v velikih blokih, kjer ni več 
hišnih svetov in kjer se lju
dje niti med seboj ne pozna
jo , ne g o v o r i j o . . . T o ima lah
ko hude posledice. Ljudje se 
tudi preveč zanašajo, da bo
do drugi vse naredili za njih. 
T o ni v redu! Poskrbeti bo
mo morali za oživitev med
človeških odnosov, kajti to 
je izredno pomembno. Smo 
pa ponekod opazili, da so lju
dje izredno iznajdljivi.« 

Vloga informativnih sred
stev? 

»Izredno pomembna, kar 
še posebej velja za radio. Če 
bi nam to odpovedalo, po
tem ne vem, kako bi bilo. Ra
dio j e resnično izredno po
memben za dajanje informa
cij in to so ljudje spoznaU in 
tudi izkoristili. T o smo opa
zili že pri lanski poplavi, zdaj 
pa tudi .« 

Bi koga posebej omenili? 
»Največ težav so imeli 

v celjski bolnišnici, kjer pa j e 
na naše veselje služba oblič-
no delala. VeUka šola j im j e 
bila lanska poplava. Poseb
no pohvalo zasluži dr. Arzen
šek, ki j e bil povsod navzoč 
m nobene stvari ni prepustil 
naključju. Imel j e skrb za 
vsako malenkost. Ves čas so 
bile njegove ekipe priprav
ljene.« 

Ste imeli kaj problemov? 
»Premalo smo imeli izku

šenj z zajetimi ljudmi. Načrti 
so bili tudi za to pripravljeni, 
vendar v praksi je le nekoh-
ko drugače. Sproti smo spre
jemali odločitve, kako ukre
pati. Danes smo veseh, da 
smo bili uspešni. Večino pri
merov smo uredili, nekaj j ih 
še rešujemo. Glavno pa je , da 
je bilo za vse ustrezno po
skrbljeno.« 

Kako v bodoče z zaklo
nišči? 

»Misl im, da bo prišlo do 
prekUca moratorija.« 

Panika? 
»Prakt ično je ni bilo nik

jer, razen v posameznih pri
merih. Ljudje so izredno pri
lagodljivi. Popoldne, ko sem 
se peljal iz službe, sem na 
primer na igrišču že videl 
ljudi, ko so igrali ž o g o . . . 
Razumete?« 

Alarmiranje? 
»Kje r so imeli denar je to 

najsodobnejše urejeno, 
drugje pa žal delajo še ročno 
pa s pomočjo policije in po
dobno. Tako ni čudno, da in
formacija kasni.« 

Vaše mnenje po prestani 
praktični preizkušnji? 

»Predvsem ne smemo od
lašati z pripravo zbirnika, ka
terega pa je treba takoj pre
gledati in vse pomankljivosti 
na hitro odpraviti. T o zadevo 
j e treba kovati, dokler j e vro
ča, kajti le tako j o bomo ure
dili in bomo mirneje čakali 
(upam, da ne tudi dočakali?) 
podoben alarm.« 

T O N E V R A B L 
Foto: E D I M A S N E C 

RK Celje v pripravljenosti 
Tone Mastnak. sekretar občinske organizacije R K 

v Celju je dal za javnost naslednjo izjavo: »Vse akcije 
vodimo skupaj z občinskim štabom za civilno zaščito. 
Smo v pripravljenosti, da pomagamo ljudem v slučaju, če 
bodo ostali brez strehe nad glavo z vsem, kar jim lahko 
nudimo, smo tudi v pripravljenosti, da organiziramo 
izredno krvodajalsko akcijo na našem območju ali vsaj 
v Celju. Vseskozi tudi dežuramo. od zgodnjih jutranjih do 
poznih večernih ur, saj kar naprej sprejemamo klice star
šev vojakov, ki služijo v celjski vojašnici. Prav nič jim ne 
moremo pomagati, lahko jih samo napotimo na zbirni 
center podatkov, kijih ima Rdeči križ Slovenije. Pri nas ni 
seznama ranjenih, mrtvih, prebeglih, ujetih, ničesar. Sku
šali smo priti do podatkov v vojašnici, pa smo bili odločno 
zavrnjeni. Naš simbol človečnosti in humanosti, zastava 
z rdečim križem je oskrunjena, pod njeno zaščito se oprav
lja morija. Protestiramo proti takšnim dejanjem in upam. 
da bo na to reagiral tudi mednarodni Rdeči križ.« 

R E K L I ŠOi 

Bogdan Pečar, načelnik 
Ibčinskega štaba C Z Žalec: 
V petek smo dobili depešo 
z repubUškeag štaba za CZ , 
qer so nas opozorili, da mo-
•amo takoj usposobiti in pri-
Jraviti zaklonišča. Pripravili 
smo ustrezen odlok za takš-
le primere in ga posredovah 
fsem uporabnikom zaklo
nišč v občini Žalec, kjer ima-
'no48 zaklonišč s 5865 mesti., 
3b odloku smo izdali tudiv 
ustrezna navodila, kako naj 
ljudje ravnajo s pripravo za-
^omšc, da bi delo čimhitreje 
potekalo in da pri premika-

opreme ne bi prišlo do 
Pošlcodb. Iz zaklonišč smo 
^istranili vse večje stvari ter 
^0 napravili prostor za Iju-
^- Občani so navodila vzeli 
Qokaj resno, ob pripravi in 
*^nejši uporabi pa so se po-

tudi nekatere po-
J^anjklivosti, ki j ih bomo 
..f^aslednjih dneh odpravili, 
•euko ljudi ni bilo doma, za-
Q̂ smo v nekatera zaklonišča 
Jiorali vdreti. Zdaj bomo 
Popravi l i spisek pomanjkli-
osti in jih posredovali izvrš-

Jf^u svetu. Ob pravih za-
'̂̂ niščih imamo tudi nekaj 

JJolniiih zaklonišč. Naj-
j/Je pomanjkanje zaklonišč 
tr^^i^iti v Žalcu in Šempe-
lip« imeli priprav
n i ^^lok o gradnji zaklo-
je ^ do leta 2000, vendar se , 
D o m ^ ^ ^ pojavil moratorij i n ' 
(ig'janjkanje sredstev, tako \ 
ki^^^^rrio zdaj premalo za-

Otorepec, načelnik 
k nr-t^^sa štaba C Z Šmar-
t, Jelšah: » V celotni ob-
V 7ulJ^^^o okoli 1300 mest 
rno i^^^^iščih. Ob tem ima-
lilof^|,|^iri dvonamenska za-
stnoi.rOb prispeli depeši^ 
lih Ur w ukrepali in v dese
ta Z ™ e l i zakloniš-
Ijudi v'^^^!J^ria za sprejem 
^ktr. ^^^^ občini j e zaklo-
Jeno tj^^^^lo, slabo pa j e ure-

' alarmiranje, saj pri-
f f iHoafu^^ o nevarnosti do 
V o g ! ^ ljudi žal prepozno, 
âio i *7 smo malo gradili, 

••̂  t u d i malo zaklonišč. 

Zabeležili pa smo tudi dva 
zanimiva primera: ob alarmu 
je bila v cerkvi maša in vsi 
ljudje so pohiteh v zakloniš
če upravne stavbe. Vpraša
nje je , kako bi bilo to takrat, 
ko ne bi bilo maše. Zdraviliš
če ima svoje zaklonišče za 
200 ljudi in ker zdaj ni bilo 
gostov, so bili v njem doma
čini .« 

Cvetko Erjavec, vodja od
delka za Ljudsko obrambo 
občine Šentjur: »Večina za
klonišč je v Šentjurju, kjer 
imamo v blokih 350 mest, ter 
nekaj mest v starejših blokih 
- kot dopolnilna zaščita. Za
klonišče ima tudi delovna 
organizacija E M O koth za 

200 oseb, kjer lahko poiščejo 
varnost tudi delavci Alposa, 
čeprav so nekoliko oddalje
ni. V občinski stavbi j e javno 
zaklonišče za 300 oseb, ki j e 
zelo dobro vzdrževano. V os
novni šoli v Slivnici je 200 
mest in v Dramijah za 50. 
Občinski štab za C Z bo takoj 
poklical strokovne delavce 
iz ministrstva za L O republi
ke Slovenije, ki bodo pregle
dali vsa zaklonišča in pripra
vili spisek napak, ter ukrepe, 
kako jih j e treba odpraviti. 
P rob lem j e z zaklonišči 
v blokih na Lipici . Ob delu, 
ki ga izvajamo, bo čez kak
šen mesec že viden napre
dek. Vesel i smo, da smo ne

kaj le naredili na tem po
membnem področju.« 

Štefan Vida, poveljnik 
Občinskega štaba C Z Slov-
. Konjice: » V celotni občini 
imamo 2060 mest v zakloniš
čih, od tega 1200 v Sloven
skih Konjicah, kar j e za 10 
odstotkov prebivalcev. 
Manjka nam še najmanj po
lovica zaklonišč. 200 zaklo
nišč imamo v cestni bazi in 
motelu na levi in desni strani 
hitre ceste, ostalo pa je v Zre-
čah. V industrijskem sektor
ju je 300 zaklonišč v Konusu 
in 50 v Lipu. V Lambretino-
vem domu j e 100 zaklonišč, 
50 za oskrbovance in ostalo 
za zunanje. V Zrečah ima 
Unior dve zaklonišči po 200 
mest v hotelu ter eno za 100 
oseb v novi industrijski coni. 
Ob pripravi zaklonišč smo 
naleteli na vrsto različnih 
primerov. V Kajuhovi 4 so 
bili najbolj vzorno priprav
ljeni, saj so bili v zaklonišču 
apno, sveža voda itd. Naj
slabše je bilo v 140 stano
vanjskem bloku na Ti tovem 
trgu 11, kjer niso našli klju
čev in so morali obešenko 
odžagati. Obveščenost j e bila 
dobra, saj so občani dobili 
vse potrebne informacije na 
kabelski televiziji .« 

Viktor Brglez, sekretar 
sekretariata .za L O občine 
Velenje: » V občini imamo 45 
zaklonišč različnih kapacitet 
s 9200 mesti. Zlasti dobro j e 
pokrit ožji del Velenja v no
vih objektih. D v e zaklonišči 
imamo tudi v Šoštanju ter po 
enega v Topolšici in S k a l a h . 
Pri nas so bile ekipe na tere
nu že prejšnji dan in so vsa 
zaklonišča pregledala ter 
ustrezno pripravila. Večjih 
pomanjklivosti ni bilo, razen 
da so bila nekatera zakloniš
ča vlažna. Zlasti tam, kjer so 
zaklonišča večnamenska, so 
tudi slabše vzdrževana. Ob 
alarmu so šli ljudje v zaklo
nišča brez posebnih težav. 
Opazili tudi nismo pretirane 
panike. Prvi krog pregledov 
zaklonišč smo opravili že la
ni, drugega smo začeh letos 
in bomo zdaj, ko je preizkuš
nja za nami, z njim nadalje-
vah.« 

Stane Miklavžič, načelnik 
Občinskega štaba za C Z Mo
zirje: » P r i nas imamo zelo 
malo zaklonišč, pravzaprav 
samo eno za 25 ljudi. Javnih 
zaklonišč sploh ni. Gradbin
ce smo opozarjali, ko so gra
dili, tudi na zaklonišča, ven
dar se ni dalo prodreti. Ved
no j e zmanjkalo denarja, to 
pa se nam bi zdaj lahko maš
čevalo. Sicer pa je pri nas 
drugačna situacija, ker gre 
za podeželje. Ljudem smo 
dajali nasvete, kako si naj za 
vsak primer uredijo ustrezne 
kleti. Prebivalstvo smo opo
zarjali na nevarnost in so na
ša opozorila resno vzeU. Ob 
zadnji konkretni akciji se j e 
pojavilo dosti vprašanj, k i j ih 
bomo morali čimprej rešiti, 
da nas ne bo kaj presene
t i lo .« 

Zoran Lah, načelnik Ob
činskega štaba CZ Celje: 
»Največj i problem je v tem, 
da smo se pred dvemi leti 
v repubhki odločili, da ne 
bomo več gradili zaklonišč. 
Vsa Evropa je strmela k mi
ru in tako tudi mi, pa bi se 
lahko kmalu grdo zmotili . 
Vsa naša zaklonišča redno, 
enkrat letno obiščemo in 
sproti odpravljamo napake. 
Ponekod opažamo malomar
nost. Najtežje j e v starih ob

jektih, kjer ni vzdrževana ce
la stavba, to pa velja tudi za 
zaklonišča. Zaklonišč j e pre
malo, saj j ih imamo v Celju 
samo 14.300. Nekaj zaklonišč 
j e tudi v Vojniku in Štorah. 
Potrebovali pa bi zaklonišča 
za večino prebivalstva, ki ga 
j e okoli 30 tisoč. Največje po
manjklivosti so bile pri stroj
nih napravah in elektro in
štalacijah ter prezračevalnih 
napravah. Pregledati mora
mo 115 objektov z zakloniš
či, kar pa terja več časa. Zdaj 
bodo vsa zaklonišča ponov
no obiskale skupine strokov
njakov, si zapisale napake in 
pomanjklivosti, ter j ih posre
dovale ustreznim službam, 
da j ih odpravijo.« 

Božidar Preskar, pomoč
nik sekretarja za upravne 
in gospodarske zadeve obči
ne Laško: » V laški občini 
smo dokaj resno pristopih 
k usposobitvi zaklonišč. Po 
javi le so se nekatere napake, 
kot tesnost vrat in podobno, 
kar bomo takoj odpravili. 
Posebna komisija si j e takoj 
po končani nevarnosti ogle
dala zaklonišča. Žal tudi mi 
ugotavljamo, da se je morala 
pojaviti »prava« nevarnost, 
da smo opazili vso pomemb
nost zaklonišč.« 

V zaklonišče s krampom 
Plava laguna, stanovanjski kolos ob ljubljanski cesti je po 

alarmu za zračni napad prestal še eno preizkušnjo. V bližnje 
zaklonišče je bilo namreč potrebno vdreti - dobesedno 
s krampom. 

K d o j e zatajil, ah kje se je zataknilo, kje so bili ključi ali pa 
predstavniki civilne zaščite krajevne skupnosti, j e zdaj. po 
toči, stvar sklepne ocene akcije. Dejstvo je . da so prebivalci 
tega največjega bloka v Celju dokaj disciplinirano sledili 
napotkom po alarmnem napadu in se v večini umaknili iz 
stanovanj. Pred zaklonišče so prišli v kratkem času, precej 
pa se jih je pred nevarnostjo zračnega napada zateklo kar 
pod železobetonski železniški prehod v neposredni bližini 
stanovanjskega bloka. Mnogi pa so se že pred tem z avtomo
bili odpeljali kam bolj na varno, na podeželje, saj j e bilo 
parkirišče, kjer je vselej gneča, videti precej prazno. Tako ali 
drugače, izkušnja več in želja, da se ne bi več zgodilo. Zaklonišče pri vrtcu v Šempetru je eno bolje urejenih na\ 

našem območju. 



M
ed

te
m

, 
ko

 s
m

o 
pr

az
no

va
li 

os
am

os
va

ja
nj

e 
in

 ra
ja

li 
po

zn
o 

v 
no

č,
 j

e 
m

ar
si

ko
m

u 
že

 u
ga

ša
la

 z
ve

zd
a 

F
9t

O
: 

E
D

I 
M

A
S

N
E

C
 I

n
 E

DO
 E

IN
S

P
IE

LE
R

 

Praznično Celje, pripravljeno tudi na nedeljske prireditve ob Svetovnem slovenskem kongresu, je v sredo zvečer živahno utripalo - v Slovenik^l 
se valili tanki in naše nebo so nizko preletavala vojaška lettda. * 

Lipo-simbol slovenske državnosti sta pred Narodnim domom 
v Celju zasadila župan Anton Roječ in podžupan dr. Aleš Demšar. 
Nasvete, kako negovati in ohranjati prvih poletnih dneh zasajeno 
drevo, poznamo - druge, ki nas bodo vodili v krepitev slovenske 
državnosti, pa še iščemo. 

Praznična prireditev naj bo veliko ljudsko rajanje - z organiziranio^f 
dom na traktorjih so ga popestrili tudi krajani VojniktL Mir. Svobodi-
nost. Blaginja. 

Iz Škofje vasi so se v Celje pripeljali s konjsko vprego. Demokracija in neodvisnosi V Medlogu so poskrbeli za okrasitev. 
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Pri fanilh, ki so zaprli cesto CeUoSlovensko Konjice 

Vragi. Tako jih imenujejo 
domačini. Najbolj udarna 
enota območnega štaba te
ritorialne obrambe Sloven
ske Konjice, ki v teh dneh 
nadzoruje protioklepno blo
kado na magistralni cesti 
Celje-Maribor. 

Njihovo nepopustljivost in 
budnost sva minuh petek 
občutila tudi s fotoreporter-
j em Edijem Masnecem, ko 
naju je novinarska zvedavost 
pripeljala tik do barikade. 
Rutinski, a korekten kon
trolni pregled in v redakcijo 
sva se vrnila praznih rok. Še
le po sklenitvi bolj kot ne 
navideznega premirja sva se 
lahko za nekaj ur pribUžala 
konjiškim fantom, ki so za
prli vse dostope do Celja. 

V konjiški občini ima J A 
le en objekt. V hribih v bliži
ni straniških grobov j e bilo 
v petdesetih letih zgrajeno 
vel iko skladišče, k i j e dlje ča
sa neuporabno, toda Konji-
čani vendarle niso povsem 
brezskrbni. V Celju in Slo
venski Bistrici sta vojašnici, 
na Boču osrednji radarsko-
kontrolni center, magistral
na cesta in Slovenika pa 
glavni prometni žili med tre
mi največjimi slovenskimi 
mesti: Ljubljano, Maribo
rom in Celjem. 

Danes bo minil prvi teden 
odkar j e med Stranicami in 
Frankolovim približno 40 
metrov dolga blokada, ki bi 
zadržala še najbolj trdovrat
ne nalete oklepnih enot. U-
igrano moštvo Jožeta Kuz-
mana j e ob pomoči nekate
rih prebivalcev Bukovlja 
(najpogosteje se omenja dru
žina Avgusta Jevšenaka) 
z drevjem, skalami in gramo
zom zaprla cesto in začelo se 
j e čakanje. »Nekajkrat smo 
pomislili: bodo tanki prišh 
ali ne? Smo postavili bloka
do na pravem mestu?« je pri
povedoval Jože Kuzman, ki 
je pred mobilizacijo preveril 
še najbolj navidez nepo
membne malenkosti: prevoz 
gramoza in skal, zagotovitev 
motornih žag, težke mehani
zaci je . . . 

»Naše ekipe občasno pre
gledujejo okoliške gozdove 
in domačini so nam pred 
dnevi namignili, da se po hri
bih smuka sumljiv nezna
nec. Hitro smo ga izsledili in 
izkazalo se je, da gre za A l 
banca, ki se je iz Prizrena šti
ri dni prebijal do Zreč, kjer 
je trenutno zaposlen. Kon
rad Sodin nam je v uporabo 

prepustil celotno hišo, brez 
dela pa bi lahko ostah naši 
kuharji. Domačini nam ve
nomer prinašajo hrano in pi
jačo, to j e prednost teritorial
ne obrambe, ki brani doma
če ozemlje,« razmišlja Jože 
Kuzman in doda: » V Sloven
skih Konjicah j e bil zgrajen 
prvi D o m Teritorialnih enot 
v Jugoslaviji.« 

P o Slovenskih Konjicah že 
kroži nekaj zgodb o enotno
sti občanov. Aziz se je s potr
dilom o vlogi za pridobitev 
slovenskega državljanstva 
oglasil na štab T O in moledo
val, naj ga vendarle razpore
dijo v kakšno enoto. Sezon
ski delavci iz drugih repu
blik so ponujah po tisoč do
larjev, da bi lahko sodelovali 
v boju proti J A in tudi po 

krajšem zasegu oddajnika na 
Boču so se Konjičani hitro 
znašh. Interni kabelski pro
gram je začel oddajati spo
red T V Slovenija in informa
cijska blokada j e bila prepre
čena. 

Dravinjska dolina j e s šte
vilnimi melioliranimi zem
ljišči in športnim letališčem 
v Ločah tarča morebitnega 
heUkopterskega desanta, to
da na vrhu vinorodnih Škalc 
je protiletaska enota Bena 
Macuha že nekaj dni v stalni 
pripravljenosti. » M e d nedelj
skim alarmom za zračni na
pad so se vsi poskrili v zaklo
nišča, na položaju je ostala 
samo naša enota. Nihče ni 
imel pomislekov, da bi se iz
ognil. Še lani smo bili v se
stavu Armade kot rezervna 
enota in dodobra smo spo
znali njihove navade in slabe 
točke,« j e govoril Beno in 
obenem namignil na izjemne 
sposobnosti njegovega mo
štva. 

V konjiški občini še sicer 
ni bilo nobenega oborožene
ga spopada, toda previdnost 
vendarle ni odveč. Območni 
štab T O Slovenske Konjice 
namreč nadzoruje tudi 54 ki
lometrov državne meje s so
sednjo Hrvaško . . . 

Ž E L J K O Z U L E 
Foto: EDI M A S N E C 

Jože Kuzman, poveljnik 
»vragov*. 

To je bila cesta Celje-Slovenske Konjice. 

Med vinskimi trtiuni so topovi. Čas je zlato: na položaje najhitreje z motorji. 

Lestvice Radia Celje 
Tuje zabavne melodije: 

1. F A L L I N G - J U L I E C H R I S T I E (7) 
2. F A N G A D A V E N S T O R M V I N D - C A R O L (5) 
3. S O M E D A V - M A R I A H C A R E Y (9) 
4. J O V R I D E - R O X E T T E (10) 
5. L E T T H E R E B E L O V E - S I M P L E V M I N D (7) 
6. L O S I N G M Y R E L I G I O N - R . E . M . (7) 
7. R U S H R U S H - P A U L A A B D U L (2) 
8. J E A L O U S V - P E T S H O P B O Y S (3) 
9. S T E P B A C K IN T H E T I M E - K Y L I E M I N O G U E (2) 

10. M I R A C L E - V V H I T N E V H O U S T O N (1) 

DomaČe zabavne melodije: 
1. T E A F O R T W O - M O U L I N R O U G E (4) 
2. P O L N O Č - Z E U S (3) 
3. N E K D O T E L J U B I - M I R A N R U D A N (9) 
4. R O Ž E S O Z A T E - K O M E T (5) 
5. D A N E S Ml J E Š E S T N A J S T L E T - I R E N A V R Č O V N I K (3) 
6. V R A G N A J T E V Z A M E - C A L I F O R N I A (10) 
7. O B J E M I ME - C H A T E A U (2) 
8. N I K D A R V E Č - B O Ž I D A R W O L F A N D - W O L F (7) 
9. Č E BI Ml S R C E D A L - D A M J A N A IN H O T H O T H O T (2) 

10. M O R S K I P O Z D R A V - D O N M E N T O N Y B A N D (1) 

Lestv ic i tujih in domač ih zabavn ih melodi j sta na spo redu Radia 
Cel je v s a k o soboto ob 17.30 uri. 

Narodnozabavne melodije: 
1. Š O P E K C V E T J A - P L U T (7) 
2. K A J J E S R E Č A - M A R E L A (6) 
3. P I D Ž A M A B A R - A L F I N IP IČ (3) 
4. S A N J E - S P O M I N (9) 
5. N A J I N I S P O M I N I - B R A T J E IZ O P L O T N I C E (9) 
6. M O R J E V A L O V I - R Ž (3) • 
7. S A M O T N I P E V E C - A L P S K I K V I N T E T (7) 
8. L E P A S O J U T R A - V E R D E R B E R (2) 
9. D R A G I M O J , V R N I S E - F A N T J E T R E H D O L I N (8) 

10. L E P O J E S T E B O J - V E S N A (1) 

Lestv ica n a r o d n o z a b a v n i h melodi j je na s p o r e d u Rad ia Cel je 
vsak ponedel jek ob 17.30 uri. 

KELTI NA CEUSKEM ,f 
R , T O ' A M B I T I O N 
13.06.1991 do 31.10.1991 

Lapidanj Pokrajinskega muzeja Celje 
Muzejski t rg i - Celje 

Predlogi za lestvico tujih melodij: 
L O V E IS A V V O N D E R F U L T H I N G - M I C H A E L B O L T O N 
G O N N A M A K E Y O U S V V E E T - C & C M U S I C F A C T O R Y 

Predlogi za lestvico domačih 
zabavnih melodij: 
M O J A M A M A J E S T R E L A - S O K O L I 
Z A P R I O Č I - Š A N K R O Č K 

Predlogi za lestvico narodnozabavn' 
melodij: 
S P E T SI Z NAMI - R O G A Š K I I N S T R U M E N T A L N I K V I N T E T 
T O P L E N O Č I - M I R O K L I N C 

Nagrajenca: Silva Černoša, Smrekarjeva 2, Celje 
Rozalija Soline, Rogatec 205 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje 
Trg I/, kongresa 3a, 63000 Celje 

Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanca izbereta v 
prodajalni MELODIJA v Celju. 

KUPON 
lestvica tujih zabavnih melodij . ' 
izvajalec — ' 
lestvica domačih zabavnih melodij " 
izvajalec . 
lestvica narodnozabavnih melodij 
izvajalec ' ^ 
ime m priimek 
naslov — -"""^ 



»Ne bom igral!« 
^nel ZB f*0¥l ieUnlk: rimski dnevnik Jureta Zdovca 

/. Dortmund, Novi 
Seograd, Atene, Trbiž, 
solit in ponovno Beo-

p a " ; Dober mesec dni pri-
za najbojše jugoslo-

Kve košarkarje, ki so mi-
v^fsoboto v Rimu na 27. 

„ckpni prvenstvu osvo-
f l̂ eto zl^to kolajno. Že 
i '"/prvenstvom smo se 
•"mretoni Zdovcem dogo-
I "ij da bo v obliki dnev-

i nekoliko drugačnega 
I °'«ipea kota zapisal doga-

""Ua v glavnem mestu Ita-
dokument pa ima zdaj 

fnosebno težo zaradi Jure-
ve odločitve, da zaradi 

L a d a na Slovenijo ne bo 
«7 nastopal za košarkar

sko reprezentanco Jugosla
vije. 

sobota, 22. Junij 
v Rim smo prispeli pozno 

popoldne in po prihodu 
v hotel Honiday Inn smo se 
odpravili na trening v zelo 
neugledno dvorano. Prekrita 
ie bila s posebno ponjavo, 
ventilatorji so zganjah ne
usmiljen trušč, pod j e bil ze
lo trd. Razmere so bile na
ravnost nemogoče, v takšnih 
okoliščinah bi bila vsaka mi
sel na dvig forme utopična, 

'nost morebitnih po-
b velika in vodstvo re-

I .zentance j e nemudoma 
protestiralo. Naslednji dan 
smo že trenirali v dvorani 
Pala Euro. 
Nedelja, 23. Junij 

• esna otvoritev prven-
je bila pravi show, 

k ospredju pa Uršula An-
Bress. Jugoslovansko zasta-
iTOje nosil kapetan Toni Ku-
Ikoč, za njim smo v mimoho-
I": stopah Perasovič, Koma-

njaza. Sredi slovesnosti 
Kukoč odšel k drogu, da 

' nanj dvignil zastavo F I -
3.V Jugoslovansko trobojni-
*oje ponudil Perasoviču, ki 

v strahu umaknil na rep 
ne, enako j e storil K o -

•̂ec in nî č hudega sluteč 
prijel zastavo. Soigralci 

-o se smej ah. . . 

Conedeljelc, 24. Junij 
Prvi nastop vselej pomeni 

določeno negotovost, toda 
jpanci so se hitro predah. 
. Pr\'em polčasu so dosegh 
.̂ ;"io 22 točk, v obrambi smo 
ffJ zapolnih vse luknje. 
!̂ °̂ er znak. Trener Ivkov ič 
I jj' zadnjih letih formo med 
•̂̂ movanji stopnjeval in po-

S^g^ se vehko bolj zane-

^̂ jel«. 25. junij 
P i v S ^ i - ! ^ '^ekaj let nimajo 
^arkn ^ evropsko ko-
teleui,-^^*^^^ j e italijanska 
stanja R A I poročala, da 
gC ° ^ ^ n i j a i n Hrvaška raz-
gralci ^"^^^^"ost. M e d soi-
cij y . bilo nobenih reak-

S ^^"^^^^ nekako pre
bilo j , .^apol tudi jaz, vse j e 
H H ^^^^no na 26. junij in 
ske,ii;°"ia mi ob telefon-

^''•^'oTč^eg^^a"'''''^'^'''^' 

^Ja, 26. junij 
• '̂l̂ l̂j se mi j e v spomin 

• naslov v enem itah-
dnevnikov: » Š e 24 ur 

So i Jugoslavijo«. Mi-
•̂ ov v ! ̂ se bolj uhajale do-
l̂̂ e K^H^^bljano in Sloven-
Ntew Zadnja tekma 

PoJT̂ ^̂ Ĵ̂  2 Bolgari j e 
'sat^ ^ r̂n nepomembna, 
5̂ dni , P ^ i pogled. Čez 
" t o if^.bo izkazalo, d a j e 

^^^m 1 ^^dnji reprezen-
^^^**astop. 

Četrtelf, 27. junij 
Dopoldne sem po telefonu 

poklical mamo. Seznanila 
m e j e z vojaškim napadom 
na Slovenijo, toda menil 
sem, da j o j e zcyela panika. 
Neprijetno novico sem pre
veril pri novinarju Dela Sta
netu Trbovcu, ki j e bil v stal
ni navezi s kolegico, rimsko 
dopisnico Mojco Drčar-Mur-
ko. Vse j e bilo res. Prosto 
popoldne sem skupaj z Div-
cem preživel v hotelu, vsi 
drugi so se razkropili po na
kupih. 

Petelc, 28. junij 
Zjutraj mi j e T rbovc javil, 

da j e bil bombardiran Brnik 
in da je napovedana možnost 
napada s kemičnimi strupi. 
» B o š nocoj igral?« me j e 
vprašal Trbovc . » N e vem, 
o tem še nisem razmišljal,« 
toda lotevala se me j e nego
tovost. Navadih smo se že, 
da imamo med počitkom 
v hotelskih sobah telefone 
odklopljene, toda televizijski 
komentator Miha Žibrat mi 
je vendarle posredoYal vse
bino priporočila Športne 
zveze Slovenije, da se zaradi 
napada na Slovenijo odre-
čem nastop v dresu jugoslo
vansko reprezentance. Odšel 
sem k Ivkoviču , ki j e nepri
zadeto rekel: »Odloč i se 
sam.« Do skupnega sestanka 
je bilo še pet minut. » N e 
bom igral ,« j e bruhnilo iz 
mene in s 5. nadstropja sem 
se počasi peš odpravil v prit
ličje. Soigralce sem seznani
la z odločitvijo, sprejeli so jo 
z razumevanjem in brez ko
mentarjev. Svetovali so mi 
naj ostanem v hotelu, to sem 
tudi storil in si ogledal T V 
prenos polfmalne tekme 
s Francozi. 

Sobota, 29. junij 
Zaradi navala novinarjev 

je morala policija zavarovati 

hotel. Vsi so želeli mojo izja
vo . Okrog poldneva me je 
obiskal Trbovc in prinesel 
številne fotokopije člankov 
o košarkarskem EP . V vseh 
časnikih so se bohotih celo-
stanski naslovi, da zaradi po
litičnih napetosti v domovini 
nisem igral. Še nikoli nisem 
bil deležen takšne pozorno
sti. Celotna reprezentanca j e 
na kosilo in počitek odšla 
v sosednji hotel. Ostal sem 
izoliran, potni list j e bil pri 
vodstva ekipe. Telefonski 
stiki z najbližjimi so bili vse 
bolj pogosti, račun za tele
fonske pogovore j e bil 800 
mark toda tesnoba j e bila ne
primerno večja. Finale sem 
si spet ogledal ob televizij
skem prenosu in po tekmi 
pred hotelom čestital vsem 
soigralcem. » K j e j e tvoja me
dalja?« j e vprašal Dino Rad-
ža in ko nisem odgovoril , j e 
isto vprašanje naslovil vod
stvu reprezentance. Na po
jasnilo nisem čakal, v avto
mobilu Televizi je Slovenije 

sem se pridružil Mihi Žibra-
tu, Stanetu Trbovcu in Petru 
Vilfanu. Podal i smo se na ne
gotovo pot proti Ljubljani. 

Neilelja, 30. junija 
Mejo smo prestopih na 

rr aloobmejnem prehodu 
v Lipic i . Pripadnik zvezne 
milice mi j e čestital in zaželel 
srečno pot, vojak pa cev tan
ka nameril naravnost v naše 
vozi lo . M e d potjo nas j e ujel 
zvočni alarm za zračni na
pad, vozil i smo se po cestiš
ču, ki so ga goseničarji krep
ko poškodovah. Tesnoba se 
je mešala z obupom. V Ljub

ljano smo prišli brez nevšeč
nosti, toda pred mano j e bila 
še pot v Slovenske Konjice. 
Na pomoč so mi priskočili 
prijatelji, do Celja m e je pe
ljal Matjaž Tovornik , pre
ostali del poti Smiljan Skar-
lovnik. Oddahnil sem si šele 
na Stranicah, ko sem v uni-
formn'^ teritorialne obrambe 
srečal nekaj Konjičanov. 

Ponedeljelc, 1. julij 
Od vsega hudega sem si 

deloma že opomogel . ,Za 13. 
julij sem na gradu Štaten-
berg načrtoval poročno slav
je , sredi meseca odhajam 
v Z D A . Odhod v N B A hgo 
vse bolj postala resničnost. 
Nabor je bil slab, branilec 
Kenny Andersson številka 2, 
toda lani se na igrah Dobre 
volje proti meni ni naigral. 
L A Lakers, Portland in Gol-
den State se zame zelo resno 
zanimajo. . . 

Ob vrnitvi v Slovenijo sem 
se prepričal, da sem ravnal 
pravilno. Mislim, da j e s tem 
moja reprezentančna kariera 
končana. 

J U R E Z D O V C 

Šport: do 011992 
pod sl€upno zastavo 

Osnovno vodi lo slovenske 
športne politike je , da nihče 
ne sme biti prikrajšan za na
stop na olimpijskih igrah 
v Albertvil lu in BcU-celoni 
1992, zato j e postopek raz
druževanja zelo počasen. N e 
katere navidez revolucionar
ne spremembe so se zgodile 
v drugorazrednih panogah, 
ki so na obrobju javnosti in 
so zato izgubile na teži. Rag-
bisti po izstopu iz jugoslo
vanske zveze še naprej i g r ^ o 
v zvezni ligi in ljubljanski 
K o l o y s j e bil celo finalist po
kalnega tekmovanja, po
vsem uradni nastop badmin-
tonske reprezentance Slove
nije na mladinskem E P pa ni 
pomenil nobene pretresljive 
spremembe, saj igro s peres
no žogico poznamo samo 
v naši repubhki. 

»Špor t v samostojni državi 
Sloveniji j e v zadnjih mese
cih zelo aktualen problem 
Jugoslovanskega ohmpij-
skega komiteja ( J O K ) in 
Z v e z e za telesno kulturo 
( Z T K J ) . Slovenski športniki 
bodo na 01 nastopili pod ju
goslovansko zastavo, kaj 
drugega v nobenem primeru 
ne pride v poštev, kajti Med
narodni olimpijski komite 
( M O K ) j e pred tedni odločno 
napovedal, da pred letom 
1993 ne bo sprejemal novih 
članov. Nastop v reprezen
tanci Jugoslavije na zimskih 
in poletnih OI ter vseh dru
gih vehkih mednarodnih 
tekmovamjih in prvenstvih j e 
torej za slovenske športnike 
edina logična in sprejemljiva 
pot v svet. Na zadnjem skup

nem sestanku Z T K J in J O K 
je bilo brez posebnih zaple
tov sprejeto soglasje, da bo 
vsem kvalitetnim posamez
nikom iz Slovenije in Hrva
ške omogočen nastop v jugo
slovanskih ekipah,« pravi 
Tomo Levovnik, predsednik 
komisije za vrhunski šport 
pri JOK. 

Toda Slovenija se tudi na 
športnem torišču pripravlja 
na dejansko samostojnost. 
Športna zveza Slovenije j e 
imenovala iniciativni odbor 
za ustanovitev Slovenskega 
olimpijskega komiteja 
( S O K ) , kar ne pomeni nič 
drugega kot prvi formalni 
korak k osamosvojitvi olim
pijskega gibanja v Sloveniji. 
Pot do članstva v M O K je 
lahko še nedoločlj ivo dolga, 
kajti pogoj j e mednarodno
pravno priznanje Slovenije 

kot suverene in samostojne 
države. T o velja tudi za spre
j e m v mednarodne športne 
federacije, saj se te na sploš
no ravnajo po merilih M O K , 
ki j e avtoritativno vodena in 
s tudi precej konzervativni
mi pogledi. Slovenskemu 
športu se torej ne obetajo bi
stvene spremembe in tudi 
napovedi niso nič kaj rožna-

Ž E L J K O Z U L E 

Zaradi brutalne agresije 
jugoslovanske armade na 
Slovenijo je Tomo Levov-
nik nepreklicno odstopil 
s funkcije predsednika ko
misije za vrhunski šport in 
olimpijske priprave ZTKJ. 

Najboljši športnilfi v Laškem 
športna zveza Laško j e tu

di v sezoni 1990/91 pripravila 
občinsko tekmovanje za 
športna društva in sindikate 
ter podjetja. Pr i športnih 
društvih j e sodelovalo enajst 
ekip. Med moškimi so bili 
najboljši: Partizan Rim. T o 
plice, Partizan Papirničar 
Radeče, Partizan Radeče, 
Športno društvo Radeče, 
Športni klub Breze, S K Zla-
torog Laško, Partizan Marija 
Gradec, Partizan Laško, S K I 
Zidani most, S K I Radeče in 
Športno društvo Jagnjenica, 
med ženskami pa Partizan 
Radeče, Partizan Rim. Topl i 
ce, Športni klub Radeče, 
Partizan Rim. Topl ice , 
Športno društvo Jagnjenica, 
S K I Zidani most in S K I Ra
deče. 

Med sindikati in podjetji j e 
bilo uvrščenih petindvajset 
ekip, med moškimi so zma
gali predstavniki Papirnice 
Radeče pred E L K O V Laško 

in T I M Laško, med ženska
mi pa Pivovarna Laško pred 
Upravnimi organi Laško in 
Zdravstvenim domom La
ško. 

Organizirali so tudi dve 
občinski hgi v malem nogo
metu s po dvanajstimi člani. 
V A ligi so bih neoboljši S I -
M O , Goldhorn in Lil i je ter 
v B Breze, Strm. kapsli in 
L A K . Med strelci so bih 
v A hgi najboljši Martinšek 
( S I M O ) 52 golov, Kalšek 
( Z M ) 50 in Čosič (Li l i je) 47, 
v B hgi pa Lokošek (Breze) 
36 in Strman, Zupan (Turi
sti), Oblak (Mala), Sljepčevič 
(Gamsi), vsi po 34 golov itd. 
Pokalni zmagovalec za leto 
1991 j e bila ekipa Goldhorn. 

3. julija j e športna zveza 
Laško v zdravihšču pripravi
la tradicionalni športni ples, 
kjer so najboljšim podelih 
priznanja. Igral je Plesni or
kester iz Zidanega mosta. 

T. V R A B L 

P O G L E D I 

SOK bo, kdaj pa bo v MOK? 
Bosta alpska smučarka 

Nataša Bokal ali naš svetov
ni prvak v skokih Franci Pe
tek nastopila na olimpijskih 
igrah 1992 v Albertvillu 
v dresih jugoslovanske ali 
slovenske reprezentance? In 
kako bo nek^ mesecev kas
neje v Barceloni z našimi 
najboljšimi atleti, plavalci, 
kajakaši, strelci ter na drugi 
strani košarkarjem Zdov
cem, rokometašico Polajnar-
jevo ali kakim drugim repre-
zentctntom v moštvenih pa
nogah ? 

Piše! " 
Evgen Bergant (Delo) 

Na to vprašanje je zdaj, 
v času političnih razpletov in 
zapletov, težko odgovoriti, 
ker je pač nasploh še precej 
neznank, če pa gre zgolj za 
športno sfero pa položaj niti 
ni tako zavozlan. Nekaj stal
nic je namreč že jasnih. Med
narodni olimpijski komiteje 
na svojem nedavnem, 97. za
sedanju v Birminghamu po
trdil svoje stališče, da do leta 
1993 MOK ne bo sprejel 
v članstvo nobenega novega 
nacionalnega olimpijskega 
komiteja. Kandidati so bili 
ob Namibiji, ki so jo sprejeli 
tokrat, še Gibraltar, Katalo
nija (!), Litva in Latvija. 
MOK se je odločil tako, dane 
bi delal težav olimpijskim 
prirediteljem leta 1992, for
malno pa tudi zategadelj, ker 
so vabila za Albertville že iz
ročena, za Barcelono pa jih 
bodo razposlali te dni. 

Glede na tak sklep Sloven
ski olimpijski komite, četudi 
bo kmalu ustanovljen, nima 
(realnih) možnosti za spre
jem že pred igrami 1992. Za
to je potemtakem realno pri
čakovati, da bo na teh dveh 
prireditvah še nastopilo ju
goslovansko zastopstvo, kar 
je razumljivo tudi zaradi te
ga, ker so se nekatere ekipe 
(in tudi številni posamezni
ki, na primer strelci) s to oz

nako kvalificirale za igre. To 
pa seveda ne izključuje mož
nosti, da Slovenski olimpij
ski komite, ki do priznanja 
s strani MOK lahko deluje le 
v okviru jugoslovanskega, 
skuša pri pristojnih doma in 
na mednarodnem odru dose
či kako posebno oznako slo
venskih udeležencev olim
pijskih iger. Vsaka radikal
nost se pri tem zdi nesmotr
na. Prvi cilj mora biti, da bo
do najboljši slovenski šport
niki na igrah, saj bodo samo 
v tem primeru lahko sploh 
opozorili nase in na svojo do
movino, da pri tem niti ne 
omenjamo njihovega šport
nega interesa, ki bi naj bil 
seveda sploh v ospredju. 

PribUžno tak se kaže verje
ten razvoj tudi v posameznih 
športnih panogah, s^j je 
sprejem nacionalnih stro
kovnih športnih zvez v krov
ne mednarodne (za košarko, 
nogomet, atletiko itd.) pod
vržen enakim postopkom. 
MOK in mednarodne zveze 
se pri tem celo dopolnjujejo, 
s^ na primer MOK sprejem 
nacionalnega komiteja 
v članstvu pogojuje s spreje
mom strokovnih zvez države 
v vsaj nekaj mednarodnih. 

Gledano skozi to prizmo 
so priprave za bližnjo usta
novitev SOK (iniciativni od
bor vodi naš doslej najboljši 
športnik Miro CerarJ smotr
ne in v duhu časa. Žeje pri
pravljen osnutek statuta, 
mnoge slovenske strokovne 
zveze so že dale soglasje, da 
bodo med njegovimi ustano
vitelji, tako da je realno pri
čakovati njegovo ustanovi
tev že poleti ali najkasneje 
v začetku jeseni. Seveda pa 
tudi ta korak sam po sebi še 
ne bo pomenil mednarodne
ga priznanja. Tudi na tem 
področju človekovega delo
vanja bo potrebna strpnost 
a hkrati smotrna učinkovi
tost, da bo končni cilj čim
prej dosežen... 



Razdvojena družina trepeti 
čim prel bi se radi srečali 

š e vedno j e mlad, ali bolje 
povedano v srednjih letih. 
P o osnovni šoli se j e odločil 
za vojaški poklic, zapustil 
dom in odšel v šole daleč od 
doma. Uspešno jih j e dokon
čal in v bistvu napredoval hi
treje kot običajno. Žena j e 
Slovenka. Imata dva otroka, 
ki nikdar nista živela v Slo
veniji, razen takrat seveda, 
ko sta prišla na dopust 
k dedku in babici. Iz razum
ljivih razlogov imena in pri
imka zaenkrat še ne moremo 
izdati, naš sogovornik pa 
nam je obljubil, da bo pove
dal, kdaj lahko napišemo, 
o komu teče beseda v tem 
sestavku. 

Prejšnji teden se j e oficir 
J A moral vrniti domov. 
Spremljala ga je družina. 
V sredo se j e žena z otroko
ma zaradi službenih dolžno-" 
sti vrnila v eno izmed jugo
slovanskih mest, kjer živijo, 
mož pa j e moral doma uredi
ti še nekaj stvari. Po tem seje 
zgodilo tisto, kar naš sogo

vornik ni pričakoval. Slove
nijo so okupirali vojaki in 
oficirji. Mnogi med njimi so 
bili njegovi iskreni prijatelji. 
Naš sogovornik j e izvedel za 
dva izmed njih, ki sta izgubi
la življenja. Kaj j e s to voj
sko, se sprašuje. Malo upa
nja v ljudi se vendarle vrača, 
ko vidi, da je iz dneva v dan 
vse več takšnih, ki ne želijo 
sodelovati v tej noriji. Do 
konca pa je razočaran nad 
JA, kjer j e pustil svoja naj
lepša leta in kjer so ga ves 
čas učili, da j e njeno poslan
stvo obramba naših ljudi 
pred tujimi napadalci. Se j e 
generalom zmešalo? Morda, 
kajti tudi pretirano sovra
štvo do drugače mislečih in 
čutečih lahko pripelje do 
tega. 

Naš oficir se j e javil pri
stojnim organom, vendar 
trenutno ne more pomagati, 
ker j e njegova strokovna 
specializacija takšna, da ga 
ne potrebujejo, ker pač ni

majo takšnega o r o ^ ^ | 
Ob vsem tem p ^ H 

druga plat. Žena z ^ H 
v tujem mestu. d^H 
more, ker p r e d v i d ^ H 
lahko počakajo. 
bile posledice, si U ^ H 
stavljamo. Eni in î ^H 
živijo v vel ikem s ^ ^ | 
pletenem s t e sno^H 
čutki in dvomi. ZanlB 
še na ljudi. Še so n ^ l 
jatelji, ki mu bodo 
da bo družina kmalu j 
v Slovenijo. Zeni s o ž e j 
bili tudi službo. In u j 
da bo razplet srečen, a1 
družina znova skupjg'jjj| 
prej tako kot mnoge J 
znova zaživela v mirni 
mo, da bo kmalu napo« 
ko bomo lahko predsta 
družino. Iz razumljivih 
gov j e sedaj ne mota 
tudi ne smemo. Gre pi 
darle za primer stisk, 
povzroča orožje in bte 
pamet. 

J A N E Z VEl 

Pripadnost etiki in dolžnost 
Humanost TO ¥ aelaniu, ne le v besetlah 

v soboto, ko so v celjski 
vojašnici tekla pogajanja 
med J A in teritorialnim vod
stvom, ko j e bila napetost 
stopnjevana do vrelišča, se je 
eden izmed mnogih v vojaš
nici znašel v veliki in izredni 
osebni stiski. P o poklicu 
zdravnik, ki j e moral najprej 
sam pred sabo razčistiti kaj 
je njegova dolžnost in kaj 
osebno življenje. 

K o je opravljal svojo služ
beno dolžnost v vojašnici, j e 
njegova žena doma pričako-. 
vala bližnji porod. Da bo 
v strahu za moža, še bolj pa 
kako se bo vsa drama odvija
la, j e vedel zdravnik in izko
ristil trenutek nepozornosti 
straže v vojašnici ter odšel iz 
poslopja. T o ni bila nikakrš
na predaja, najbrž j e na hitro 
vse razložil teritorialcu, ki ga 
je opazil in ta ga j e tudi pri
peljal do najbližjega telefo

na. Ker žene ni dobil na tele
fon, niti njene sosede, j e na 
listek, ki mu ga j e porinila 
dobra soseda, napisal za že
no nekaj besed. Kratko lju
bezensko pismo, polno za
skrbljenosti in vdanosti ter 
upanja. Zaprosil j e mladeni
ča, ki j e bil v bližini, da ga 
odnese njegovi ženi, ki j e do
ma trepetala za moža in dete. 

V odgovor j e tudi ona napi
sala par vspodbudnih besed, 
a ko se je fant vrnil, zdravni
ka iz vojašnice ni več našel. 

P o pripovedovanju očivid
cev se j e zdravnik takoj po 
oddanem pismu, ki ga je po
slal ženi, vrnil nazaj v vojaš
nico. N i se vdal prigovarja
nju slovenskih fantov, da naj 
ostane med njimi, marveč se 
je vrnil med svoje, tja, kamor 
ga j e vlekla dolžnost in 
zdravniška etika. »Moj i me 

rabijo, jaz spadam med 
in nisem noben odpa( 
Moje mesto je med sv( 
vojaki, ki me potrebi 
Zunaj imate svoje zdrav 
jaz pa sem v vojašnici e 
Svojo vest sem pomiril 
zdaj se vračam.« 

Medaljo pripenj| 
zdravniku za hrabrost in 
padnost domovini, slo\ 
skemu vojaku, ki je zdra 
ku, pripadniku iz sovrs 
vrst, pomagal, pa za hi 
nost. 

Vsaka.nadaljnja bes« 
ta dogodek je odveč. Ni 
tudi to, da bodo nadr 
zdravniku iz celjske voj 
ce čestitali. Lahko bi bil 
di obratno, a ker je vv( 
še vedno čast in pošte 
smo prepričani, da se i 
bo zgodilo. 

Z D E N K A STO 

Dramatično 
v ponedelielf 

če smo Celje z okolico 
imenovali oaza miru, ker 
prve dni, ko je povsod po 
Sloveniji vrelo, ni prišlo do 
streljanja, so se razmere za
ostrile v ponedeljek. Če
prav je bil komandant vo
jašnice Jože Menih-Rajko, 
Nikola Poznan, vse dni do
kaj strpno in miroljubno 
nastrojen, je v ponedeljek 
završala vest, da je novi ko
mandant celjske vojašnice 
Luka Lukič. So komandan
ta Nikolo ubili, je zbolel, ali 
je preprosto predal oblast 
podpolkovniku Lukiču? So
deč po pismu, ki so ga v po
nedeljek zjutraj prejeli celj
ski teritorialci, in v kate
rem je Lukič zapisal, da bo 
razstrelil vojašnico in vse 
ostalo, če ne bodo dobili 
hrane, elektrike, telefon
skih zvez in zaplenjene mu
nicije, se naj bi Lukič pro
glasil za komandanta. Naj
prej je kot ultimat določil 
poldne, ko naj bi teritorial
ci izpolnili zahteve. 

Natanko opoldne se ni pri
petilo nič, pogajanja naj bi se 
med poveljstvom teritorial
cev in Jugoslovanske arma
de pričela ob 13. uri. Poga
janj ni bilo, saj jih podpol
kovnik Lukič ni želel na nev
tralnem ozemlju, temveč je , 
po besedah Vikija Kranjca, 
želel da ta, skupaj z županom 
Antonom Rojcem, pride na 
prostor, ki je bil odprt in lah
ko dosegljiv rafalom iz več 
puškinih cevi ostrostrelcev, 
ki so jih teritorialci opazili na 
oknih vojašnice. Zaradi 
medsebojnega nezaupanja 
in zato, ker predstavniki Ju
goslovanske armade niso 
spoštovali predpisa o poga

janjih na nevtralnem ozem
lju, le-teh ni bilo. 

Po tem j e bilo vse popol
dne dokaj mirno, če izvza
memo evakuacijo prebival
cev Mariborske ceste in ne
katerih prebivalcev krajevne 
skupnosti Dolgo polje in pri
poročilo, naj se mimo vojaš
nice občani ne sprehajajo. 

Popoldne j e pred vojašni
co prispel Miki Poznan, sin 
komandanta Nikole , ki se je 
želel na lastne oči prepričati 
kaj j e z očetom, saj so po po
ročilih z radia doma domne
vali, da se je NikoU Poznanu 
kaj pripetilo. Miki je iz vojaš
nice prišel zadovoljen, 
z vestmi, da j e njegov oče še 
vedno komandant, da ima 
Luka Lukič neko funkcijo 
v vojašnici, da pa ni koman
dant. Komandant Nikola 
Poznan naj bi sinu tudi re
kel, da želi še v bodoče ohra
njati tolerantne odnose s te
ritorialci in da ne želi, da bi 
prišlo do streljanja. 

Kakšne pol ure zatem, 
medtem ko smo se pogovar
jali z Mikijem, so ponekod 
po Sloveniji zatulile sirene in 
oznanile možnost letalskega 
napada. V Celju alarma ni bi
lo, začeli pa so se premiki 
v vojašnici. Opazovali smo 
lahko oborožene trojke, ki so 
se gibale v vse smeri vojašni
ce, na vseh vojašničnih 
oknih, ki so bila odprta, so se 
pojavili vojaki z orožjem, te
ritorialci pa so prav tako pri
pravljali za obrambo, če bi 
bilo to potrebno. Videl i smo 
lahko, kako so častniki 
z daljnogledom pogledovali 
iz vojašnice proti nam, videli 
smo lahko, kako so vojaki 
razprostirali oznake rdečega 

križa, verjetno zato, da bi 
s tem signaUzirali helikop
terjem kje naj pristanejo. Po 
tem pa se je pričela živčna 
vojna. D o poznega večera, 
ko smo bili pri kasarni, se 
k sreči ni zgodilo nič. Niko
mur niso popustili živci, no
ben strel ni počil. 

Do zgodnjih jutranjih, ali 
poznih nočnih, torkovih ur, 
ko so nastajale zapisane vr
stice, so živci obeh strani še 
vzdržali, zaradi zaključka re
dakcije pa nadaljevanja ozi
roma razpleta, ne morejo za
pisati. Upam, da bo pravilna 
napoved, da bo Qe) šlo le za 
živčno vojno, ki obe strani 
hudo izčrpava. Je to potreb
no? Je potrebno, da zaradi 
peščice ljudi, ki zavaljeni 
v fotelje dirigirajo iz daljave, 
izpostavljajo pa najmlajše 
vojaške obveznike, ter na 
slovenski strani izčrpavajo 
še toliko fantov in moških, ni 
miru? Pa čeprav do torka, do 
druge ure zjutraj, na Celj
skem še ni počil strel (ne
uradno smo izvedeli, da je 
bilo streljanje v celjski vojaš
nici slišati že minuli vikend). 

N A T A Š A G E R K E Š 

Obvestilo 
poslušalcem 
Radia Celje 

v primeru, da pride do 
izpada naših oddajnikov na 
frekvencah 100,3 MHz in 
95.9 MHz, boste spored Ra
dia Slovenija in spored RC 
z najnujnejšimi sporočili 
prebivalcem s Celjskega, 
lahko dobili na rezervni 
frekvenci 105,5 MHz, torej 
na U K V (FM) območju. 

Nočemo streljati na Slove« 
pa tUdI na pripadnike JA n 

Iz celjske vojašnice je v minulih dneh 
prebegnilo precej vojakov in starešin, ki so 
se javili pripadnikom teritorialne obram
be, ti pa so poskrbeli za to, da so jih po 
pogovorih, opravljenih z njimi, napotili 
v zbirne centre. Težko je biti na licu mesta 
tisti hip, ko se prebeg pripeti, prav tako pa 
je težko priti do prebeglih vojakov potem, 
ko so že v rokah teritorialcev. V ponedeljek 
nam je vendarle uspelo pogovarjati se z de
vetimi pobeglimi Albanci. 

Bili so v vojaških uniformah, zadovoljni, 
da se j im je uspelo prebiti iz vojašnice, po 
drugi strani pa so bili zaskrbljeni, kaj bo 
z njimi potem, ko se bodo vrnili v domače 
okolje. Nihče od njih ni izrazil želje, da bi se 
nemudoma podal domov, še bolj pa jih j e 
bilo strah, da bi j ih pripadniki teritorialne 
obrambe vrnili v vojašnice. Ne , raje gremo 
pred vojaško sodišče kot nazaj, v kasarno, so 
bili enotni. Poudarili so, da so teritorialci 
z njimi lepo ravnali, da so jih nahranili, da pa 
jih sedaj muči le negotovost kam bodo šli, 
kam jih bodo odpeljali. 

K o smo j im pred usta postavili mikrofon so 
se kar razgovorih: » N e moremo streljati na 
Slovence, zato smo se odločili za pobeg pre
ko žične ograje in se predali teritorialcem. 
Komandant vojašnice nam je ukazal, da ne 
smemo streljati na teritorialce, samo če bi 
vdrli v vojašnico naj bi mi streljali. Če bi nas 
sedaj hoteli teritorialci vrniti v vojašnico bi 

pustili, da streljajo na nas. N 
lahko bili sedaj ponovno tan 
nismo mogU poslušati radia, ni 
fona, ni bilo kruha. Jaz sem bj* 
vem, da smo imeli še nekaJ 
ne, vendar danes ne vem, sh SP 
kaj hrane. Sedaj ne moremo 
to ne bi bilo pametno. R^^^ ij 
mente RepubUke Slovenije,jj^^^ 
šen mesec ali dva še bili v Slo, 
ko bi se situacija nekoliko ur^ 
vrnili na Kosovo . Mi ne morei"| 
niki teritorialne obrambe, saĴ^ 
streljati ne na Slovence, ne nâ  • 
slovanske armade. Smo pro^ 

Moj kapetan čete in batajj . 
preko žice, kako naj potem Ĵ ^̂ l̂  
jašnici? Slovenci in Hrvati 
begniU, nekaj j e bilo tudi 
Srbov. V vojsko smo prišli 
mo vojaški rok, ne pa ^^^ '̂̂ ^^ 
streljali! V vojašnici ni bilo.^P J 
ki. V vojašnici j e tudi precej' 
služenje vojaškega roka 1 
letos. 

P o telefonu sem že poklic^^^p 
nika, z očetom še nisem 
da je dobro, ker sem P̂ ^̂ ^̂ ioval*! 
pazim, kaj bom dela l ^^^^pvo' 
nekaj časa ne hodim na Ko
čija in mi vemo kako je s i< 



Iz dežla pod kap, pa vendar domov 
Srečanje s pobeglima Slovencema Iz JA 

Ujetništvo za hladnimi zi
dovi prijateljskega mesta 
na tujem, njegove vojašni
ce. Mesto se imenuje Za
greb, vojašnica pa je v pose
sti armade, ki se uradno 
imenuje »ljudska«. Nekaj 
kilometrov za tem mestom 
je tvoja domovina, v kateri 
ista »ljudska« armada pobi
ja ljudi, ki si jih sicer svoji. 
Ti so jo vsa leta vzdrževali 
in plačevali to orožje, s ka
terim j im zdaj grozi in ubija 
njene ljudi. 

T e krvave prizore, med nji
mi tudi vojne zločine, so opa
zovali v vojašnici Maršala T i 
ta v N o v e m Zagrebu, tudi 
vojaki Jugoslovanske »ljud
ske« armade, državljani Slo
venije, ki so med drugimi, 
v začetku tedna, po pobegu 
čez slovensko-hrvaško mejo 
prišli na Kozjansko, tam pa 
smo z njimi prišli v osebni 
stik. Prišli so tudi iz bolj od
daljenih krajev, recimo iz Ši-
benika in menda tudi iz Beo
grada, vsak pa ima zanimivo 
begunsko zgodbo. Zakaj in 
kako sta prišla vojaka iz za
grebške vojašnice? 

Z dvema od treh, ki so se 
na lastno pest odločili vrniti 
iz zagrebške vojašnice, smo 
se pogovarjali na Kozjan
skem, kjer so se javil i sloven
ski oblasti. Svojih imen nam 
še niso želeli izdati, zato v so
govornika iz Zagreba nismo 
vrtali. »Nisva mogla biti na 
strani, ki se bori proti Slove
niji. Sem pač Slovenec in ni 
mogoče da bi še naprej sode
loval kot pripadnik Jugoslo
vanske armade,« j e povedal 
eden od dvojice, ki j e ubeža-
la, oziroma se vrnila, v krva
večo Slovenijo, kjer se j e 
druga svetovna vojna 
v Evropi končala, prva po 
pol stoletja pa spet začela na 
teh, s krvjo in kostmi nedolž
nih in manj nedolžnih žrtev 
prepojenih tleh. Al i j e še kje 
v Evropi tako lepa in majhna 
dežela, kjer j e padlo toliko 
žrtev prve in druge svetovne 
vojne kot v Sloveniji? A l i 
nam j e to vel iko pokopališče 
na prepihu svetov urojeno? 

M o g o č e sta tako razmišljala, 
med drugim, tudi bivša pri
padnika JA, ki se j e pretekli 
teden začela tako brutalno in 
neusmiljeno znašati nad slo
venskim ljudstvom, pripad
niki njenih narodnih manj
šin in ljudmi iz drugih repu-
bhk (tudi pripadniki J A in 
njihovimi družinami), ki so 
si ustvarili boljše življenje 
v gostoljubni deželi na prej 
sončni, zdaj pa krvaveči stra
ni A lp . Bodoča študenta, 
bivša vojaka. 

Sogovornikoma ni tam 
nihče uspel natveziti, da bra
nita svojo Slovenijo pred Ita
lijo in Avstri jo, ker so v za
grebški vojašnici imeli mož
nost spremljanje televizij
skega programa. »Vsak dan 
sem doživljal stopnjevane 
provokacije, še zlasti v četr
tek, ko j e bila napadena Slo
venija. Videla sva tudi kako 
se na televizijske posnetke 
agresije odzivajo nekateri 
ljudje iz drugih republik, ki 
so to vzeli kot igro, ne pa da 
gre za človeška življenja.« 

A l i med ljudmi, če tudi raz
ličnih jez ikov in narodnosti 
ni kančka človečnosti, ki bi 
jih povezovala ali celo druži
la, vprašam sebe. » V četrtek 
smo lahko ves večer gledali 
po televiziji agresijo na Slo
venijo ter v okupacijski voj 
ski ni bilo več mogoče vzdr

žati. Močno nas j e prizadelo 
kar se je začelo dogajati pri 
nas, doma, midva pa sva še 
služila tam,« j e povedal še 
drugi sogovornik. 

» Z e v petek zjutraj sva si 
zaupala, da bova na vsak na
čin pobegnila, ko pa sva še 
slišala za ponujeno zaščito 
slovenskega vodstva, sva 
imela nato srečo, da sva po
begnila brez težav.« 

Vsi trije zagrebški ubežni
ki na Kozjansko, po sili voja
ki, ki so prišh v domačo de
želo, kjer je prelivanje njenih 
lepih barv nadomestilo preli
vanje krvi in smrti ljudi 
v cvetu življenja, so imeli za 
razliko od drugih slovenskih 
vojakov v J L A posebno 
možnost vrnitve zaradi dela, 
ki so ga opravljali v vojašni
ci. Eden je bil voznik, ki j e 
razvažal po mestu, drugi ku
rir, to pa je bil tudi tretji, ki 
med našim pogovorom ni bil 
navzoč. 

Strah? »Seveda. T o ni ne
pomembno dejanje, ne veš 
kaj te čaka, oni i m ^ o proste 
roke. Že prej so nam zapreti-
li s kaznimi, v izrednih raz
merah prisodijo smrtno ka
z e n « . Oba, ki sta pravkar pri
šla, sta bila na slovenskih 
tleh, kjer divja vojna, še ne
gotova in tudi utrujena, 
o njuni poti pa ju zaradi var
nosti še večjih človeških živ
ljenj nisem povpraševal. 

Kmalu bosta lahko o svojem 
svojevrstnem pogumu lahko 
spregovorila tudi javno, raz
um je vendar močnejši od 
vsake sile, nasilja. Pa prvi 
vtisi, znova v Sloveniji? » T u , 
na tem mestu so naju zaščiti
li in sva začasno. Počutiva se 
dobro, osebje j e prijazno. 
Varna sva« . 

Razmišljata tudi vnaprej. 
Oba imata po slovenskem 
zakonu vojaški rok odslu
žen, po » o n e m « ne, tretji po
vratnik iz Zagreba pa, sta po
vedala, ima še nedokončano 
obveznost do slovenske do
movine. 

Tudi tisti, ki smo v miru 
antimilitaristi, sovražimo 
orožje, in ne brenkamo vse
lej na nacionalne strune, 
v teh težkih dneh razmišlja
mo drugače. Oglašajo se celo 
slovenski domoljubi iz var
nega zavetja Švedske, N e m 
čije in od drugod, ki so pri
pravljeni poprijeti za orožje. 
V Sloveniji mnogi sicer ni
mamo radi uniform, v teh 
dneh pa jih tudi spoštujemo. 
Tistih, v katerih so se spravi
li nad donedavnega lastno 
ljudstvo, pa prav go tovo nik
dar več. Toda to j e že moje 
razmišljanje, po pogovoru 
s po siU vojakoma, ki sta bila 
preutrujena, da bi ju vnaprej 
nadlegoval z globokimi mi
slimi. 

B R A N E J E R A N K O 
llnlk In medvedek 
oveku mine, ostaja 
Bljanje, spomine in 
posameznika o tem, 
in preživel grozoto 

Ika reakcija, konec 
h. Starejši ljudje, 
Lhote vojne in alar-

ali v zakloniš-
In tako sem 

. . . J . ki sem jo , ne 
.«iz druge svetov-

loglasile sirene, so 
frti zakloniščem in 
•jim je pač prišlo 
•svojega pač. Koš-
•topline ali spomi-
IjLe, da je nekdo 
^ M v zaklonišče 

velik lesen 

obešalnik, stojalo za obleke, ki se ga 
j e nato oprijel in ga stiskal k sebi kot 
nekaj najljubšega, najbolj dragoce
nega v svojem ogroženem življenju. 
Nihče se mu ni posmihal. Vsakdo j e 
razumel njegovo stisko in jo morda 
kdaj drugič, na drugačen način, do
živel tudi sam. Pa smo, rojeni po 
vojni, mislili, da so to zgodbe, ki 
nam jih starejši pripovedujejo zaradi 
sebe. A so jih v resnici pripovedovali 
nam, z željo, da se ne bi več pono
vi lo . 

Zato sta bili v nedeljo zjutraj dve 
različni nogavici na nogah neopazni, 
frizeta v rokah gospodinje namesto 
svetilke ah majhnega tranzistorja tu
di ni zbujala pozornosti. L e otroške 
solze med medvedkom, k i j e v nagli
ci ostal doma, so gan i le . . . do solz. 

M P 

|aleč od oči, toda blizu srca 
[ĵ jšnji teden je skupina 
J«tavnikov velenjskega 
Joilia lignita odpotovala 
^Slijo, ogledali pa so si tu-

Škotske. Odpotovali so 
'•''fedeljek, pred praznova-

osamosvojitve, v tujih 
^'^ pa so doživljali boja-
"1 skrb zaradi okupacije 

1̂  aomovine. 
•̂ e bi verjel, da je kaj take-
>go<:e. Udarilo nas je kot 
,?'zneba. ko smo pri poro-
, "ekje na Škotskem slišali, 
5\ %aja. Tudi osamosvo-

smo praznovali ob angle-
"* poročilih, nedolgo zatem 
L morem opisati tišine, 
5'"̂ .. ki nas je zajela. Vsi 

vsi z otroki, naši 
pa daleč in sami. Pr-

, ki me je preletela, je 
*o w bomo domov že ne-
eni, je pripovedoval 
5̂ «̂med četverice. 
\iC^\- ki so spreletavale 
*Oswf̂  Angliji, najbrž ni 
'ojnii . Koliko je resnice 
tô j. Je res tako hudo, kot 
Diio^- So najbližji na var
il' bomo sploh lahko vr-

il^J'obveščanje je bilo na 
itij tla vrhuncu. Neprene-

lahko poslušah 
d So .̂ •'̂ ĥ razmerah, dopis-
' Slov ^̂ ^̂ Ĵ l' iz ^seh kon-
- , '̂ f^ije in Jugoslavije, 

'̂ 'h so bile cele strani 
dogajanjem v Slo-

i'̂  pripovedovali ne-
'Jni avanturisti. »Pre-

" na J*̂ ' so vsi novi-
ilno ^sakem koraku zelo 
*sko f̂°ročali o dogodkih, 
s,^_^^^°^jevali napad na 

Slovenijo kot okupacijo, tudi 
novinar, ki se je javljal iz Beo
grada.« 

Po besedah mojih sogovor
nikov pa je bilo najhuje takrat, 
ko so izvedeli za bombardira
nje, tako Brnika kot mejnih 
prehodov. 

»Kako domov, je bilo vpra
šanje, k i je vse bolj vrtalo v nas 
in se zažiralo vse globlje. Pred
vidoma n^ bi se vrnili šele 
v nedeljo, toda mi smo se že 
v petek odločili za odhod. Go
stitelji so nas prepričevali, naj 
ostanemo, naj se v teh razme
rah ne vračamo, toda mi nismo 
niti za trenutek pomisUli na to 
možnost. Na srečo smo lahko 
telefonirali, tako da smo vede
li, daje z našimi domačimi vse 
v redu. Toda iz glasov je bila 
slišna nenehna skrb, strah in 
trepet. Da bi mi ostali med tuji
mi! Nikoli! 

Ko smo se odločili za odhod, 
so nam gostitelji v desetih mi
nutah uredili vse potrebno. Po 
nasvetu smo se odločili za pot 
z avionom in pristanek v Grad
cu, potem pa bomo ž e . . . smo 
razmišljali. Brez težav je bilo 
urejeno vse, od menjave rezer
vacij do avionskih kart,« je pri
povedoval velenjski potnik. 

Na letalu in poti v Avstrijo 
niso imeli nikakršnih proble
mov, v Gradec so prispeli v pe
tek ponoči. V hotelu, v kate
rem so prespali, je bilo tudi ne
kaj ljudi, ki so hoteh v Jugosla
vijo. Med njimi tudi Zagreb
čan, ki se je po 20 letih življe
nja v Ameriki nameraval prvič 
vrniti domov, k materi in se
stri, toda kaj takega ni bilo mo

goče. »20 let sem čakal na vrni
tev, prišel pa sem v takšnem 
trenutku. Kako naj sedaj vi
dim svoje domače?« je menda 
tožil nesojeni obiskovalec Ju
goslavije. Tudi v Avstriji so na
še Velenjčane prepričevali, naj 
se nikar ne vračajo v Slovenijo 
in naj počakajo na ugodnejše 
razmere. »Pripravljena so be
gunska taborišča, urejena je 
zdravniška pomoč in vse po
trebno, Slovencev pa od niko
der,« je Velenjčanom pripove
doval uslužbenec v rent-a-car-
ju v Gradcu, srečah pa so še 
mnogo Avstrijcev, ki niso mo
gli verjeti, da Slovenci ostajajo 
doma ah da želijo domov. Vse
eno pa naša četvorica avtomo
bila ni mogla najeti, vse dokler 
se ni na rent-a-car pripeljal av
to z ljubljansko registracijo. 

»Takrat so nam dali ta avto, 
dogovorili smo se, da ga lahko 
pustimo v Velenju, in brez te
žav smo se prepeljali domov. 
Mejo smo prestopili na Viču, 
se pozdravili z teritorialci, za
radi blokad vozih čez Paski 
Kozjak in že smo bili tu, med 
svojimi in pri svojih.« 

Domov so se vrnili brez daril 
in spominkov na svoje potova
nje, toda to ni prizadelo niti 
otrok, ki so bili najbolj veseli, 
da so njihovi atiji doma. Nič 
drugega ni bilo potrebno. Že 
v nedeljskem jutru pa je naše 
potovalce prebudila kruta 
stvarnost - skupaj z domačimi 
so odšh v zaklonišča. Toda tu
di to je Slovenija v tem tre
nutku! 

U R Š K A S E L I Š N I K 

Nekoč, pred vojno 
»v Srbijo po jdem!« , sem 

se važil na začetku pretekle
ga tedna in v Kragujevcu, ter 
Beogradu so naju z Markom 
prisrčno sprejeli, kot Srbi 
znajo. Da že dolgo niso imeli 
slovenskih gostov so tarnah 
in skupaj smo bentili proti 
politično-no vinarski vojni, 
ki j e pripeljala tudi do popol
nega zloma kulturnega sode

lovanja. »Slikal se bom 
z Hendr ixovo sestro,« j e v za
nosu pripovedoval prisrčni 
Koja, ko nama j e povedal 
o vabilu na festival v ameri
škem Seatlu, rojstnem me
stu legendarnega kitarista. 
Živahnost Terazij me j e nav
dajala z opt imizmom, saj se 
j e izkazalo, da je najbolj ne
varna varna vožnja s taxi-

jem, v katerem se ti kaj lah
ko razlije vino iz že odprte 
steklenice v prtljažniku. 

Prišel j e dan D in vrnitev 
v Ljubljano, kjer so odri in 
šanki rasth kot gobe v kopal
nici. Z Damjano sva odšla po 
nakupih, da se dobro podlo
žimo za večerni koncert 
v Križankah. Nizk i preleti le
tal in policaji na konjih so 
m e nervirali, ko sem se basal 
z hrenovko tam v Prulah. 
Prijetno presenečen sem sre
čal pred vhodom celjsko 
kljubsko sedežno garnituro, 
ki j e prišla navijat za Baby 
zdravo in Strelnikoff, ki sta 
bili moški predskupini ženk-
semu triu Babes in Toyland. 
Za prve sedaj že lahko re
čem, da nimajo kaj povedat 
in so dolgočasni, Streljaki pa 
niso streljali čisto v prazno 
in so le nekako obdržali svoj 
obraz, ki pa se mu že poznajo 
leta, ki so nevarna predvsem 
v pogledu celulitisa. Z hrb
tom proti ognjemetu sem 
pozdravljal redke znance in 
seveda tudi prijatelje, pa so 
na oder le prišle babe. 

Odločno so napadle in pre
mik v ospredje ni dosti po
magal zaradi slabega ozvoče
nja, vendar j e bil širok snop 
energije z odra zadosten in 
jasen. Fatalna kitaristka 
v belini je kričavo vodila bar
ko po morju razburkanih 
emocij občinstva, ki mu j e 
v hipu uspelo pozabiti na 
kranjsko euforijo okoli nas. 
Evangeliji, ki j ih j e zapela 
čvrsta bobnarka so sedali 
g loboko v srce in bosonoga 
basistka ni omagala v pe
klenskem tempu. Škoda, da 
ne v e m kaj več o njih, vseka
kor pa j e to ena najboljših 
skupin, ki sem jih slišal. 

Euforičen sem pričakal ju
tro v zaklonišču na Gerbiče-
vi , kjer j e Ogrinc vrtel obup
no muziko in sem pijan od 
vsega skupaj zaljubljeno tra-
pal v Si lvo za šankom. N o , 
potem pa se j e začelo. Saj 
veste - tisto kar pišejo vsi tu 
okrog. Škoda! 

A L E Š JOŠT 



P R E J E L I 
S M O 

Sporočilo 
Javnosti 

Pred nami j e nepredvidlji
va bodočnost in čas, ki smo 
ga mnogi tako dolgo priča
kovali, čas ko si bomo ustva
rili svojo suverenost. Prav 
tako kot druge organizacije 
smo Neodvisni Sindikati 
Slovenije, vključeni v te pro
cese. V svojem programu 
imamo zapisano, da se zavze
mamo za suvereno državo 
Slovenijo zaradi socialnih in 
ekonomskih vzrokov, saj 
nam Jugoslavija ne omogoča 
blagostanja in svoboščin. 
V njeni kratki zgodovini j e 
bilo preveč krivic in nepri
jetnosti, tako, da ne verjame
mo več, da bi v bodoče bilo 
lahko bolje. Vedno seje izva
jalo drugače kot je bilo dogo
vorjeno (leta 1918 in 1945). 
T o kar so doživljale genera
cije prej in kar doživljamo 
sedaj, potrjuje naše nezaupa
nje. A l i bi se to sploh lahko 
kdaj končalo? 

Predlagamo, da se narodi 
v miru razidemo, vsak na 
svojo stran. Skupaj naj osta
nejo tisti, ki imajo ta interes. 
Zakaj bi morah živeti skupaj 
kot nasprotniki, ko pa se še 
lahko pravočasno razidemo. 
Sovraštvo še nobenemu na
rodu ni prineslo nič dobrega. 
Kaj si bodo mislile o nas ge
neracije, ki bodo prišle za na
mi? Priložnost imamo, da 
dobimo svojo državo. Samo 
narod, ki je zrel, j o lahko 
ima. Zrelost pa v tem prime
ru pomeni znati poskrbeti 
zase. Države ni lahko ustva
riti še manj pa jo ohranjati. 
Tisti, kise zanjo zavzernarno, 

moramo v popolnosti prev
zeti vso odgovornost in bre
me, ki izhaja iz tega. Prav 
tako ni vseeno kakšna bo na
ša slovenska država. Kateri 
so naši resnični cilji in kaj 
sploh želimo? T o so vpraša
nja, ki j ih moramo rešiti. N e 
bodimo preveliki optimisti 
in ne pričakujmo preveč od 
prihodnosti in sveta. Kval i 
teta življenja bo odvisna iz
ključno od našega dela. Last
na država je pravi izziv za 
katerega se je vredno potru
diti. Vsako potezo j e potreb
no dobro razmisliti. Prisotna 
mora biti izredna previdnost 
in budnost. Verjetno nihče 
ne ve , kaj nas bo čakalo 
v prihodnosti. N e smemo 
pričakovati, da, ko bomo do
segli cilj, da je vse za nami. 
Šele takrat se bo pričelo pra
v o delo. Ohraniti bo potreb
no doseženo in stremeti za 
novimi cilji. 

V kolikor sedaj ne bomo 
uresničili samostojnost naše 
države, nas ne bo nihče več 
resno jemal. Evropa in svet 
nasprotujejo naši odločitvi. 
Pravice, da nam to prepreči
j o , nimajo, imajo pa moč. Še 
vedno j e bolje, da se za drža
v o potegujemo, čeprav ver
jetno ne bo šlo vse gladko, 
kot pa, da bi nam j o podarili. 
V kolikor bi prišlo do eko
nomske blokade in izolacije 
se bo pokazala demokracija 
zahoda kot lažna, ki temelji 
samo na določenih interesih 
in računici, ter se uporablja 
v povsem določene namene. 
Evropska in svetovna demo
kracija se v tem primeru raz
blini kot milni mehurček. 

N S S v tem času ne bomo 
nudih popolnega socialnega 
miru. Neg lede na dogodke 
se bomo potegovali za delav
ske pravice. Podpiramo pa 
vse dejavnosti, ki so v skladu 
z interesi prebivalcev Slove
nije in njeno državnostjo. 

Poz ivamo slovensko 

oblast, da deluje napram na
rodu odkrito in pošteno, naj 
ne dela računice brez njega, 
ker se država dela zanj. Lju
dje naj bodo seznanjeni 
o vseh dobrih in slabih 
stvareh. 

Poz ivamo prebivalce Slo
venije, politične in druge or
ganizacije, da v teh težkih 
trenutkih delujemo za cilj, za 
katerega smo se tako dolgo 
zavzemali. L e s skupnimi na
pori imamo možnosti do 
uspeha in lastne države. 

R A S T K O P L O H L 
Predsednik 

predsedstva N S S 

Predanost 
narodu 

T e dni, ko moja Slovenija 
doživlja vrh dostojanstvene 
hrabrosti za osnovne pravice 
človeka in naroda, ves čas 
razmišljam, kako bi ponov
no kot stari partizan poma
gal in prispeval svoj delež. 
Odločil sem se napisati teh 
nekaj stavkov z željo, da jih 
objavijo občila. 

Žel im izraziti priznanje in 
zahvalo vsem, ki v našem po
litičnem in vojaškem vrhu 
operativno vodi jo odpor 
agresorju. N e zanimajo me 
njihova politična ideološka 
naziranja. Vsi so potrdiU in 
pokazali visoko stopnjo stro
kovnosti in predanosti svoje
mu narodu, ki si želi le to, da 
postane enak med enakimi. 
Take ljudi si verjetno želi 
vsak narod in privoščil bi jih, 
predvsem vsakemu malemu 
narodu. 

Življenje teče dalje. Imena 
naših sedanjih voditeljev, od 
parlamenta do posamezni
kov izvrševalcev narodove 
volje, bodo zapisana z zlati
mi črkami v slovenski zgo
dovini. V e č ne morem stori
ti. Hvala! V svojem imenu, in 
mislim, da delim te misli tu

di z vsemi še živečimi borci 
skupnosti 2. bataljona I I I . 
brigade slovenske vojske dr
žavne varnosti. 

I V A N S U Š A , 
Laško 

Le ena domovina 
z vel ikim veseljem prebi

ramo rubrike vašega časopi
sa, s katerimi nas zelo obšir
no seznanjate z dogodki 
v naših domačih krajih. Z va
šim časopisom smo na ta na
čin tesno povezani z našo 
slovensko domovino, v kate
ri nam je zibka tekla, sloven
ska mati pa kruhek pekla. 
En lep domovinski spomin 
je več vreden kot zlat cekin. 
Zato nam j e ostal materin je
zik ključ, slovenska domovi
na pa luč. 

Doma sem iz ŠkoQe vasi 
pri Vojniku. Minilo je že par 
desetletij odkar mi tujina re
že kruh za telo in dušo 
- v Dortmundu, Westfalija, 
ki j e sedaj moja krušna do
movina. V Nemčij i pravza
prav ni bilo zares hudo. 
V službi, doma, med sode
lavci, povsod je bilo v redu, 
vendar . . . Človeka vedno 
vleče domov. Doma pa si sa
mo v enem kraju. Vsak ima 
lahko samo eno pravo domo
vino. V tujini ostaneš tujec 
in g loboko v sebi nisi prav 
srečen. V letih, preživetih 
v tujini, se zaveš, kako lepo 
je doma. Želja za domačijo, 
za rodnimi otroki našega ju
ga v vseh nas, ki smo odtrga
ni od domačega gnezda, bu
di spomine na otroštvo, do
mačo hišo, starše, vrstnike, 
podnebje . . . Zato sklepaj mo 
roke v krog, saj nam je Slo
venija vsem mati. Zavedam 
se tega in se tudi močno tru
dim za ohranitev vrednote 
jezika, slovenske zemlje in 
vere tudi v tujini. Sem Slove
nec in to bom ostal do smrti. 

Vsem sodelavcem vašega 
časopisa želim vse dobro, ve
liko korajže in da bi nas še 
naprej obveščali kot ste nas 
doslej. 

Vaš zvesti bralec 
H. R. S T E P I S C H N I K 

Dortmund 

Več skrbi 
naimlaišim 

Poz iv v naslovu je pogosto 
žal le parola ah morebiti še 
obljuba ob koncu šolskega 
leta ali v tednu otroka. Kruta 
resničnost nam dokazuje, 
kako hitro lahko pozabimo 
na obljube. Podobno je tudi 
z vohlnimi obvezami, ki so 
že zdavnaj šle v pozabo. Var
čevati in zmanjševati smo 
pričeli nekatere programe 
prav pri najmlajših. V števil
nih občinah postaja položaj 
otroških vrtcev in osnovnih 
šol vse težji. Nerednemu do
toku proračunskih sredstev 
se j e pridružilo še neredno 
plačevanje staršev za razne 
storitve, ker v družinah eno
stavno zmanjka denarja. 

Na žalski občini so šli ob
činski ljudje celo v takšno 
skrajnost, da brez pristojno
sti ukinjajo delovno mesto 
poklicne sekretarke Občin
ske zveze društev prijateljev 
mladine. S tem bodo močno 
prizadeli to sicer izredno raz
vito dejavnost, verjetno bo 
počasi povsem zamrla. Pro
svetni delavci trdimo, da 
vseh teh poslov zlasti dru
štvenih ni možno opravljati 
v upravnem organu občine. 

Vse manj je sredstev za na
ložbe v vzgojnoizobraževal-
ne institucije, še za redno 
vzdrževanje j ih zmanjkuje. 
Naša zaskrbljenost postaja 
vedno večja. N i več vesti 
o odpiranju novih vrtcev in 
šol ah vsaj prizidkov in ob
novljenih zgradb. Vse manj 
je občinskih in krajevnih sa
moprispevkov, novi referen
dumi ne uspejo več. Kako 
bomo nadomeščali dotraja
no opremo in nabavljah no
va modernejša učila? 

Vods tvom vrtcev in šol 
priporočamo, da se poslužite 

podobnih akcij, kot jih še 
vedno uspešno i zv^a jo kra
jevne skupnosti pri izgradnji 
cest, vodovodov ali telefon
skega omrežja, župnišča pri 
nabavi novih zvonov, gasilci 
pri nabavi gasilskih vozil itd. 
Gre za enkratne akcije zbira
nja dodatnih sredstev. T o si
cer niso prijetne stvari. In 
marsikdo nam lahko poreče, 
da bi država sama morala po
skrbeti za to. Vendar žal ni 
poskrbela že v prejšnjem sa
moupravnem sistemu, niti 
ne sedaj ob novi demokratič
ni oblasti. Nasprotno, še vse 
slabše postaja. 

Takšne akcije bi morali 
prevzeti in voditi predvsem 
sveti staršev. Pa če se v eni 
akciji zbere le za novo opre
mo ene učilnice ali igralnice 
ali za ureditev dela igrišča in 
podobno, je lahko to velik 
uspeh - in celo razlog za 
majhno svečanost v začetku 
šolskega leta ali ob drugi pri
ložnosti. 

J A N E Z M E G L I C 
Vzgojnoizobraževalna 

organizacija Žalec 

P R I T O Ž N A 
K N J I G A 

Gostišče Špital, 
ne hvala! 

Razmišljal sem, kako napi
sati tole antireklamo, da ne 
bi dobil nešteto odgovorov 
oziroma zagovorov početja, 
ki ga bom popisal; in da bi 
po nekem nesrečnem nak
ljučju ne prišlo do polemike. 
Edini način, da do tega ne 
pride je , da se pač postavim 
v v logo mojega navideznega 
nasprotnika. 

Zdaj pa zgodba: na osamo
svojitveni dan, ko so policaji 
sprva hodili po mestu, da bi 
preprečili divjim Srbom ma
sovni masaker in ko se je 
končno izkazalo, da so naj
nevarnejši Slovenci v vseh 
obUkah, predvsem tisti, ki so 
že dolgo čakali na samostoj
no Slovenijo, ker so se ga 
lahko šli v mesto z razlogom 
napit, sem sedel z družbo na 
okusno urejenem vrtu pri 
V o d n e m stolpu, kjer j e sku
pino tečnih in pijanih gostov 
morala streči dosti manjša 
skupina natakarjev. Gosti so 
tečnarili, da nimajo natoče
no pivo do črte in podobno; 
skratka pijani gosti so spre
gledali, da so poleg njih mo
rali natakarji postreči še ne
šteto prav tako tečnih go
stov, ki povrhu vsega še vsi 
za isto mizo govore o vedno 
enaki temi v neštetih variaci
jah (o politiki seveda) in vse 
to j e vedno bolj in bolj oneje-
voljalo naše, po duši prijazne 
kelnerčke. 

Večer j e počasi prešel 
v pozne nočne ure in nasled
nji dan j e bilo potrebno dela
ti; tako gostom kot tudi nata
karjem. Zdaj pa prihaja tisto, 
kar se mora zgoditi ob vsem 
tem. Natakarji že pospravlja
jo , tisti, ki so bili le honorar
ni, se že oblačijo, da j im bo 
lastnik lokala, v skladu 
s profitno logiko, ki seje mo
ramo Slovenci hitreje navze-
ti, izplačal kakšno uro manj, 
nekaterim gostom pa se prav 
nič ne mudi. Nekdo celo po
piva za šankom v gostišču 
Spital samem in na koncu, 
ko se mu že ne ljubi več piti 
ali pa ne more več, j e ta bara
ba preprosto hotel oditi. A m 
pak lastnik, ki pozna vse na
kane takšnih in podobnih 
zmenet, ga ujame in mu 
predloži račun. Ta mu verjet
no nekaj ugovarja, žali last
nika in natakarja (ki j e celo 
redno zaposlen in ima čin 
višje kot honorarci) in zgodi
lo se je . 

N e le račun za šankom, še 
več j e z d ^ ta simbolični 
predstavnik tečnih gostov 
plačal. Plačal j e za vse žah-
tve, ki j ih j e moral lastnik in 
natakar pretrpeti tisti dan in 

mogoče še kdai 
otrok, s^ vemo 
va je podzavest n ? ^ 
Gospod S o t o v L k ° ^ 
ten mladenič sr^'^^ 
krepke postave sk 
za naslovnice ali n 
ker sem opazil d-
di odhčno desni kr 
čutiti j e bilo tudi r 
va kitajskega boks-
udarja tudi s kolen' 
palom) j e nesra^V 
bohčnega gosta pi 
zrak, mu nekaj krt 
mazal, zraven pg „ 
magal njegov varč 
ga j e gospod Sotovš," 
no pripravil; da ne 
samo gospod Soi 
njegov natakar, na r 
čemu gostu pokazal'!'* 
da j e pred redno 2an5 
natakarjem še ho^! 
gost pa j e samo gost 2 
še nekajkrat votlo 'S 
kakšen od odlično nZ 
udarcev, na trgu z J 
akustiko. ' 

Gospod Sotovšekjes 
da odhčen mož, saj s«, 
vedal, da ima naša ^ 
tisti dan ogromno delâ  
je spomnil odličnega 
vora: kadija ti sodi, kad« 
toži; ali pač - obratnq 
ne malenkosti je paf saj 
ravnal in olajšal deloi 
čajem. 

Zgodi lo pa se je, dai 
mu od gostov ni bO pa 
votel zvok udarcev, ki] 
redno zaposleni nataka 
menjal gostu-pujsu, ki 
valjal tam po prahu, g 
poskušal gospodoma I 
nima osebama razložil 
tudi pujsa lahko kgj j 
N o , gospoda se nista st 
la in sta poskušala pujs 
družiti še enega pujsa 
krat se prične moja 
vest, ker sem pristop: 
spodoma in sem jim 
da bi pa zdaj že resničn 
dovolj . Gospod Sotc 
prijazen kot zmer^, 
obrisal nos, me zanj v 
malo gor in dol, češ: ti 
hanec, me izpustil, in k 
seda. da besedo me Iji 
valno pokhče: haš-bib 
veda ob mojem nesrar 
vztrajanju, da ni lepo| 
pati nikogar, tudi pujse 

Zdaj pa šalo na stran 
konkreten predlog, ki 
gospoda Sotovška tife; 
ogibajte se ga, običajno 
zadržuje v gostišču Spit 
vodnem stolpu. 

H U D E J MOl! 

Hej vi dama! 
Dne 21. 6. 1991 sen 

malo pred sedmo uru' 
govnici Potrošnik v W 
si. Nisem veliko 
saj j e bilo že pozno, 
bilo dovolj , da sem sej 
la napisati ček. KervM 
vino zahajam dok^ 
sem vzela račun in stoP 
pulta, kjer je možno P« 
viti stvari iz vozička , 
ko, pa tudi napisaU ^ 
kakih posebnih poJ? 
blagajni v tej trgovuj. 
temu, da je dovolj fv> 
majo. Tedaj pa zasliSJ 
blagajničarke: ' ' "^vi , 
ma, počakajte m^i^ 
stinktivno sem se 
čeprav v kavboj ka^ , 
ci nisem bila podoD"^ 
Ker pa poleg men^ 
kake gospe, sem ta'̂  j , 
vila, da je klic ve j^ . 
Vsa kri mi je šinila J 
komaj sem sprav""*^ 
odgovor, da bom J 
ček. Z muko sem Š^J 
in oddala. Nobene 
opravičila ni bilo, P 
sem ostala brez be
da j e čedalje itî "\;, 
vendar pa Tnis\i^'^^i 
pravi način preveq, 
štenosti kupcev 
čarkin sum, da bi ^ 
za borih dvesto a^' 
boh in sklenila S' 
v to trgovino ne p 
kmalu. . 

M A R I J A ^'^ 
y 

NOVI MEJNI ZNESKI 
O b v e š č a m o v a s , da od 1. julija 1991 dalje 
vel ja jo nov i mejni znesk i pri p o s l o v a n j u s 

Č E K I P O T E K O Č I H R A Č U N I H : 

- minimalni znesek na katerega lahko glasi ček 200,00 din 

- maksimalni znesek čeka za go tov insko izplačilo imetnikom 
T R bank in filijal skupine LB d.d. znaša 3.000,00 din 

- maksimalni znesek za gotovinski ček na poštah in bankah 
s katerimi ima LB d.d. sklenjeno p o g o d b o 1.500,00 din 

- maksimalni znesek za go tov insko izplačilo v matični v višini sredstev 
enoti banke ira tekočem računu 

- maksimalni znesek za brezgotov insk i ček 3.000,00 

H R A N I L N I M I V L O G A M I : 

- maksimalni gotovinski dvig iz HK brez primerjave 
stanja na poštah in bankah s katerimi ima LB d.d. 
sklenjeno p o g o d b o 3.000,00 din 

- maksimalni gotovinski dvig iz HK hrani lno 
kreditne s lužbe 3.000,00 din 



^Tnrmora odgovarjati - Ponosni na slovensko politično In vojaško vodstvo 

.irn Beg, upokojenka: 
ena sem na slovensko 

navdušena nad mo-
vej5''°'lovenskimi politiki, 

l̂!'ko razočarana nad na-
r JA in prepričana, da 

'^^^^niso bile zaman. Poz-
^^^ežke čase, vendar kaj 

' nisem pričakovala. 
, mož je bil miličnik 
nad temi našimi fanti 
nes navdušena. Moj 
ičastniškim činom j e 
ian agresije na Slove-
estopil v slovensko 
Tudi zato sem ponos-

.11 o jugoslovanski ar-
;/"pravzaprav nikoli ni-

- ela lepega mnenja. Ta 
e razpadla, ker j e sla-

inalo disciplinirana in 
:.V-ialo znanja. 

" .̂ av Slovenci nismo 
vali takšnega genoci-
se vendarle moramo 

Lomniti na tiste začetke 
Pod leti, s procesom četveri-

lučajno sem bila po-
a k omizju, v gostilni 

V.iinskem, kjer so doma-
- pripravili sprejem za 
;na Borštneija, ki se je te-
".rnil iz zapora. N i vel iko 

a še vedno slišim 
besede: to, kar se j e 

v.:.iO, še ni nič. Hudo bo 
ao,kar šele pride. Po tem j e 
lipovedoval o tem, kako ga 
tBrovet zasliševal, ko j e vr-
dIpartijsko knjižico, vendar 
so bili to le drobci tistega, 
iarnam je smel in mogel po-
redati. S političnimi dogaja-
1)1 sem bila vselej na teko-
m. saj imam kot upokojen-
ia dovolj časa za pozorno 
premljanje radia in televizi-
[in tudi branje. Tako j e člo-
tk na vse bolj pripravljen.« 
Vasilij Četkovič, akadem-
B kipar: » P o rodu sem Čr-
;;gorec, predvsem pa sem 
iiovek, ki želi mir in sožitje 
led ljudmi. Vsak umetnik 
i!ora imeti mir, če hoče, da 
lahko ustvarjal in mishm, 

* ga ni na svetu, ki mish 
!̂ gače. Umetnost in agresi
vne gresta skupsu in noben 
•'•'iliziran človek ne more bi-
•pnstaš nasilja. Nasilje ni-
"2 opravičila in to, kar se j e 
J J i l o pri nas, tudi ne. Svo-
'^aje bila vedno tista moč, 
t omogoča človeku, da raz-
•̂̂ Ija s svojo glavo in 
"̂̂ 'arja s svojimi rokami. 

2jaravi sem optimist. Vsi 
^«kega tudi poznajo, a se 
f ^aj v meni nekaj poruši-
*upam na najboljše.« 

JJarinka Jevšenka, mati 
gonalca: »Naši fantje se 
J ^ o držijo, enako mislim 

' za naše vodstvo, ki se je 
ii^ za odločno in nepo-
S v o Sina so prejšnji 
iĵ edeljek vpokhcah med 
ŝ ''̂ nalce in med tem ča-
i^^^ enkrat prišla v stik 

J- Toliko, da mi je pove-
ii z njimi vse v redu, 

dobro hrano in da 
napeto. 

'•̂ e in A '^^^ dobro iz-
rriaiu ^^.^iniprej spet nor-
Precj ̂ ^ž iv imo, brez strahu 
tirugĵ ^̂ ôvnim alarmom in 
-oiL pritiski nad samo-

mlado državo.« 

Božo Babic, upokojeni 
major J L A , Srb: »Mishm, da 
je bila agresija J L A nepo
trebna, nesmiselna, za vse to 
početje pa mora agresor do
govarjati, predvsem pa Mar
ko vič , ki j e bil ozadje okupa
torski vojski. Prepričan sem, 
da si brez njega generalski 
vrh ne bi upal speljati. Gene
rali niso za vse odgovorni , 
važno j e politično ozadje. 

Kl jub temu pa j e bila ar
mada neusmiljena. Mladim 
fantom je ukazala naj zase
dejo tanke in j ih poslala 
v boj proti agresorju, ob 
vsem tem pa nekateri niti ve-
deh niso proti komu naj bi se 
borih. Naši fantje, naši teri
torialci, so v boju postopali 
humano in le temu dejstvu 
lahko pripišemo, da ni bilo 
še več žrtev. Ti so reševah 
situacijo, vojaki J L A pa so 
bili izgubljeni in poudarjam 
še nekrat, da j e agresija po
šastna prav zaradi tega, ker 
so neodgovorno pošiljali 
mlade fante v smrt. Obsojam 
to dejanje, svet pa bo tudi 
spoznal končno resnico 
o Sloveniji in Jugoslaviji.« 

, Tone Suhar, upokojenec 
iz Celja: » S e m proti vsaki vr
sti nasilja, predvsem pa takš
nega, ki se j e sprožil v naši 
domovini . Sem zagovornik 
dialoga in mishm sem, da se 
bodo stvari pri nas reševale 
po mirni poti. Pa j e del ljudi 
še vedno prepričan, da se de
mokracija pri nas dosega le 
z vojaškim posegom in to so 
si tudi upah, ker ni bilo pra
vega vodstva, ali pa j e bilo to 
skrbno prikrito v ozadju. 

Izrekam vse priznanje naši 
teritorialni obrambi in lju
dem, ki so zdržah tako vehk 
psihološki pritisk. Mislite, 
da je bilo fantom, ki so sedeli 
v tankih, lahko streljati na 
lastni narod? Učil i smo j ih 
enakopravnosti, bratstva in 
enotnosti, pa j e bil ves nauk 
v nekaj urah poteptan, izdan. 

Vesel sem odmevov v sve
tu, saj so našo samostojnost 
nepravično ocenjevah. Res 
smo pri nas nekatere stvari 
tudi prehitevali, vendar člo
vek ni pričakoval takšnih 
posledic. Zdaj se bo treba 
vsesti za pogajalsko mizo ter 
reči bobu bob. V pravni dr
žavi, na katero vsi prisega
mo, morajo dogovor i držati, 
ne pa tako kot j e bilo doslej, 
da j e slehernik ravnal po 
svoje. Še armada si j e vse 
upala.« 

Ignac Sivec, upokojeni 
major J L A , Slovenec: » A g r e 
sija, ki j o pravkar doživlja
mo, j e posledica srbske poh-
tike. General Kadijevič se j e 
podredil Miloševiču in Jovi-
ču, vse skupaj pa je blagoslo
vila Markovičeva garnitura. 
Vsi skupaj so bili prepričani, 
da si bodo. v enem_dnevu. 

podredili Slovenijo. Motiva
cijo za napad na Slovenijo so 
hitro našli in ko bi bila Slo
venija na kolenih, bi si po-
dredih še ostale repubhke. 

Zdaj armija išče vsemogo
če izgovore, da bi opravičila 
to dejanje, a mislim, da ga bo 
zelo težko. Enkrat za vselej 
j e izgubila zaupanje ljudi, 
Slovenija pa si j e s svojim 
obnašanjem pridobila ugled 
v svetu. N ^ b r ž ne bo več te
žav z našo samostojnostjo. 

Čeprav sem doslej na našo 
mlado slovensko vojaško 
vods tvo gledal z nezaupa
njem, sem zdaj ponosen 
nanj. Izkazali so se bolj od 
preizkušenih generalov.« 

Z. S. 
Martin Žibret iz Celja, tre

nutni bolnik na internem od
delku celjske bolnišnice: 

»Boln ikom j e v teh razme
rah verjetno še težje kot 
zdravim ljudem. Lahko re
čem, da v bolnišnici tudi ob 
alarmu ni bilo preplaha. Ta
ko zaposleni kot mi bolniki 
smo vse sprejeli normalno in 
zelo hitro smo se umakniU 
na varno. Drugače pa.. . V s e 
bi nagnal. Najprej Markovi-
ča. Ta j e največja baraba. P o 
tem Broveta . . . T i ljudje so 
zame zločinci. Mi jih ne rabi
mo. Kar naj j ih drugi plaču
jejo. Če pa me vprašate, kako 
se bo vse razpletlo, v e m sa
mo, da se bo. Pravica vedno 
zmaga. In pravica j e na naši 
strani.« 

Simona Ocvirk, medicin
ska sestra iz ŠkoQe vasi, za
poslena v celjski bolnišnici: 

» V bolnišnici smo okrepili 
ekipe. S strahom mora opra

viti vsak sam. V taki službi te 
ne sme biti strah, saj moraš 
poskrbeti zase in za bolnika. 
Za bolnika tudi odgovarjaš. 
Sevfeda smo pretreseni, ven
dar v pripravljenosti. Kaj ta
kega nihče ni pričakoval, še 

manj želel. 45 let smo jih 
podpirali, j ih vzdrževali , se
daj pa so nam pokazali 
zobe .« 

Milan Siter, voznik reše
valnega avtomobila iz Po 
nikve pri Grobelnem: 

»Nape to je bilo. OkrepiU 
smo našo službo. Kadar ne 
delamo, smo doma v pri
pravljenosti. Pripravljeni pa 
smo na vse. T o j e naše delo, 
naša služba in ne v id im po
mislekov, da ne bi svojega 
dela opravljah v vsakršnih 
razmerah. Seveda to ne po
meni, da nas ni strah. K o g a 
pa ni? Prv ič smo doživeh ne
kaj takega. Žehmo si lahko 
le, da ne bi nikoh več. A m 
pak sedaj moramo vzdržati. 
Brez popuščanja. Vsa čast 
našim voditel jem od skupš
čine do predsedstva, vlade, 
do komande teritorialne 
obrambe. Prav ravnajo. 
Upam, da se bomo sedeg do
končno reših vseh t e h . . . « 

Veronika Korošec, Slo
venka iz pobratenega Gre-
venbroicha v Nemčij i : 

»Zadovol jn i smo, da se j e 
Slovenija napadu uprla, ni 

pa lepo da niso pravočasno 
pr ipomogle druge države, 
tudi Nemčija in so poslušah 
le kaj pravi Srbija. Mož , sino
va in zet so rekh, da so se 
pripravljeni priti boriti in 
braniti Slovenijo. Hočejo 
nam vzeti domovino . Ze lo 
smo razočarani, ker svetovni 
politiki Sloveniji ne dopusti
j o samostojnosti.« 

Andrč Blumauer, glasbe
nik in skladatelj iz Kanade: 

» K o t Kanadčan, ki že tri 
desetletja ž ivim v Z D A in 
Kanadi, sem ostal pri sinku 
v Ljubljani, čeprav smo bih 
tudi državljani pravočasno 
obveščeni da lahko zapusti
mo Slovenijo. Moram pove
dati, da j e najlepše, kako ta 
mah narod drži skupgj in se 
v prvih dneh samostojnosti 
bori, da j o obrani. P o v e m 
vam, videl sem vel iko sveta, 
toda malo j e takih fantov, v o 
jakov. Žehm, da bi se vse do
bro izteklo, še vedno ne mi
shm na svojo kožo. Kregah 
smo se in se bomo, mi Slo
venci, toda zdaj ni nikakrš
nega dvoma, da bi ne držali 
skupEO- Zd£U smo v mislih si 
edini, v mishh mi gori srce.« 

Ena številnih cestnih blokad na Celjskem. 

Gojence poslali domov 
v četrtek dopoldne so v Zidanem mostu ustavili vlak zaradi suma, da so v dveh vagonih 

vojaki v civilnih oblekah, z orožjem in strelivom. Pripadniki T O in policisti so vlak 
pregledali in ugotovih, daje v dveh vagonih sto gojencev srednje vojaške šole iz Zagreba, ki 
so se peljah na poletno usposabljanje v Barbarigo pri Pulju. V dogovoru s šolo in vojaško 
komando v Zagrebu so se gojenci prvih letnikov vrnili v Zagreb. Obnašanje njihovih 
oficirjev je bilo izredno korektno, so poudarili pohcisti in pripadniki T O po končanih 
pogajanjih, od koder j e tudi ta fotografija. 

J A N E Z V E D E N I K , Foto: E D I M A S N E C 

Mednarodni mejni prehod Holmec. Včasih smo se ponosni hvalili o najbolj odprtih mejah. Turistom smo še letos ob 
prihodu k nam hoteli deliti odišavljene lipove liste. Vsi upi so se v hipu razblinili zaradi ciničnega balkanskega 
primitivizma, cinizma in pomanjkanja zdravega razuma. Toda takšnim gospodom bo slej ko prej odklenkalo, tako kot 
jim je že skoraj vsepovsod. 

Ŝ vestilo 
'.oslušalcem 
"iiilia Celje 
i z l ^'•imeru, da pride do 

naših oddajnikov na 
SoSl̂ cah 100,3 MHz in 
lila ̂ 1 ^' boste spored Ra-
? n^^enija in spored RC 
Prek^^^^jnejšimi sporočili 
lahi,r'^icem s Celjskega, 

^^bili na rezervni 
f>aii^'}^' 105,5 MHz, torej 

V ^ ^ ( F M ) območju. 



150 let Londonske knjižnice 
Pohvali se lahko z različni

mi imeni: nekateri j i pravijo 
Harrods učenosti (po znani 
prestižni londonski trgovski 
hiši Harrods), drugi jo ime
nujejo lekarna za dušo, tisti 
malo manj romantični 
s kančkom zlobe dodajajo, 
da j e idealno mesto za prijet
no spanje, vsi pa govorijo 
o eni izmed najslavnejših 
londonskih literarnih insti
tucij - Londonski knjižnici, 
ki j e v začetku maja prazno
vala 150. rojstni dan. 

Neki priznani literarni kri
tik j e v dvajsetih letih tega 
stoletja zapisal, da se lahko 
Britanija pohvali s tremi po
membnimi stvarmi: kraljevo 
družino, mornarico in Lon
donsko knjižnico. Nekateri 
trdijo, da knjižnica ponazar
ja možgane človeštva, njen 
čar pa ni v tem, daje »tipično 
britanska«, temveč pred
vsem dejstvo, da j e tudi »ti
pično civilizirana«. 

Znani člani knjižnice 
Londonska knjižnica je že 

od prvih začetkov pred 150 
leti zatočišče celotnega bri
tanskega literarnega sveta. 
Charles Dickens si je od tod 
na primer sposodil dva vo
zička knjig, ko se je priprav
ljal na pisanje romana Po 
vest o dveh mestih. Med čla
ne te ustanove so se zapisah 
tudi William Thackeray, av
tor znanega romana Semenj 

ničevosti, pesnik Lord A l 
fred Tennyson, pisateljica 
Mary Ann Evans, ki j e pod 
psevdonimom George Eliot 
zaslovela z romanom Mlin na 
reki Floss, ameriški pisatelj 
Henry James, ki je med dru
gim napisal znani roman 
Portret neke gospe pa tudi 
angleški pesnik in dramatik 
Thomas Stearns Eliot in Ed-
ward Morgan Forster, avtor 
romana Pot v Indijo, po ka
terem je letos preminuli bri
tanski režiser David Lean 
pred šestimi leti posnel tudi 
istoimenski film. Vsako pra

vi lo pa ima tudi svoje izjeme 
in v tem primeru j e izjema 
pisateljica Virginia Woolf: 
bila j e ena izmed redkih zna
nih literarnih osebnosti tega 
stoletja, ki je Londonsko 
knjižnico naravnost sovraži
la in j e v njej prebila le toliko 
časa, da je izbrala knjige, ki 
j ih je potrebovala za svoje 
delo, nikdar pa ni tam tudi 
brala, študirala ali pisala. 

Od ustanovitve do 
danes 

Londonsko knjižnico j e le
ta 1841 ustanovil vehki filo
zof 19. stoletja Thomas Car-
lyle, ker ni maral knjižnice 

v Londonskem muzeju, kjer 
si knjig ni mogoče izposoditi 
tudi za branje doma. Carlyle 
je poskrbel za finančna sred
stva in odprl knjižnico svojih 
sanj s tri tisoč knjigami in 
petsto člani. Do leta 1962 j e 
knjižnica delovala kot klub: 
nove člane so lahko pripelja
li samo stari člani knjižnice, 
dandanes pa j e v njihovih vr
stah dobrodošel vsak knjižni 
molj, ki si lahko privošči pre
cej drago članarino - 80 fun
tov letno (malo manj kot 240 
D E M ) . Trenutno ima knjižni
ca osem tisoč članov. 

Nadih starinskega 
Knjižnica j e privlačna že 

zato, ker j e odigrala vodilno 
v logo v britanski literarni 
tradiciji in je ohranila nostal-
gično atmosfero minulih ča
sov. Stavba sama j e zavetje 
miru in tišine na sicer hrup
nem trgu v strogem centru 
Londona, samo dobrih pet 
minut hoda oddaljenem od 
Piccadilly Circusa. V notra
njosti je vse tako staromod
no, kakor da bi še vedno ži
veli v prejšnjem stoletju. 
Kartoteke so še vedno na 
kartončkih, čeprav so del 
seznama knjig - kljub jasno 
izraženemu preziru nekate
rih članov - vnesli tudi 
v kompjuter. Sedeži so kom
paktni in težki; nekateri trdi
jo , da so tam že vseh sto pet
deset let. Pisatelj in humo

rist John Wells, ki je tudi 
član Londonske knjižnice, j e 
prepričan, da vse to daje 
knjižnici še poseben čar in 
starinski nadih. 

Pisatelj John Wells 
opisuje 

» š e najbolj j e podobna 
klubu za stare gentlemane. 
Vel iko ljudi j e udobno zlek-
njenih v foteljih in pokritih 
s precej dragimi literarnimi 
revijami, okoli pa frčijo na 
pol nori aristokrati, zasanja
ni pesniki in precej^ ekscen-
trični zgodovinarji. Člani pri
hajajo sem, da si oddahnejo 
od svojih partnerjev in part
neric, prismuknjene vojvo-
dinje iščejo v knjižnici zavet
je pred svojimi še bolj pri
smuknjenimi možmi, mnogi 
si želijo samo v miru predre-
mati popoldne ob kaminu, ki 
pa j e zdaj, žal, električen. 
Londonska knjižnica je tudi 
kraj, kjer vidite vel iko slav
nih obrazov.« Tako pisatelj 
John Wells. 

V Londonsko knjižnico pa 
prihajajo mojstri besedne 
umetnosti tudi pisat. Anto-
nia Byatt, lanska dobitnica 

najpomembnejše britanske 
pisateljske nagrade Booker 
prize, redno zahaja v to sta
rinsko stavbo na Trgu Svete
ga Jamesa 11 in prav tu j e 
tudi napisala nagrajeni ro
man Imetje (Possession). 

Drobna veselja 
članov knjižnice 

člani Londonske knjižni
ce izredno radi tudi tavajo od 
sobane do sobane in sami br
skajo po policah. V čuda
škem labirintu v jeklo vpetih 
polic, ki so jih vgradili ob 
koncu prejšnjega stoletja kot 
najnovejši modni krik knjiž
ničarske opreme, se pogosto 
srečajo slavni umi in izza po
lic je večkrat slišati vzklike 
navdušenja ob nenadejanem 
snidenju, ki mu sledijo tihi, 
toda živahni pogovori . 

Govorjenje 
prepovedano 

v čitalnici govorjenje ni 
dovoljeno, ker j e to pač pro
stor, namenjen študiju. V tri
desetih letih je pisatelj Hila-
ire Belloc rad klepetal prav 
tam, kjer se ni smelo, zato 
mu j e morala knjižničarka 
ob vsakem takšnem »pre
stopku« pred nosom poma
hati s tablo Zaželena je tiši
na. In če j e kdo v fotelju ven
darle preglasno zasmrčal, so 
ga zbudih na ne preveč ne
žen način: knjižničar se j e 
sprehodil po čitalnici in glas
no prestavljal stole, dokler ni 
prebudil spečega prestop
nika. 

Tudi dandanes nekateri 
člani veselo, predvsem pa 
glasno smrčijo v svojih na
slonjačih, knjižničarji pa 
uporabljao drugačno tehni
ko prebujanja: po novem se 
smrčalcu kar se le da pribli
žajo s kupom knjig v rokah, 
nato pa jih hrupno spustijo 
na tla. 

PISMO IZ 
L O N D O N A 

Piše Mojca Belak 

Zaradi »zakj 
dog^ajaiij«sepo]9 
drama sp iJ 
_ v grozljivko.^ 
Premočna svM 
v fotog^rafiji ijM 
njevanje našihB 
kov imata nek A 
nega - nejasnosijjl 
Zaradi živik, 
v obiakih se j e ^ 
ĝ im - Poobi^ 
v g l̂avi. ^ 

Ideologija in mal« 
imata neJcajskupJ 
_ prenašaici so U 
sesi. 
Politologi se | 
bolj spremi 
- v koritologe in 
Ijologe. 
Se kar pozna, da 
mo dobro pos 
- čakamo, da 
Evropo prinesejo 1 
krožniku. 

Samo zamislite si 
bi se oceani širiliii 
kot naše morie p 
blemov! 
Pri tistih, ki jim 
resnica trn v peti 
reakcija enaka kol 
bi imeli trn v n 
ganih. 
V izložbah vefl 
opazimo napis: 
ska prodaja - Aaj 
akcijsko dvigi 
cen? ^ 

MARJAN BM 

11. nadaljevanje 

Nekateri » b u m p i « so označe
ni z opozorilnimi tablami, 
drugi z belimi zebrastimi čr
tami, mnogi pa so čisto brez 
oznak in jih skoraj go tovo 
večina avtomobilov »prele
t i « . Tu, v miru in zelenju nad 
mestom, se skrivajo »mini
strstva«. Za kmetijstvo, 
zdravstvo, izobraževanje. 

Embu j e namreč upravno 
središče pokrajine z istim 
imenom. K o t se za pomemb
ne upravne stavbe spodobi, 
jih stražijo vojaki. Včasih 
lahko vidiš zastražen lepo 
urejen dovoz, ki se izgublja 
med zelenjem, še redkeje si 
lahko oglodaš negovane tra
te in uradne stavbe, ki so ves 
oktober okrašene z zastava
mi in trakovi v nacionalnih 
barvah, zeleni, rdeči, beli in 
črni. Oktobra namreč praz
nujejo kar dva državna praz
nika, prvi j e Moi- jev dan, de
set dni kasneje pa dan, po
svečen Jomu Kenyatti , prve
mu kenijskemu predsed
niku. 

A tega dne zastav še ni bi
lo, b i l j e še september in suš
no obdobje in šele v Embuju 
smo videli prve zares zelene 
trate in prva polja koruze in 
prve banahovce. 

Nato je bilo polj zmeraj 
več, zmeraj več j e bilo tudi 
bananovcev ob kočah, ob ro
bu njiv, pokrajina je postaja
la vse bolj gričevnata. Zagle
dali smo prve nasade čaja, na 
strmih pobočjih, posajene na 
ozkih terasah. Najprej nismo 
bili čisto prepričani, a Aleks, 
ki nas j e vozil in j e sam doma 
iz teh rodovitnih krajev, nas 
j e spomnil: » L o o k ! This is 
kenyan tea.« 

T o je zanje pomembno! 
Kenijski čaj. Drugače diši in 
drugačen okus ima od indij
skega, mnogo boljši je . In tu
di kuhajo ga drugače, kar 

v mleku, ki ga malo razredči
j o z vodo in močno osladijo. 
Tako nastane sladek, dišeč 
napitek, bolj podoben kaka
vu kot čaju. Trpkejši okus 
ima verjetno za kmete, ki ga 
pridelujejo, saj so odkupne 
cene nizke, pridelava pa na 
teh strmih pobočjih napor
na. A kljub temu se za vsa
kim ovinkom odpre nova do
linica, obdajajo jo strme tera
se, sredi pobočja stoji lesena 
sušilnica, v dnu dohne pa 
majhna koča ali dve. 

Čeprav se zde doline redko 
naseljene, vasi pa so sploh 
oddaljene ena od druge tudi 
po deset kilometrov, poteka 
ob robu ceste ves čas živa
hen »peš-promet«. Videl i 
smo celo nekaj »poslovne
ž e v « v dobro krojenih oble
kah in z diplomatskimi 
kovčki , ki so j o mahah peš 
po opravkih. Kasneje sem 
pomislila, da so bili mogoče 
učitelji, kajti navadno se 
oblačijo lepše od večine lju
di, v službi pa sploh nosijo 
obleko s kravato, kot so jih 
naučili Angleži . 

Koles j e tu še manj, seve
da, ko pa j e cesta strma in 
ovinkasta in je^ vzpon vse 
prej kot užitek. Čeprav bi bil 
spust.. . sanjski! 

Skoraj bi j o spregledah! 
Tablo na ničtem vzporedni
ku. Malo je že zarjavela, nek
do j e vanjo vpraskal napis 
Jugoslavija, zraven pa še tež
ko prepoznavno letnico. N o , 
prvi Jugoslovani na tem me
stu nismo, kljub temu pa se 
j e Janoš korajžno razkoračil 
in, z levo nogo na severni in 
z desno na južni polobh, po
žiral za zgodovinski posne
tek. Ostali, tudi zgodovinski 
posnetki, so bili manj dra
matični. Računali smo na
mreč, da nas glavna doživet
ja dneva šele čakajo, zato 
smo varčevali z navduše

njem, da bi ga ostalo za leve 
in slone. Morali smo še skozi 
Meru, še bolj zelen od Embu-
ja, a nič večji. Kljub očitne
mu obilju, saj so tu celo kra
ve podobne švicarskim in so 
travniki pravljično zeleni, 
mehki, kot da bi j ih preraš
čal mah in ne trava, so hiše 
prav take kot drugje po deže-
h. Pa čeprav nekako neza
vedno pričakuješ, da bodo 
lepše. 

Nekaj kilometrov od Me-
ruja se cesta še zadnjič vzpne 
na dolgo rjavo planoto, viso
ko več kot tri tisoč metrov. 
Druga dežela. Podobna vrhu 
Pohorja, če bi ga razgrnili 
med še višje hribe, tiha in 
prazna, skoraj brez življenja. 
Na koncu planote se odpre 
še tretja podoba. Zlat pesek 
v daljavi, suša v Kamburu ni 
nič proti temu. Za nami se na 
horizontu zariše Mount K e -
nya, z ostrim vrhom sredi 
mogočnega hrbta, obsijana 
s strani. Veter prinaša v avto 
puščavski pesek, rodovitna 
polja in nasadi čaja so samo 
še pravljica izpred pol ure, to 
tukaj je zlata pravljica. L e 
pesek in redka drevesa, na
vajena vsega hudega. K a m 
vendar odhajamo gledat ži-
vah? 

A po nekaj deset kilome
trih, prevoženih skozi »zlato 
praznino«, smo se vendarle 
znašli pred vhodom v park. 
Prvi hip se mi je zazdelo 
smešno. Nikjer na poti ni
smo videli nobene živali, ne 
zeber, ne gazel, še manj 
kakšnih slonov. Na drugi 
strani vhoda v park, ki seve
da ni nič ograjen, je pokraji
na čisto enaka, pesek j e 
enak, trava, suha in porume-
nela, je enaka. Kako naj ver
jamem, da ne bo to vožnja 
v prazno? Toda ne! 

Nadaljevanje prihodnjič 





R A D I J S K I SPORED 
od 4. julija do 10. julija 

RADIO CELJE 
Čet r tek , 4. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 

Pogled v Delo, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, 10.00 Poročila, 
10.45 Danes v Večeru, 11.00 Opoldanska mavrica, 13.00 Danes do 
13-tih (prenos RS), 13.30 Za najmlajše, 14.30 Kam danes?, 15.00 
Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RS), 16.00 Čestitke in 
pozdravi, 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Odprto z violinskim klju
čem - disco glasba, 19.00 Zaključek sporeda. 

P e t e k , 5. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 
Pogled v Delo, 9.00 Petkov mozaik, 10.00 Poročila, 10.45 Danes 
v Večeru, 11.00 Opoldanska mavrica, 12.30 Kuharski kotiček, 13.00 
Danes do 13-tih (prenos RS), 13.30 Za najmlajše, 14.30 Kam danes?, 
15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RS), 16.00 Čestitke 
in pozdravi, 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Rumeni CE, 19.00 
Zaključek sporeda. 

S o b o t a , 6. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 
Pogled v Delo, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, 10.00 Poročila, 
10.25 Danes v Večeru, 10.30 Filmski sprehodi, 11.00 Opoldanska 
mavrica, 12.30 Študentski servis, 13.00 Danes do 13-tih (prenos RS), 
13.30 Za najmlajše, 14.30 Kam danes?, 15.00 Poročila, 15.30 
Dogodki in odmevi (prenos RS), 16.00 Čestitke in pozdravi, 17.00 
Kronika, osmrtnice, 17.30 Odprto z violinskim ključem - Lestvica 
zabavnih melodij - LZM, 19.00 Zaključek sporeda. 

N e d e l j a , 7. 7.:_8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.45 
Horoskop, 9.00 Čaj za dva, 10.00 Poročila, 11.00 Kmetijska oddaja, 
12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), 13.00 Novice, 13.05 Čestitke 
in pozdravi. 

P o n e d e l j e k , 8. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 
8.30 Pogled v Delo, 8.45 Horoskop, 9.00 Športno dopoldne, 10.00 
Poročila, 10.45 Danes v Večeru, 11.00 Opoldanska mavrica, 13.00 
Danes do 13-tih (prenos RS), 13.30 Za najmlajše, 14.30 Kam danes?, 
15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RS), 17.00 Kronika, 
osmrtnice, 17.30 Odprto z violinskim ključem - Lestvica domačih 
melodij, 19.00 Zaključek sporeda. 

T o r e k , 9. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 
Pogled v Delo, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, 10.00 Poročila, 
10.15 Glasbene novosti, 10.45 Danes v Večeru, 11.00 Opoldanska 
mavrica, 13.00 Danes do 13-tih (prenos RS), 13.30 Za najmlajše, 
14.30 Kam danes?, 15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos 
RS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Odprto z violinskim ključem, 
19.00 Zaključek sporeda. 

S r e d a , 10. 7.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 
Pogled v Delo, 8.45 Horoskop, 9.00 Pokličite in vprašajte, 10.00 
Poročila, 10.45 Danes v Večeru, 11.00 Opoldanska mavrica, 13.00 
Danes do 13-tih (prenos RS), 13.30 Za najmlajše, 14.30 Kam danes?, 
15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RS), 17.00 Kronika, 
osmrtnice, 17.30 Brane Rončel na Radiu Celje, 19.00 Zaključek 
sporeda. 

R a d i o C e l j e o d d a j a v s a k d a n o d 8.00 d o 19.00, o b n e d e l j a h o d 
8.00 d o p r i b l i žno 15.00, n a U K V f r e k v e n c a h 100,3 in 95,9 M H z 
- s t e r e o . 

RADIO VELENJE 
P e t e k , 5. 7.: 15.00 Začetek sporeda, 15.15 Poročila Radia Velenje, 

15.30 Dogodki in odmevi, 16.20 Za konec tedna, 16.30 Duhovna 
iskanja, 17,00 Vaše čestitke in pozdravi, 18.00 V imenu Sove, 19.00 
Vi izbirate, mi vrtimo, 20.00 Lahko noč. 

N e d e l j a , 7. 7.: 11.00 Začetek sporeda, 11.15 Poročila Radia Vele
nje. 11.25 Kdaj, kje, kaj, 11.30 Z mikrofonom med vami, 12.00 Od 
vrat do vrat (odgovorili bomo na vprašanja, ki ste nam jih zastavili 
pred 14 dnevi, novih pa ne bomo sprejemali. To oddajo bomo 
v spored uvrstili spet jeseni), 12.30 Konec opoldanskega javljanja, 
15.00 Vaše čestitke in pozdravi. 

P o n e d e l j e k , 8. 7.: 15.00 Začetek sporeda, 15.15 Poročila Radia 
Velenje, 15.30 Dogodki in odmevi, 16.10 Kdaj, kje, kaj, 16.15 Minute 
z domačimi ansambli, 17.00 Ponedeljkov šport, 18.00 Najboljše, 
najnovejše, 19.00 Na svidenje. 

S r e d a , 10. 7.: 15.00 Začetek sporeda, 15.15 Poročila Radia Vele
nje, 15.30 Dogodki in odmevi, 16.10 Ekologi imajo besedo, 16.20 
Kdaj, kje, kaj, 17.00 Vi in mi, 19.00 Na svidenje. 

R a d i o V e l e n j e o d d a j a n a U K V o b m o č j u n a f r e k v e n c a h 97,2 in 
88,9 M H z . 

Veterinarska dežurstva 
VETERINARSKA POSTAJA CELJE: Delovni čas veterinar

jev na veterinarski postaji v Celju je od 7.00 do 14.30. Ambulanta 
za male živali je odprta vsak dan dopoldan (razen ob nedeljah in 
praznikih) od 8. do 10. ure, ob torkih in četrtkih pa tudi popol
dan od 16. do 17. ure, sicer pa je dežurna služba za nujne primere 
organizirana v popoldanskem in nočnem času. Telefon: 34-233. 

VETERINARSKA POSTAJA LAŠKO: Veterinarska služba 
v občini Laško je v rednem delovnem času od 7. do 15. ure 
organizirana na veterinarskih postajah v Laškem in Radečah. 
Dežurstvo od 15. do 7. ure pa je za celo občino na veterinarski 
postaji Laško, telefon: 731-485. V primeru odsotnosti veterinarja 
v času dežurstva pa lahko sporočilo pustite pri vratarju Pivo
varne, telefon: 731-121. 

VETERINARSKA POSTAJA SLOVENSKE KONJICE: Na 
veterinarski postaji v Slovenskih Konjicah je redni delovni čas 
veterinarjev od 7. do 12. ure, od 15. do 7. ure zjutraj naslednjega 
dne pa je organizirano dežurstvo. Telefon na veterinarski 
postaji: 754-166. 

VETERINARSKA POSTAJA ŽALEC: Na veterinarski postaji 
v Žalcu je redni delovni čas veterinarjev od 6. do 14. ure, 
neprekinjeno dežurstvo za celo občino pa je od 14. do 6. ure 
naslednjega dne. Dežurstvo je organizirano tudi ob koncu tedna 
in ob praznikih. Telefon: 714-144. 

VETERINARSKA POSTAJA MOZIRJE: V Mozirju na veteri
narski postaji je redni delovni čas veterinarjev vsak dan, razen 
ob nedeljah od 7. do 15. ure, redna dopoldanska ambulanta pa 
od 7. do 9. ure. Do 7. julija bo dežural Drago Zagožen, dipl. vet. iz 
Ljubnega, tel. 841-769, od 8. julija dalje pa bo dežural Ciril Kralj, 
dipl. vet. iz Ljubnega, tel. 841-769. 

VETERINARSKA POSTAJA ŠENTJUR: Na šentjurski vete
rinarski postaji je redni delovni čas veterinarjev od 7. do 15. ure 
vsak dan, od 15. do 7. ure naslednjef,a dne pa je organizirano 
dežurstvo. Do 4. julija bo dežural mag. Janez Hrovat, dipl. vet. iz 
Šentjurja, tel. 741-04L od 5. julija dalje pa bo dežural Marjan 
Drešček, dipl. vet. iz Šentjurja, tel. 741-660. 

G R E M O V KINO 
KINO UNION 

od 4. 7. dalje: PREBUJANJA 
- ameriški film 

KINO MALI UNION 
od 4. 7. do 6. 7.: HENRY V. 
- ameriški film 
od 8. 7. dalje: POLKOVNIK 
REDL - madžarski film 

KINO METROPOL 
od 4. 7. do 8. 7.: TAM. KJER 
JE SRCE - ameriški film 
od 4. 7. do 8. 7.: EDEN ZA 
DRUGIM - ameriški film 
od 9. 7. dalje: RULETA 
STRASTI - ameriški film 

KINO DOM 
4. 7.: ŽIVETI IN UMRETI 
V L. A. - ameriški film 
od 5. 7. dalje: BIGFOOT 
- VESOLJČEK - ameriški 
film 
od 5. 7. dalje: TRAPASTI 
PSIHIJATER - ameriški 
film 

KINO VELENJE 
od 4. 7. do 5. 7.: TOTAL RE-
CALL - ameriški film 
od 6. 7. do 7. 7.: ZELENA 
KARTA - ameriški film 

Nočni kino 
od 4. 7. do 6. 7.: RAZVEZ-
DANKA - ameriški film 

KINO DOM KULTURE 
8. 7.: Filmsko gledališče: 
Filmski ciklus - komedija 
leta 
8. 7.: TRIJE MOŠKI IN MLA
DA DAMA - ameriški film 
9. 7.: ZELENA KARTA 
- ameriški film 
10. 7.: GLEJ, KDO TO GO
VORI II. del - ameriški film 
11. 7.: PREVEČ DENARJA 
- ameriški film 

KINO ŠOŠTANJ 
8. 7.: ZELENA KARTA 
- ameriški film 

Nočni kino 
7. 7.: RAZUZDANKA - ame
riški film 

KINO ŠMARTNO OB PAKI 
5. 7.: ZELENA KARTA 
- ameriški film 

KINO ZDRAVILIŠČE 
ROGAŠKA SLATINA 

od 4. 7. do 5. 7.: GLEJ NO, 
KDO SE OGLAŠA II. del 
- ameriški film 
od 6. 7. do 7. 7.: LJUBEZEN
SKA ŠOLA JOSEPHINE M. 
- nemški film 

Nočni kino 
od 5. 7. do 6. 7.: POREDNE 
IGRE - ameriški film 

T R Ž N I C A 

Precej gozdnih sadežev i 
Zaradi znanih razmer, ki vladajo v Sloveniji 

celjska tržnica slabše založena, kot običajno. Dost . 
in to se tudi pozna pri pestrosti pridelkov, '^'•^aI 
Kupci zlasti pogrešajo odlično sadje, kot so bresk ''N 
marelice ter paradižnik in krompir s Primorske. Ot 
dostava iz Ljubljane, medtem ko je nekoliko latia*^ 
V teh dneh je možno kupiti tudi nekaj dobro znanih^l 
češenj s Svetine, ki so sicer drobnejše od '^inogihdf!^ 
izredno okusne. V zadnjem času je tudi dovolj g02d!ii 
kjer borovnice prodajajo po 100-150, jurčke 3nn 1 
200-250 din. ^ H 

B O R Z A D E L A 

O prostih delovnih mestih, objavljenih pri Republiškem zavodu za zaposlovanje - območni enoti Celje, 
dne 1. 7. 1991. 
Pojasnila o pogojih za sklenitev delovnega razmerja dobijo kandidati pri organizacijah ali delodajalcih. 

Delovne organizacije 

Srednja tehnična šola Celje 
Srednja tehnična šola Celje 
Mladinska knjiga Celje 
Zavod za delovno usposab. 
M. Pinter 
Zavod za delovno usposab. 
M. Pinter 

Poklic 

prof. slov, jez, s knjiž. 
prof. angl. jezika 
ekonomist 
specialni pedagog 

varuhinja 

Delovno mestp 

učitelj slov. jezika 
učitelj angl. jezika 
organizator v podjetju 
specialni pedagog 

varuhinja 

Celje 
Rojenih je bilo 22 

15 deklic 

Celje ! 
Poročilo se je se 

od teh: Damir LEL 
seniškega in Gol 
VAJC iz Štor, Drag( 
Frankolovega in M 
L O Ž N I K iz Lindeia 
der ŠKOFLEK iz 
pri Strmcu in Mil 
S O V N I K iz Celja,; 
P E Č A N iz Zadobro 
VIDOVIČ iz Zadob 

Žalec 
Zakonsko zvezo! 

Tomaž PEČNlKizC 
dreja VREČAR iz Pon! 

Celje ^ 
Umrli so: Marija CB 

71 let iz Petrove, Barba 
TEGEL, 81 let iz Tre: 
FERJANC, 67 let 
L I P I Č N I K . 81 it 
Viktor HERLAH 
nika, Frančiška 
let iz Celja, Jakot • 
76 let iz Medloga, M 
N I K , 61 let iz Celi? " 
K L A V Ž I N A . 62 
Stanko KRAJNC 
fengozda, Franck-
78 let iz Olešč. M;-
80 let iz Celja, F: 
L A K , 54 let iz > 
Anton BENCER. 
Ija, Jakob PEČN 
Potoka, Vmko , 
iz Lastine, Danica > 
66 let iz Laškega. IP^ 
TEK, 37 let iz Lač' 
zija TANŠEK, 67 -
pri Grobelnem. 

Žalec 
Umrli so: Gei 

JAK, 86 let iz U 
R E D N A K . 67 let 
Preboldu, Janez 
N I K , 73 let iz Mik 

Velenje 
Umrli so: MaUJ 

84 let iz Grajske 
PETEK, 66 let iz 
B O G A T I N , 90 let̂  
ka, Marija M E H , » 
ka, Marija KOLE 
Slatine. Elizabeta 1 
NIK, 83 let iz Va 
ROJC, 72 let i z j 
J A M N I K A R , 59 
Anton HREN. 6.8 
Štefanija TAVCAJ). 
Arnač, Konrad 
let IZ Sp. Kaplje. 
72 let iz Celja. ^ 







IrTjjufcujeino redakcijo, še ne vemo, kako bo pri-
1̂ "-leden s položajem v Sloveniji. Kljub temu objav-

jnj' Lpam načrtovanih prireditev, o katerih so nas 
jni",* torji obvestili že pred okupacijo Slovenije. 
"f̂*'"ni priporočamo, da se pred obiskom prireditve ali 
î r̂l'̂  » ori organizatorjih prepričajo, če prireditev 

jstalni dvorani v Rogaški Slatini bo danes, v četr-
"̂ iulija ob 20.30 uri koncert ansambla Zagrebških 

f ki bodo izvajali dela Corellija, Parača, Mozarta in 
' \q, V soboto, 6. julija pa bo tam ob 20.30 uri medna-

:"čsni turnir v standardnih in latinsko-ameriških 
Sodelovah bodo plesni pari iz dežel Alpe-Jadran. 

9. julija ob 20.30 uri pa bo v Kristalni dvorani 
I koncert, na katerem bosta nastopila violinist 
Zrimšek in pianistka Vlasta Doležal-Rus. 

Razstavnem salonu Zdravilišča v Rogaški Slatini bo 
v petek, 5. julija ob 20.30 uri koncert priljubljenih 

'••''inih melodij s sopranistko Norino Radovan in kitari-
Žarkom Ignjatovičem. 

v knjižnici Edvarda Kardelja v Celju je na ogled raz-
z naslovom Anton Novačan 1887-1951. Razstavo je 

'f ravila prof. Božena Orožen. 
V MU2«J" novejše zgodovine v Celju je na ogled raz-

.-va z naslovom Sprehod s Pelikanom. 
sa celjskem starem gradu je na ogled razstava del 

jožidarja Ščureka. 
r Vojniku pri Celju je na ogled razstava v spomin 
ârki Doroteji Hauser. 
Vavli hotela Dobrna razstavlja shkarka Tatjana Jenko. 
V kulturnem centru Ivan Napotnik v Velenju so na 

..jed dela diplomantov Akademije za likovno umetnost, 
;--ta!a na drugi shkarski koloniji. 
Va Velenjskem gradu bo jutri, v petek, 5. julija ob 20.30 
-•koncert mešanega pevskega zbora Svoboda Šoštanj, 
jjncert nosi naslov Pa se shš'. 
Xa Velenjskem gradu bo v soboto, 6. julija ob 20.30 uri 

[itarski večer s sopranistko Norino Radovan in kitaristom 
Žari(om Ignjatovičem. 
V hotelu Celeia razstavlja Srečko Škoberne. 
V Pokrajinskem muzeju v Celju je na ogled razstava 

feltina Celjskem. 
V razstavnih prostorih galerije Klek v Pregradi bo 

toes, v četrtek, 4. julija ob 18. uri otvoritev razstave del 
letošnjega nagrajenca mednarodnega shkarskega eks-
lempora v Rogaški Slatini, slikarja Nika Ignjatiča. 







Sod smodnika v Savinjski dolini 
Teritorialci so pravočasno In Urez bela prevzeli volaška skladišča 

Teritorialna obramba na Celj
skem je zasedla vsa večja vojaška 
skladišča na območju in zasegla za 
približno 170 tovornjakov orožja 
in druge opreme. Del tega orožja je 
pravzaprav tako last TO, del pa je 
korpusnih rezerv jugoslovanske 
armade. 

Medtem ko je na Črnem vrhu nad 
Idrijo gorelo in j e eksplozija naredi
la precej škode v okolici, ko so se 
v Mokronogu pri Trebnjem bali ka
tastrofe večjih razsežnosti, smo na 
Celjskem lahko bili mirni kar se teh 

nevarnosti tiče. Teritorialna obram
ba je pravi čas spoznala pomen in 
nevarnost teh skladišč in jih pravo
časno nevtralizirala. 

Orožje in opremo iz skladišča 
v Bukovžlaku - šlo j e za približno 20 
tovornjakov - so teritorialci odpe
ljali v dogovoru s poveljstvom celj
ske vojašnice. Gre za orožje, ki ga j e 
jugoslovanska armada ob znanih 
dogodkih lani maja odvzela teritori
alni obrambi in ga odpeljala v svoja 
skladišča, tokrat pa ga j e le vrnila. 
K sreči je takrat v celjski vojašnici 

še poveljeval zmerni Nikola Poz
nan, s katerim se j e bilo mogoče 
pametno dogovoriti , tako, da je pre
daja tega orožja minila brez inci
dentov. 

V skladišču v Pečovniku j e bilo le 
za približno dva tovornjaka orožja, 
tamkajšnja straža pa seje vdala brez 
nepotrebnih incidentov. Zato pa j e 
bil pravi sod smodnika v Zaloški 
gorici pri Žalcu. K o t je na tiskovni 
konferenci povedal mag. Viki 
Krajnc, komandant Pokrajinskega 
štaba Zahodne Štajerske, je bilo 

v Zaloški gorici za približno 150 to
vornjakov orožja in opreme, od tega 
precej minsko eksplozivnih sred
stev iz korpusnih rezerv jugoslo
vanske armade. Ogromen sod 
smodnika, torej. 

Gre za sistem vojaških skladišč 
v krogu približno deset kilometrov, 
teritorialci, ki so akcijo kar nekaj 
časa pripravljali, pa so skladišče 
zavzeli brez strela ali kakšnega dru
gega incidenta, material pa začeli 
razvažati v več drugih, manjših 
skladišč. 

Teritorialni 
radiu 1 

v soboto pop,^ 
je vladalo nek^^ 
dežno premirje jj 
sem odšla v slu* 
naključno obis^ 
mozirskih teri( 
nekje v mozirsltj 
Z e daleč pred do) 
mestom so me pj, 
vil i , znanec iz 
skih« časov pa ^ 
skoraj neznanec 
uradno in skrajijj 
sionalno je poteljj 
vor med nama, p 
s človekom, s 
smo bili v navadn 
veliki prijatelji. 

P o pogovoru me 
stil dalje in ko seg 
v tabor teritorialci 
skrajno preseneti 
stala. Straža pre 
dom, nikjer sled« 
puščenosti, ne 
oblekah, nič ni \ 
tleh. Roko na sr 
se spomni orožn 
preteklosti, ne mi 
ti stroge profesio 
ki so j o pokazali 
alci. Vs i v oblek? 
zapeti do vratu,] 
v rokah, so stali, 
čepeli - ob i 
sprejemniku in 
najnovejše dogo 

Kol ikor sem 
pogovarjala z nj 
ti, so povedali, 
krat nimajo n 
težav, razen do 
pa čeprav njiho^ 
dražji niso daleč i 
»Toda ko prvič odick 
mov, j e še slabše, 
nenehoma čakaš, kd 
spet možnost odhoi 
pa ni v redu. Zato 
ostajamo vsi tukaj i 
odhajamo domo 
zaupal eden u 
Kar nekako z 1 ^ 
cem sem se PO^H 
mimo blokade^H 
kjer so me Pi^^^f 
z orožjem v r o j ^ l 

Koišl(ov viicend 
še stoji 

Dolga leta so ga imeli skoraj 
za domačina. Po pripovedova
nju sosedov se je rad vračal 
v počitniško hišico v Letušu. 
Govorimo o generalu polkov
niku Konradu Kolšku, bivše
mu poveljniku V. armadnega 
območja. 

Na vikendu je že vidnih ne
ka) posledic srda in besa do
mačinov, ki, tako kot mnogi 
Slovenci, Kolška krivijo za 
grozote, ki se dogajajo v Slove
niji. Takoj po začetku okupaci
je so Letušani nameravali vi
kend zažgati in ga popolnoma 
uničiti, vendar pa tega le niso 
storili. U.S. 

Zdravilišča še oaze miru 
Tako so v torek povedali v zdravlllščlb regije 

Nihče ni pričakoval tako 
brutalne vojne, kako pa so bi
li na takšno, komaj mogočo 
možnost, pripravljeni v zdra
viliščih našega območja, kjer 
se je v vojni vihri znašlo tudi 
veliko domačih in tujih go
stov, ki so iskali zdravja. Ka
ko so poskrbeli za varnost tu
jih zdraviliških gostov, ki po
ložaj manj razumejo in pre
prečili paniko? 

V Rogaški Slatini, izložbe
nem oknu slovenskega zdravi

liškega turizma je bilo v torek 
še 250 gostov, med njimi kar 95 
tujcev iz Italije, Avstrije, Nem
čije in tudi iz Izraela. Turistom 
so po začetku vojne povedali, 
da je najvarnejše, če ostanejo 
v zdravilišču, tisti z osebnimi 
avtomobili so odšli na lastno 
odgovornost in so jih seznanja
li s prevoznostjo poti in avto-
vlaki. Po prihodu domov, v tu
jino, so sporočah, da so, po 
večjih ali manjših težavah, pri
speli srečno. Poskrbeli so tudi 
za varen odhod avtobusnih go
stov, ki so želeli oditi, tako re
cimo za skupino v ponedeljek. 
Večja skupina Italijanov se je 
odločila ostati, če bi želeli odi
ti, pa jim bodo to omogočili. 
Ostali so zlasti stalni gostje, ki 
položaj poznajo, zaupajo in 
menijo da bo v kratkem mir. 
V Rogaški jim pripravljajo tu
di primerne prireditve, v času 
nedeljskega alarma pa so, tako 
kot v vseh drugih zdravihščih, 
poskrbeli za namestitev v po
sebno zaklonišče za goste. Pro
metne zveze proti Celju in Za
grebu so neovirane. 

V Atomskih Toplicah so bih 
po začetku vojne skoraj iz
ključno domači gostje. Skupi
ne Avstrijcev se je v soboto 
srečno vrnila, v torek pa je bilo 
v zdravilišču 174 gostov, priha
jali pa so celo novL domači 

gostje, zlasti s Celjskega. 
V kampu sta dva tujca, ki na
meravata ostati kar tri tedne. 
Gostje se zdravijo, življenje po
teka tam normalno, so pove-
dah. 

Od 80 najavljenih gostov je 
v ponedeljek prišlo v zdraviliš
če Dobrna le 15 gostov, vsi iz 
Slovenije. V soboto seje manj
ša nemška skupina srečno vr
nila čez Vič, pa tudi avstrijski 
gostje, ki so imeli lastni pre
voz. V zdravilišču je še skupi
na iz Berlina, najavljenih 30 
nemških gostov pa svojega na
povedanega bivanja ni odpo
vedalo in kaže da pričakujejo 
mir. V torek je bilo v Dobrni 

169 gostov, med njimi 10 tuj
cev. Življenje je tam sicer brez 
posebnosti, zaradi barikad pa 
imajo s Celjem neovirano zve
zo po drugi poti. 

Iz zdravilišča Zreče so vsi 
tujci varno prispeli v tujino in 
to tudi potrdili. V objektih s ti
soč ležišči ni skoraj nobenega 
gosta več, vojna jih je presene
tila približno 80, odhajati pa so 
začeli že prej. V vodstvu so po
vedali, da imajo za čas poletne 
sezone odpovedanih 40 tisoč 
pričakovanih nočitev tujih go
stov iz Velike Britanije, Nizo
zemske, Italije, Avstrije in Iz
raela ter čakajo na razplet. 

Gosti so odšli prav tako iz 
Term Topolšica. Ostalo je 40 
domačih gostov, tujcev ni. 
V tem koncu je mirno, so nam 
povedali v zdravilišču. Prejšnji 
četrtek je bilo v Termah še 120 
gostov, zlasti počitnikaijev, ki 
so ob prvi možnosti odšli do
mov na Primorsko, v okolico 
Ljubljane in na Gorenjsko. 
V hotelu so bili štirje poslovni 
gosti Gorenja iz Britanije in 
7 športnikov iz Češko-Slova-
ške, za katere so poskrbeli go
stitelji. 

Iz zdravilišča Laško do zak
ljučka redakcije nismo dobili 
podatkov. 

B R A N E J E R A N K O 

Olivestilo 
poslušalcem 
Radia Celje 

v primeru, da pride do 
izpada naših oddajnikov na 
frekvencah 100,3 MHz in 
95.9 MHz, boste spored Ra
dia Slovenija in spored RC 
z najnujnejšimi sporočili 
prebivalcem s Celjskega, 
lahko dobili na rezervni 
frekvenci 105,5 MHz, torej 
na U K V (FM) območrju. ; , 

LISTAMO 
PORUMENEU 
STRANI 

Zbira: 
Miloš Ukar 

Slovenski poročevalec, 1945 
- PrvG poročilo'iz osvobojenega Celja: 

Bilje že mrak. Čim bolj smo se bližali Celju, tem bolj 
so bile ceste zatrpane. Povsod vse polno orožja. 
Narodna zaščita nas je pogosteje ustanavljala in opo
zarjala, da so tu in tam četniki, ki nočejo izročiti orožja. 
Ob cestah smo slišali tudi streljanje. 

Ob pozni uri smo prišli v Celje. Vse je bilo v zasta
vah. Ljudi skoraj nismo videli. Vsepovsod polno 
topov, kamionov in druge ropotije. Ko smo zavozili 
v mesto, smo videli kupe opek in ruševin. Letala so 
prizadejala letos Celju veliko škodo, saj so ga bombar
dirala. V temi smo si ogledali ruševine: del Narodnega 
doma je odtrgan, nekatere hiše so docela porušene, 
prav tako tudi Breg (ah breg). Farno cerkev je dokaj 
streslo. Trpela je tudi grofija, okoli pa je polno ruševin. 
Res, slika ni vesela. 

V smeri proti Teharju je polno ustašev. 
Drugi dan smo si zopet ogledovali to naše mesto, 

v katero prihaja vse več naših. Mnogi gredo peš, večjih 
je na vozovih, večina pa na težkih avtomobilih. 
V mestu je danes res velik promet. Povsod je polno 
vojaškega materiala. Vse je v zastavah, vendar je 
videti, da se ljudstvo še ne znajde. Manjka mnogo 
ljudi, ki bi bili sedaj nujno potrebni. Nemcev nismo 
videli, večina jih je ušla preko meje. 

Naglo minevajo dnevi v Celju, ki ima tak promet 
kakor še nikoli. Oglasi se vojaška godba. Prispela je V. 
armija. Mnogo pota so prehodili, a takoj hočejo dalje, 
da najdejo ustaše. Med njimi je tudi Krajiška brigada. 
Tu in tam se sliši pokanje. Orožja je veliko in streljajo 
tudi zato, da poskusijo kako to gre. Ves dan spuščajo 
rakete v zrak. Celje je svobodno. Prebivalci polagoma 
dojemajo ta dogodek. Mladina je vsa na delu. Povsod 
hočejo pomagati. 

Gradili bomo novo Celje in z njim novega človeka. 

Slcrivnostni »rdeči jugo« 
Krajanka iz Trnovelj, ki zara

di razmer želi ostati anonimna, 
nam je pripovedovala: » V so
boto sem bila dežurna v kra
jevni skupnosti. Ko sem se vr
nila domov, sem bila vznemir
jena in nisem mogla zaspati. 
Ob 2.30 uri sem zaslišala avto
mobil. Stipala sem k oknu in 
videla nasproti naše hiše avto
mobil. Pozorna sem bila, saj bi 
lahko kdo prinesel kakšno 
sporočilo. A nihče ni izstopil. 
Potem sem med vrtnicami za
gledala moškega. Videti je bi
lo, kot da nekaj koplje - to je 
bilo ravno tam, kjer smo kopa
li glavni vod za PTT. Stopila 
sem k drugemu oknu, da bi 
bolje videla. Takrat so se odpr

la vrata avtomobila, zagorela je 
lučka in videla sem človeka za 
volanom in drugega, ki je sko
čil v avtomobil. Videla sem tu
di, da je avtomobil rdeči jugo. 
Registrske številke nisem ime
la časa videti. 

O tem, kar sem videla, sem 
povedala tudi drugim. Telefon 
je daleč, zato nisem takoj po
klicala. Drugi dan so mi sicer 
govorili, da to ni nič, da me je 
pač strah, vendar so tuji avto 
opazili tudi drugi, zato smo tu
di prijavili na 985. Ne more 
nam biti vseeno, saj sta v bliži
ni tako Petrol kot tudi plinar
na. Na mestu, kjer sem videla 
moškega, so bili vidni sveži ko
raki in polomljena vrtnica. 

Razkopavati si sama ne 
upam.« 

Več naša krajanka ni videla 
in ne ve. Iz drugih virov pa 
smo zvedeli, da so območje 
preiskali in menda tudi našli 
posebne naprave, s pomočjo 
katerih lahko letala natančno 
določijo svoj cilj. Te pripovedi 
so nepotrjene in so jih tako na 
štabu teritorialne obrambe kot 
na upravi za notranje zadeve 
zanikali. Karkoli že je res, prav 
je, da so krajani pozorni na do
gajanja v svoji okohci, pa četu
di vidijo kaj več kot je v resni
ci. Mimogrede - o rdečem jugu 
kroži še več neodvisnih go
voric. 

M B V P 

Z bojišč na Koroškem. Foto: EDO Ei^"-


